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تجارت در سایه تهدید اروپایی

تجارت در سایه تهدید اروپایی
   کریم حسن پور  -تجارت خارجی ایران طی دو دهه گذشته تحت تاثیر مولفه   های بین المللی و منازعات سیاسی فراوانی قرار گرفت.

تجربه تحریم ها، پیش از برجام و پس از انتخاب دونالد ترامپ به 
ریاست جمهوری آمریکا، اهمیت نقش سیاست خارجی و مناسبات 
بین المللی در مســیر رشد یا انقباض تجارت ایران را به   خوبی روشن 
می   کند. این روزها نیز در شرایطی که احتمال فعال   سازی مکانیسم 
ماشه و بازگشت تحریم های شورای امنیت سازمان ملل به موضوعی 
جدی در فضای دیپلماتیک بدل شده، بررسی وضعیت تجارت ایران 
در دور قبلی تحریم ها، تاثیرات آن، مسیر اقتصاد ایران پس از برجام 
و تحلیل ســناریوی بازگشت به شرایط پیشین، امری ضروری برای 

سیاستگذاران اقتصادی و فعالان تجاری کشور محسوب می شود.
در این میان دو دیدگاه درباره فعال   سازی مکانیسم ماشه و تاثیر 
آن بر تجارت خارجی ایران مطرح می شــود. برخی بر این باورند که 
تحریم هــای جدید تجارت ایران را تحت تاثیر قرار نمی دهد؛ چراکه 
کشور سال   هاست با این نوع تحریم ها دست   وپنجه نرم کرده است. در 
سوی دیگر، برخی عنوان می   کنند که اعمال تحریم های جدید، شرکای 

ایران را برای تجارت با چالش مواجه می   کند . 
پیــش از اعمال تحریم های بین المللی در اواخر دهه ۸۰، تجارت 
خارجی ایران با وجود مشــکلات داخلی و ضعف   های ساختاری، از 
موقعیت نسبتا باثبات برخوردار بود. در واقع درآمدهای ارزی حاصل از 
نفت، پشتوانه   ای برای واردات گسترده کالاهای سرمایه   ای، واسطه   ای و 
مصرفی بود و نظام بانکی کشور با استفاده از کانال   های رسمی و قانونی، 
فعالیت   های تجاری را تسهیل می   کرد. در این دوره، هرچند مشکلاتی 
نظیر پیچیدگی نظام گمرکی و نوسان نرخ ارز وجود داشت، اما سطح 

تاب   آوری تجارت ایران نسبت به بحران   های بین المللی بالاتر بود.
اما با آغاز دور اول تحریم های شورای امنیت سازمان ملل متحد، 
تجارت خارجی ایران وارد دوره   ای جدید از محدودیت و فشــار شد. 
این تحریم ها، با بهانه فعالیت   های هســته   ای ایران، کشــور را هدف 
محدودیت   های شدیدی در زمینه فروش نفت، همکاری   های بانکی، 
بیمه   ای، حمل   ونقل دریایی و معاملات تســلیحاتی قرار داد. در کنار 
تحریم های شورای امنیت، ایالات متحده و اتحادیه اروپا نیز تحریم هایی 
را علیه ایران اعمال کردند. در این فضا بسیاری از بانک   های بین المللی 
و شــرکت های چندملیتی به دلیل هراس از جرایم مالی، روابط خود 
را با ایران قطع کردند و تجارت رســمی کشور با چالش   های فراوانی 

همراه شد.
برجام در میانه دهه ۹۰ توانست امکان تعامل بین المللی را برای 
اقتصاد ایران در مدت محدودی فراهم کند. با اجرای این توافق و لغو 
رسمی تحریم های شــورای امنیت، گشایش   هایی در صادرات نفت، 
تبادلات بانکی، روابط بیمه   ای و ســرمایه   گذاری   های خارجی رخ داد. 
ایران توانســت صادرات نفت را افزایش دهد، بخشــی از منابع ارزی 
بلوکه   شــده را آزاد و تا حدودی تجارت خارجی را احیا کند. اما این 

روند با خروج آمریکا از برجام دچار وقفه شد.
اکنون، در ســال ۱۴۰۴ شــرایط از جهات بسیاری حساس   تر از 
گذشــته است. احتمال فعال   ســازی مکانیسم ماشه از سوی یکی از 
اعضای برجام، به   ویژه پس از تشدید تنش   ها در منطقه، شائبه بازگشت 
رســمی و حقوقی تحریم های شورای امنیت سازمان ملل  را تقویت 
کرده است. این امر به این معنی است که حتی کشورهایی که تاکنون 
با ایران روابط تجاری را حفظ کرده   اند، ممکن است ناگزیر به کاهش 

همکاری   های خود شوند.
در کنار این مساله، باید به تغییر بافت و ظرفیت اقتصاد ایران در 
ســال   های اخیر نیز توجه کرد. تاب   آوری اقتصاد و تجارت ایران، به 
چند دلیل اساسی کاهش یافته است. از جمله این عوامل می توان به 
فرسودگی زیرساخت   های تولید، کاهش سرمایه   گذاری خارجی و افت 
ارزش پول ملی اشاره کرد. در واقع اگر در دور اول تحریم ها، ایران با 
پشتوانه نسبی درآمدهای نفتی و ذخایر ارزی بخشی از فشار را مدیریت 

کرد، اما در حال حاضر شرایط بسیار متفاوت است.

 سایه تحریم بر سر تجارت با بریکس
کارشناسان بر این باورند که فعالسازی مکانیسم ماشه و بازگشت 
تحریم های بین المللی می تواند بیش از گذشته بر تجارت ایران تاثیرگذار 
باشــد. چراکه در نخستین دوره تحریم ها کشور از منابع کافی ارزی 
برخوردار بود، اما اکنون مشکلات ارزی در تجارت ایران جریان دارد. 
در سوی دیگر فعالان اقتصادی عنوان می   کنند بازگشت تحریم های 
بین المللی حتی بر تجارت ایران با اعضای بریکس نیز سایه می   اندازد. 
در این باره ندیر پورجم، نایب   رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی 
ایران، در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« با اشاره به اینکه قطعنامه سازمان 
ملل در دهه ۸۰ به دلیل اینکه ذخایر ارزی ایران هنوز در وضع مطلوب 
بود، چندان تاثیری بر تجارت ایران نداشت، توضیح داد: اکنون وضعیت 
تجارت چندان مطلوب نیســت و ذخایر ارزی کاهش یافته است.در 
گذشته، ذخیره ارزی به گونه   ای بود که می توانست پاسخگوی نیازهای 
کشور باشد، تحریم ها چندان بر وضعیت اقتصاد تاثیر نداشت و پس از 
برجام نیز این تحریم ها رفع شد. از نظر روانی نیز، تجارت روان بود و 
به راحتی انجام می شد. البته در نقل و انتقالات مالی، از جمله اعتبار 

اسنادی، دچار چالش   هایی شده بودیم. 
او افزود: اگر قصد بر مقایسه تجارت اکنون کشور با گذشته باشد، 
تفاوت چندانی در واردات کالا مشاهده نمی شود، اما هزینه   های ارزی 
و دلاری به   شدت افزایش یافته است. قطعنامه سازمان ملل که صادر 
شد، عمدتا در حوزه نقل و انتقالات مالی کشور را دچار چالش کرد، 
اما اکنون مشــکل اصلی آن اســت که کشور منابع مالی کافی برای 

تجارت خارجی ندارد. 
او درباره احتمال فعال   ســازی مکانیسم ماشه گفت: اکنون اگر 
مکانیســم ماشه در سازمان ملل فعال شود و شورای امنیت دوباره 
تحریم هایــی را علیه ایران اعمــال کند، با وضعیت کنونی و ذخایر 
ارزی محدودی که موجود اســت، در برخــی از حوزه   ها با چالش 
مواجه خواهیم شــد. در واقع همــراه با تحریم های آمریکا که همه 
افراد و نهادهایی را که با ایران کار می   کنند، تحریم کرده اســت، به 
نظر می   رسد حجم تجارت بین المللی کاهش می   یابد. در این میان، 
حتی پیش   بینی می شود که اعضای بریکس که خودشان را مستقل 
از سایر کشــورها و اروپا می   دانند، در تجارت با ایران دچار مشکل 
شوند. پورجم افزود: نخستین حوزه   ای که از اعمال دوباره تحریم ها 
آسیب می   بیند، تجارت خارجی است. در واقع ایران برای تجارت با 
کشورهای هدف با مشکلاتی مواجه می شود که برطرف کردن این 

مشکلات امری زمان   بر خواهد بود. 
این عضو کمیســیون گمرک اتاق بازرگانی در پایان با اشــاره به 
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در این میان، ایران در دوراهی سختی ایستاده است: یا 
تن دادن به یک ســازوکار تحریمی با مشروعیت متزلزل، 
یــا مقابله با آن در میدانی حقوقی، سیاســی و اقتصادی 
که قواعدش در حال تغییر اســت. اســنپ   بک چیست و 
چگونه کار می کند؟ تجربه ناکام آمریکا در ســال ۲۰۲۰ 
چــه چیزی دربــاره کارکرد واقعی آن به مــا می   گوید؟ 
بازگشت تحریم   های سازمان ملل چه معنایی برای اقتصاد 
ایران دارد؟ و در نهایت، آیا راهی برای خنثی   ســازی این 
مکانیسم وجود دارد که از تله فشار حداکثری عبور کنیم 

بیفتیم؟ تقابل کامل  به دام  بی   آنکه 
اســنپ   بک چیســت؟ بازگشــت تحریم با یک وتوی 

معکوس
مکانیســم اســنپ   بک در دل همان قطعنامه   ای نهفته 
اســت که مشروعیت بین المللی برجام را تضمین می   کرد: 
قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت سازمان ملل متحد. این 
ســازوکار به ظاهر فنی، در واقع طراحی شــده بود تا به 
کشورهای مشــارکت   کننده در برجام این امکان را بدهد 
که اگــر ایران به تعهداتــش عمل نکرد، بــدون نیاز به 
اجماع در شــورای امنیت، تحریم   های پیشین علیه ایران 

بازگردانند. را 
به   عبارت ســاده، هــر یک از این کشــورها - آمریکا، 
بریتانیا، فرانســه، آلمان، روسیه و چین - می توانند ادعا 
کنند که ایران به   طور اساســی به تعهــدات خود پایبند 
نبوده اســت. در این صورت، آن کشور می تواند روندی را 
آغاز کند که طی آن، شــورای امنیت باید ظرف ۳۰ روز 
قطعنامــه   ای برای ادامه تعلیــق تحریم   ها صادر کند. اما 
نکته کلیدی اینجاســت: اگر تنها یک عضو دائم شــورای 
امنیــت این قطعنامــه را وتو کنــد، تحریم   ها به صورت 
خــودکار بازمی   گردند. این همان چیزی اســت که به آن 
»وتــوی معکوس« می   گویند. در ســازوکار معمول، برای 
صــدور یک قطعنامه به اجماع یا دســت   کم نبود وتو نیاز 
است. اما در اســنپ   بک، تنها کافی است قطعنامه تمدید 
تعلیق، تصویب نشــود؛ و این می تواند به   سادگی با وتوی 
یک کشور اتفاق بیفتد. نتیجه؟ بازگشت همه قطعنامه   های 
تحریمی شــورای امنیت، از جملــه قطعنامه   های ۱۶۹۶، 

۱۷۳۷، ۱۷۴۷، ۱۸۰۳، ۱۸۳۵ و ۱۹۲۹.
ایــن مکانیســم از نظر حقــوق بین الملــل پدیده   ای 
استثنایی و حتی متناقض با روح منشور ملل متحد است. 
منشــور سازمان ملل و ساختار شــورای امنیت براساس 
اصل اجماع قدرت   های بزرگ طراحی شده است، تا هیچ 
تصمیم الزام   آوری بدون موافقت همه اعضای دائم شــورا 
اتخاذ نشــود. دلیل این طراحی، شکست تاریخی جامعه 
ملل بود؛ جایــی که در دهه ۱۹۳۰، کشــورهایی مانند 
ژاپن و ایتالیا، قطعنامه   های شورا را نادیده گرفتند و نهاد 
بین المللــی را بی   اعتبار کردند. در واکنش به این تجربه، 
شــورای امنیت تشکیل شد تا تصمیمات آن، هم مشروع 

باشد و هم قابل اجرا.
اما اســنپ   بک این منطق را وارونه می کند: یک کشور 
می توانــد - حتی در صورت مخالفــت همه اعضای دیگر 
شورا - باعث بازگشت تحریم   ها شود. همین ویژگی است 
که آن را بــه ابزاری فوق   العاده قدرتمند، ولی به   شــدت 

است. کرده  تبدیل  بحث   برانگیز 
این نکته را هم باید افزود که در متن قطعنامه ۲۲۳۱، 
واژه »مشــارکت   کننده« )participant( بــدون قید و 
شرط آمده اســت، اما از نظر بسیاری از حقوقدانان، این 
واژه بایــد به   صورت مقید به تــداوم عضویت و پایبندی 
عملی به توافق تفســیر شــود. این اختلاف تفسیر، چند 
ســال بعد در عمل خود را نشان داد، در ماجرایی که در 
بخش بعدی بررســی خواهیم کــرد: تلاش دولت ترامپ 

برای فعال   سازی اسنپ   بک در سال ۲۰۲۰.
تجربه آمریکا در ۲۰۲۰: وقتی مکانیســم کار نکرد

در اوت ۲۰۲۰، دولت دونالد ترامپ - که دو سال پیش 
از آن به   طور رسمی از برجام خارج شده بود - اعلام کرد 
که قصد دارد مکانیســم اسنپ   بک را فعال کند. استدلال 
آمریکا ساده بود: قطعنامه ۲۲۳۱ در ضمیمه   هایش ایالات 
متحده را »مشــارکت   کننده در برجــام« معرفی کرده و 
بنابراین، حتی پس از خروج رســمی از توافق، همچنان 

این کشــور حق استفاده از اسنپ   بک را دارد.
این تصمیم، به ســرعت واکنش شــدید دیگر اعضای 
شورای امنیت را در پی داشت. کشورهای اروپایی، چین 
و روسیه صراحتا اعلام کردند که ایالات متحده با خروج 
یک   جانبــه از برجام، دیگر عضو مشــارکت   کننده   معنادار 
نیســت و نمی تواند از مکانیسم   های درونی توافقی که از 
آن خارج شده اســتفاده کند. در واقع، جامعه جهانی به 
این جمع   بندی رســید که »نمی توان هم از توافق خارج 
شــد و هــم از امتیازات آن بهره   مند باقــی ماند«. جالب 
آنکه در آن مقطع، آمریکا تلاش کرد ســایر کشــورها را 
نیز متقاعد به بازگشــت تحریم   ها کند، اما تنها کشــوری 
که همراهی کامل نشــان داد، جمهوری دومینیکن بود. 
در مقابل، ۱۳ عضو از ۱۵ عضو شــورای امنیت، از جمله 
متحدان ســنتی آمریکا مانند بریتانیا و فرانســه، با اقدام 

کردند. مخالفت  واشنگتن 
شکاف بین متن حقوقی و منطق سیاسی در این ماجرا 
کاملا آشــکار شــد. آمریکا بر تفســیر لفظی و ساختاری 
بندهــای قطعنامه پافشــاری می   کــرد، در حالی که دیگر 
کشورها، پایبندی مستمر به توافق و رفتار عملی دولت   ها 

را مبنای مشــروعیت استفاده از اسنپ   بک می   دانستند.

حمید قنبری
بین الملل  حقوق  پژوهشــگر   

سه سناریو بعد از فعال شدن 
اسنپ   بک

8000 تومان
صفحه08

برجام در میانه دهه 
۹۰ توانست امکان 

تعامل بین المللی را 
برای اقتصاد ایران 
در مدت محدودی 

فراهم کند. با اجرای 
این توافق و لغو 

رسمی تحریم های 
شورای امنیت، 

گشایش   هایی در 
صادرات نفت، 

تبادلات بانکی، 
روابط بیمه   ای و 

سرمایه   گذاری   های 
خارجی رخ داد.

تاب   آوری تجارت ایران تاکید کرد:  اغلب تصمیماتی که طی سال   ها در بانک مرکزی و وزارت صمت گرفته 
شــد، تجارت ما را دچار چالش کرد. در حال حاضر در کشــور، سیاست های ارزی بر سیاست های تجاری 
اولویت دارد. در دور دوم تحریم ها این نوع سیاستگذاری باعث شده    تا مشکلات به   صورت هم   افزا به تجارت 

خارجی ایران آسیب وارد کند.  

 تجارت ایران پس از بازگشت تحریم ها
گرچه پس از انتشار اخبار احتمال فعال   سازی مکانیسم ماشه برخی وزرای خارجه اروپایی ایران را به 
بازگشت تحریم های سازمان ملل تهدید می   کنند، اما برخی از کارشناسان بر این باورند که حجم تجارت 
ایران با اروپا در گذشته نیز اندک بوده و بازگشت این تحریم ها نمی تواند بر تجارت ایران تاثیرگذار باشد. 

البته آنها عنوان می   کنند که این تحریم ها می تواند برخی مشکلات را ایجاد می   کند. 
در این باره، محمدرضا مودودی، رئیس سابق سازمان توسعه تجارت، در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« با 
اشاره به تجربه تحریم گفت: کشور در سال ۱۳۹۷ برای دومین    بار تحت تحریم های سنگین قرار گرفت. 
نخستین بار در سال ۱۳۹۱، تحریم های گسترده   ای از سوی دولت اوباما اعمال شد و سپس در سال ۱۳۹۷، 
ترامپ بار دیگر ایران را هدف شدیدترین تحریم ها قرار داد. این تحریم ها از دو سو آسیب وارد می   کنند؛ 
نخســت، با افزایش شــدید هزینه واردات مواد اولیه مورد نیاز صنایع و کاهش دسترسی به منابع حیاتی. 
دوم، با بستن راه   های صادرات کالاهایی که می توانند ارزآوری و ارزش افزوده برای کشور به همراه داشته 
باشــند. برای مثال، صنایع معدنی و پتروشــیمی ایران که از بخش های مهم ارزآور و با ارزش افزوده بالا 
هســتند، به   شدت آسیب دیدند. همچنین، صنعت خودرو نیز به واسطه اختلال در تامین قطعات و مواد 

اولیه با مشکلاتی مواجه شد.
مودودی افزود: در حالی   که برای واردات کالاهای مصرفی به ایران واکنشی ضعیف از سوی تحریم   کنندگان 
دیده می شود، تحریم   کنندگان تلاش داشتند ایران را به کشوری مصرف   محور تبدیل کنند تا امکان تولید 

و مشارکت موثر در تجارت بین الملل از آن سلب شود. 
رئیس سابق سازمان توسعه تجارت درباره مکانیسم ماشه و تاثیر آن بر تجارت ایران گفت: پس از خروج 
آمریکا از برجام، تنش   ها افزایش یافت و این توافق عملا کارکرد خود را از دست داد. اکنون نیز اروپا تلاش 
دارد بار دیگر نقش   آفرینی کند و برای بازار بی   رمق خود جایگاهی خلق کند. در عمل، بیشترین فشار را 
از سوی آمریکا به ساختار اقتصادی ایران وارد شد. سهم اروپا در تجارت ایران اندک است. در واقع نه در 
واردات و نــه در صادرات، رابطه عمیقی با اروپایی   ها وجود نــدارد. بنابراین، بودن یا نبودن اروپا در جمع 

تحریم   کنندگان، تاثیر چندانی بر اقتصاد ایران ندارد. 
مودودی توضیح داد: اگر بخواهیم مصداق   هایی از تاثیر مستقیم تحریم ها بر تجارت ایران بیان کنیم، 
باید به دو وجه اشاره کرد؛ وجه »داخلی« و »بین المللی«. در ابتدا باید به این نکته اشاره کرد که تحریم ها 
موجب قطع ارتباط ایران با زنجیره   های ارزش جهانی شده   اند، روابط بانکی مختل شده و تعاملات فنی و 
تکنولوژیک بسیار محدود شده است. نتیجه آن فروش صادراتی دشوار و پایین   تر از قیمت واقعی محصولات 
پتروشیمی، نفت و مواد معدنی کشور است. بازگشت ارز صادراتی هم به دلیل انتقال غیربانکی، از طریق 
صرافی   ها و مسیرهای غیرشفاف، پرهزینه است. طی سال   های اخیر نیز مشاهده شد که میلیاردها دلار از 
منابع ارزی ایران در کشورهایی چون کره   جنوبی بلوکه شده و سرنوشت آنها مبهم باقی مانده است. در موارد 

دیگر، شرکت هایی در ایران به دلیل انتقال ارز به   صورت غیررسمی، محدود شدند. 
او ادامه داد: اما در وجه داخلی ماجرا، چالش   ها حتی عمیق   تر هستند. سیاست های ارزی ناپایدار و فقدان 
رویکرد فعال در تجارت خارجی، بستری برای فساد فراهم کرده است. طی سال   های اخیر  مدیریت بازار ارز  
با ناکارآمدی های زیادی همراه بوده است. در سوی دیگر، قیمت کالا برای مصرف   کننده، متناسب با نرخ 
ارز ترجیحی نبوده است. این فرآیند عملا به کاهش شفافیت در ساختار تجارت ایران منجر شده است. در 

چنین شرایطی، فعالان اقتصادی سالم، از چرخه رقابت کنار گذاشته شدند.
رئیس اسبق سازمان توسعه تجارت تصریح کرد: با وجود این وضعیت، تجارت ایران اکنون ضعیف   تر 
از گذشــته شده است. هرچند که در ســال ۱۴۰۳ رکورد صادرات غیرنفتی شکسته شد و به رقم ۵۷ 
میلیارد دلار رسید، اما ارزش افزوده   ای که باید ایجاد می شد، محقق نشد. باید یادآور شد که طبق سند 
چشــم   انداز ۱۴۰۴، ایران باید امروز قدرت اول اقتصادی خاورمیانه می   بود؛ اما یکی از مهم ترین موانع 

این مسیر، تحریم بوده است.
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کالابرگ برای طبقه متوسط
   مریم لطفی    -   سیاستگذاران از نهایی شدن پرداخت کالابرگ به دهک های متوسط خبر دادند. بر اساس اعلام دولت، مرحله جدید این طرح از 

3۰تیر برای دهک های 4 و 5 و از ۶ مرداد برای دهک های ۶ و ۷ آغاز می شود.

اقتصاد کلان 

در حال حاضر، 
یکی از چالش های 
اساسی حوزه رفاه 

اجتماعی در ایران، 
کاهش قابل توجه 

مصرف کالری 
و اقلام با ارزش 

غذایی بالا در میان 
خانوارهاست.

ردپای پول شویی 
در شرکت ها و 
حساب های صوری

دبیر شــورای عالی پیشــگیری و مقابله با جرایم پول شــویی و تامین مالی تروریسم، از اقدامات موثر مرکز اطلاعات مالی برای مقابله با پول شویی اتباع خارجی در نظام اقتصادی کشور 
خبر داد. بر اساس داده های اعلام شده تاکنون ۵۶ شرکت صوری که اعضای هیات مدیره آنها را اتباع خارجی تشکیل می دادند با گردش مالی بیش از ۴۳۳ هزار میلیارد تومان شناسایی 

شده اند و این فرایند همچنان ادامه دارد.
این شرکت ها عمدتا توسط اتباع خارجی  ثبت شده اند که پس از ثبت شرکت، کشور را ترک کرده اند. اما شرکت ها و حساب های بانکی آنها فعال باقی مانده  و حتی در برخی پرونده های 
پول شویی یا تامین مالی تروریسم ظاهر شده اند. خانی بر ضرورت اقدام جدی دستگاه های متولی در زمینه اجرای کامل قانون مبارزه با پول شویی و تامین مالی تروریسم تاکید کرد. زیرا 
عدم اهتمام دستگاه های جرایی در اجرای تکالیف قانونی طی سال های گذشته باعث شده است که حاکمیت به جای تمرکز بر اقدامات پیشگیرانه، به سمت تقویت دستگاه های نظارتی، 

امنیتی و قضایی با رویکرد پسینی حرکت کند.
این رویکرد منجر به افزایش حجم دستگاه های نظارتی و قضایی شده و آنها را به ابزاری برای اصلاح خرابکاری های رخ داده، تبدیل کرده است.

هرچند اجرای این سیاست در دوران پساجنگ اقدامی مثبت برای تقویت معیشت 
خانوارها اســت، اما تکرار وقفه هــا، نگرانی هایی درباره تداوم آن ایجاد کرده اســت. 
کارشناســان تاکید دارند که تداوم طرح مســتلزم تامین منابع مالی شفاف، مشخص 

و پایدار است.
ســارا امیرزاده: پس از چند نوبت تاخیــر و بازنگری در برنامه ریزی ها، دولت اعلام 
کرده اســت که از هفته آینده مرحله ســوم از پرداخت کالابرگ به دهک های چهارم 
تــا هفتــم تعلق خواهد گرفت. پرداخت کالابرگ دهک های ۴ و ۵ از تاریخ ۳۰ تیرماه 
و  دهک های ۶ و ۷ از تاریخ ۶ مردادماه آغاز خواهد شــد. این اقدام در راستای تداوم 
سیاست های حمایتی دولت و برای تقویت قدرت خرید اقشار ضعیف و متوسط جامعه 

صورت می گیرد. 
برنامه  پرداخت کالابرگ در اسفندماه سال گذشته، پس از وقفه ای ده ماهه، مجددا 
از سر گرفته شد و تاکنون دو مرحله از آن برای دهک های مشمول به طور کامل اجرا 
شده است. بر اساس اعلام قبلی مسوولان، دولت در نظر دارد که این پرداخت ها را به 
صورت مستمر و ماهانه برای هفت دهک اول درآمدی جامعه تا پایان سال جاری ادامه 
دهد. با این حال، وقفه ای که در اجرای این طرح در سال گذشته رخ داد و همچنین 
تاخیر ایجادشده در پرداخت کالابرگ خردادماه امسال، نشان می دهد که تامین مالی 

برای اجرای مســتمر این سیاست، با چالش هایی همراه بوده است. 
ایــن موضوع نگرانی هایی را درخصوص پایداری منابع مالی و اســتمرار حمایت از 
خانوارهای مشــمول به وجود آورده است. کارشناسان اقتصادی معتقدند که با توجه 
به بار مالی قابل توجه اجرای این طرح، دولت باید منابع مشــخص، شفاف و پایداری 
را بــرای تامیــن مالی آن تعریف کند. در غیر این صورت، تکرار وقفه ها و بی نظمی در 

پرداخت ها می تواند اثربخشــی این سیاست حمایتی را کاهش دهد.

ضرورت اجرای طرح کالابرگ
در حال حاضر، یکی از چالش های اساســی حوزه رفاه اجتماعی در ایران، کاهش 
قابل توجه مصرف کالری و اقلام با ارزش غذایی بالا در میان خانوارهاســت. طی یک 

دهه گذشــته، تداوم شرایط اقتصادی نامطلوب، تورم بالا وکاهش قدرت خرید، منجر 
به آن شــده است که بســیاری از خانواده ها برای مدیریت هزینه های خود، ناگزیر به 
کاهش مصرف کالاهای خوراکی با ارزش غذایی بالا شــوند. این مســاله، می تواند به 
یک بحــران تغذیه ای با پیامدهای بلندمدت برای ســلامت عمومی و حتی توســعه 
انســانی کشور تبدیل شــود. کاهش مصرف پروتئین، حبوبات و سایر اقلام ضروری، 
می تواند زمینه ســاز سوءتغذیه، بروز بیماری های مزمن و حتی افت عملکرد تحصیلی 
در کودکان شــود. در چنین شــرایطی، تخصیص هدفمند کالابرگ برای تامین اقلام 
اساســی غذایی نه تنها یک اقدام حمایتی، بلکه ضرورتی برای حفظ امنیت غذایی و 

پیشگیری از آسیب های گسترده است.
اهمیت این موضوع زمانی دوچندان می شود که به شرایط اخیر کشور پس از جنگ 
دوازده  روزه توجــه کنیم؛ درگیری هایی که علاوه بر فشــار روانــی و اجتماعی، تاثیر 
مســتقیمی بر اقتصاد خانوارها و بازار کار گذاشــته اســت. بسیاری از کسب وکارهای 
کوچک آســیب دیدند، فعالیت های اقتصادی در برخی حوزه ها متوقف شد و تعدادی 
از افراد شــاغل نیز با تعدیل نیرو یا کاهش دستمزد مواجه شدند. در نتیجه، وضعیت 
معیشــتی خانوارهایی که پیش تر نیز با تنگنای اقتصادی دست وپنجه نرم می کردند، 
اکنون به مرحله چالشــی تری رسیده است. در چنین فضایی، ضرورت تامین و توزیع 
منظم کالابرگ برای اقلام ضروری، به یکی از اولویت های فوری سیاستگذاری رفاهی 

تبدیل شده است. 

روند اجرای این طرح از سال 14۰1
طرح کالابرگ به عنوان یکی از سیاست های حمایتی دولت، نخستین بار در دی ماه 
سال ۱۴۰۱ به صورت آزمایشی و با هدف حمایت مستقیم از اقشار کم درآمد جامعه به 
اجرا درآمد. این طرح که با هدف تقویت امنیت غذایی و بهبود دسترســی خانوارهای 
آســیب پذیر به کالاهای اساسی طراحی شــده بود، به مرور گسترش یافت و در طول 

سال ۱۴۰۲ ادامه پیدا کرد. 
در مراحل اولیه طرح، خانوارهای یارانه بگیر این امکان را داشتند که پیش از زمان 

    اعلام زمان اعمال تعرفه   های آمریکا 
دونالد ترامپ هشدار داده که از اول اوت )۱۰ 

مرداد(، واردات کالا از اتحادیه اروپا و مکزیک 
مشمول تعرفه   ای ۳۰ درصدی خواهد شد.

این تهدید، در نخســتین روز هفته، بازار سهام 
اروپا را تحت فشــار قرار داد و بیشترین ضربه را به 
سهام خودروسازان بزرگ وارد کرد. شاخص صنایع 
خودروسازی اروپا با افت ۱.۵ درصدی بیش از سایر 
بخش ها کاهش یافت. برندهای شناخته   شده   ای مانند 
پورشه، مرسدس بنز، بی   ام   و و فولکس   واگن هر یک 

بین ۲ تا ۲.۴ درصد کاهش قیمت را تجربه کردند.
به گزارش رویترز، در شرایطی که خودروسازان 
اروپایی طی ســال   های اخیر برای حفظ سهم خود 
در بازار آمریکا تحت فشــار بوده   اند، تهدید تعرفه   ای 
ترامپ بدون ارائه هیچ   گونه اســتثنایی برای صنعت 
خودرو مطرح شده اســت. خودروها و قطعات آنها 
همچنان مشــمول تعرفه ۲۷.۵ درصدی وارداتی به 
ایالات متحده هســتند و با تهدید جدید، این فشار 

می تواند تشدید شود.
در بازارهای سهام، این هشدار به سرعت بازتاب 
یافت و شاخص پان   اروپایی STOXX ۶۰۰ نیز با افت 
۰.۵درصدی به ۵۴۴.۴ واحد رســید. تنها شاخص 
بورس لندن توانست در این میان با ۰.۲ درصد رشد، 

مسیر متفاوتی را طی کند.
در پاسخ به تهدید ترامپ، مقامات اروپایی ترجیح 
داده   اند فعلاً از تنش مســتقیم پرهیز کرده و اجرای 
اقدامات تلافی   جویانــه را تا اوایل ماه اوت به تعویق 
بیندازند. با این حال، اتحادیه اروپا از هم   اکنون فهرستی 
از تعرفه   های تلافی   جویانه به ارزش ۲۱ میلیارد یورو 
علیه کالاهای آمریکایی آماده کرده است که در صورت 

شکست مذاکرات، فعال خواهد شد.
ماروش شفچوویچ، کمیسر تجارت اتحادیه اروپا نیز 
تاکید کرده اتحادیه همزمان با پیگیری گفت وگو، خود 
را برای اقدامات جایگزین آماده کرده است. تحلیلگران 
نیز معتقدند این رویکرد اروپا، تلاشی برای حفظ مسیر 

مذاکره در عین حفظ قدرت چانه زنی است.
تحلیلگران بازار نگران   اند که صنعت خودرو اروپا 
همان مسیری را طی کند که صنعت فلزات در مواجهه 
با تعرفه   های قبلی طی کرد. به ویژه آنکه وابســتگی 
زنجیره تامین خودروســازان به صادرات به آمریکا و 
واردات مواد اولیه کلیدی می تواند هرگونه سیاست 

تجاری ناگهانی را به تهدیدی جدی تبدیل کند.
با توجه به نقش پررنگ شــرکت های آلمانی در 
صادرات خودرو به ایالات متحده، تصمیم نهایی کاخ 
سفید می تواند تبعات سنگینی برای صنعت خودروی 
اروپا داشته باشد؛ صنعتی که در یک   سال گذشته با 
چالش   هایی مانند انتقال به تولید برقی، محدودیت   های 
زیســت   محیطی، رقابت فزاینده چینی   ها و افزایش 

هزینه مواد اولیه مواجه بوده است.

 ثبــت تراز مثبت 3 میلیــارد دلاری 
کشاورزی

وزیر جهادکشاورزی از مثبت شدن تراز بخش 
کشاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار در سال گذشته 
خبــر داد. غلامرضا نوری افزود: خودکفایی کامل 
و صد در صدی در تامین گوشــت قرمز از جمله 
برنامه   های آتی این وزارتخانه است و در این زمینه 

مرکز اصلاح نژاد دام نقش ویژه دارد.
به گــزارش تســنیم، غلامرضا نــوری، وزیر 
جهادکشــاورزی با بیان اینکــه رخدادهای اخیر 
بار دیگر اهمیت امنیــت غذایی را بیش از پیش 
آشکار ساخت، تاکید کرد: باید با سرعت بیشتری 
برای تکمیل و استحکام امنیت غذایی با تکیه بر 
خودکفایی برنامه ریزی و اقدام کنیم. وی تصریح 
کــرد: خودکفایی کامل و صد در صدی در تامین 
گوشت قرمز از جمله برنامه   های آتی این وزارتخانه 
است. نوری با بیان اینکه برهم زدن امنیت غذایی 
یکی از ابزارهای جنگی دشمنان است تاکید کرد: با 
وجود کمبود منابع آب و فرسایش خاک، می توانیم 
با تکیه بر دانش علمی و تحقیقات پژوهشگران و 
دانشمندان، نیاز کشور را در داخل تولید کرده و از 

واردات بی   نیاز شویم.
وزیر جهادکشــاورزی با اشــاره به افزایش ۳۱ 
درصــدی صادرات و کاهــش ۵ درصدی واردات 
کشــاورزی در سال گذشــته، از مثبت شدن تراز 
منفی بخش کشــاورزی به میزان ۳ میلیارد دلار 
خبر داد و با اشاره به پر بودن ذخایر راهبردی کشور 
تصریح کرد: حتی با وجود تقاضای بیشتر از نیاز در 
برخی استان ها به دلیل جابه   جایی جمعیت، بیش 
از یک   سوم کالا   های ارسال شده مصرف نشده است.

    
    تطابق اطلاعات هویتی در گمرکات

به دنبال اجرای اصلاحات در ســامانه تجارت 
فرامرزی، تمام گمرکات بندری مشــمول تطابق 
اطلاعــات هویتی صاحب کالا در قبــض انبار و 
اظهارنامه شــدند. به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
به تازگی اصلاحاتی در ســامانه تجارت فرارمزی 
گمرک ایران در دستور کار قرار گرفته است که بر 
این اساس بایستی اطلاعات هویتی صاحب کالا در 
قبض انبار و اظهارنامه تطابق داشته باشد. گام اول 
این اقدام در گمرک شهید رجایی بندرعباس انجام 
شد و حالا طبق اطلاعیه جدید از امروز شنبه باید 
این تطابق در گمرکات مرتبط با مرزهای دریایی 
کشور پیاده شود. بر این اساس از این پس در بندر 
امیرآباد، بندر لنگه، فریدون کنار، بندر آستارا، انزلی، 
نوشهر، رجایی بایستی تطابق کد ملی صاحب کالا 
در قبض انبار و اظهارنامه پیاده شود. از روز شنبه 
هجدهم تیر ماه در کلیه اظهارنامه های این بنادر 
بایســتی شماره قبض انبار معتبر سازمان بنادر و 

دریا نوردی در خانه قبض انبار وارد شود.

مقامات بانک مرکزی در جریان جنگ ۱۲ روزه بارها تاکید کرده بودند که بهتر است 
بانک ها سخت گیری در بازپرداخت وام هایی با مبالغ پایین تر از ۷۰۰ میلیون تومان نداشته 
باشــند و به دیرکرد در بازپرداخت این تسهیلات تا پایان تیر ماه جریمه تعلق نگیرد. با 
این حال بســیاری از دریافت کنندگان تسهیلات خرد از تماس های مکرر بانک ها برای 
بازپرداخت سریع تر خبر می دهند. به عبارت دیگر با وجود تاکید زیاد مقامات دولتی و 
بانک مرکزی بر بخشش دو ماهه جریمه دیرکرد بازپرداخت تسهیلات، این طرح چندان 
در مرحله اجرایی موفق نبوده اســت. به نظر می رســد طرح بخشش دیرکرد پرداخت 
اقساط حتی در صورت اجرا، نمی توانست کمک حال افراد آسیب دیده از جنگ باشد.

چرا که در این حال فرد مجبور می شود در پایان تیر ماه دو قسط پرداخت کند. بهتر 
بود این طرح به صورت اضافه شــدن یک ماه بــه مدت بازپرداخت و به عبارتی تنفس 
یک ماهه اجرا می شد. دوره تنفس وام به بازه زمانی گفته می شود که در آن وام گیرنده 
ملزم به پرداخت اقســاط وام نیست و بانک یا موسسه اعتباری در این مدت از دریافت 
سود یا جریمه صرف نظر می کند. از سوی دیگر، به عقیده کارشناسان تبلیغات مقامات 
و بانک ها با این عنوان که افراد می توانند بازپرداخت تسهیلات خرد را بدون جریمه به 
تعویق بیندازند، می تواند یکی از دلایل افزایش نرخ نکول تســهیلات دهی شبکه بانکی 
در دو ماهه خرداد و تیر قلمداد شود. بنابر این، این طرح هم در مرحله اعلام و هم در 

مرحله اجرا نیازمند بازنگری است. 
با شروع جنگ در بامداد ۲۳ خرداد ماه، وضعیت اقتصاد خانوارها و فعالان اقتصادی 
در شرایط جنگی قرار گرفت. در روزهای جنگ ۱۲ روزه خبرهایی منتشر شد که برخی 
بانک ها برای همدردی با مردمی که مجبور به ســفر شــده اند و در شرایط غیر معمول 
کاری و درآمدی قرار گرفته اند اقدام به بخشش جریمه دیرکرد بازپرداخت وام ها کرده اند. 
در طی کمتر از ســه روز بســیاری از بانک ها در دوران جنگ اعلام کردند که به جمع 
بانک های بخشنده جریمه دیرکرد وام پیوسته اند. در آن روزها انتظار می رفت که بانک 
مرکزی نیز به عنوان نهاد تنظیم گر بازار پولی و بانکی کشور، بخشنامه ای برای همراهی 

با مردم جنگ زده داشته باشد.
درست همان موقع بود که معاون تنظیم گری بانک مرکزی از ابلاغ طرح بخشودگی 
جرایم بازپرداخت تســهیلات خرد خبر داد. البته بخشــنامه این طرح ۱۲ تیر ماه ابلاغ 
شــد و در سایت بانک مرکزی قرار گرفت. با این حال در آن روزها، اعلام بانک مرکزی 
توانســت جوابگوی سوالات افرادی باشــد که نگران بازپرداخت وام های خود بودند. بر 
اساس اعلام مقامات بانک مرکزی تنها مشخص بود که جرایم دیرکرد تسهیلات معوق 
شامل وام های فرزندآوری، ازدواج و وام های خرد کمتر از ۷۰۰ میلیون تومان در خرداد 

و تیرماه مشمول بخشودگی است. 

جنگ بعد از گذشت ۱۲ روز تمام شد. با این حال آثار جنگ همچنان بر تن اقتصاد 
زخمی ایران نمایان است. ولی به نظر می رسد دیگر خبری از همدردی روزهای جنگ 
بانک ها با شرایط وام گیرندگان نیست. و فراوانی تعداد اخطار هایی که از طرف بانک ها 
به دســت تسهیلات گیرندگان رسیده است نشان می دهد این وضعیت با نزدیک شدن 
به روزهای پایانی دوره بخشودگی دیرکرد )۳۱ تیر ماه( تشدید شده است. اعلام معاون 
تنظیم گری و نظارت بانک مرکزی و بخشــنامه این معاونت برای بخشودگی جرایم دیر 
کرد بانکی نشــان می دهد که اجرای این طرح به بانک ها واگذار شــده است، بنابراین 

بانک ها الزامی برای اجرای آن نداشته اند.

جریمه ها دریافت شد
بررسی های »دنیای اقتصاد« نشــان می دهد تقریبا تمامی بانک ها و اپلیکیشن های 
وام دهــی بــرای دیرکرد بازپرداخــت وام ها طی دوره ۶۲ روزه )اول خــرداد تا ۳۱ تیر 
مــاه(، جریمه در نظر گرفتند و جریمــه را دریافت کردند. حتی بانک های دولتی برای 
وام ازدواج و فرزندآوری و ودیعه مســکن که وام هایی تکلیفی با مبالغ خرد محســوب 
می شوند نیز طی دوره مورد بررسی جریمه دیرکرد بازپرداخت درنظر گرفته اند که این 
موضوع به روشنی از مبلغ قسط مشخص شده برای افراد قابل پیگیری است. به عبارت 
دیگــر تمامی بانک ها، دولتی و غیر دولتی، در تعیین و دریافت جریمه برای دیرکرد باز 

پرداخت یکسان عمل کرده اند.
با این حال در موارد دیگر غیر از مبلغ جریمه، تغییراتی در نحوه عمل بانک ها وجود 
داشته اســت. مثلا اپلیکیشن های وام دهی جریمه دیرکرد را لحاظ کرده اند ولی تقریبا 
بیشــتر آنها این وعده را مشتریان خود داده اند که این عدم بازپرداخت به موقع تاثیری 
در رتبه اعتباری افراد نخواهد داشت. برخی نئو بانک ها نیز زمان تنفسی متفاوت با برای 
بازپرداخت اقساط اعلام کرده اند. مثلا یکی از نئوبانک ها اعلام کرده بود که بازپرداخت 
وام های معوق تا ۲۸ تیر ماه بدون جریمه خواهد بود ولی در صورتی که این بازپرداخت 

تا ۲۸ تیر ماه انجام نشود جریمه از یکم خرداد ماه به مبلغ قسط اضافه خواهد شد. این 
در حالی است که پرداخت قسط معوق شده به بعد از جنگ، حتی قبل ۲۸ تیر ماه نیز 

در این اپلیکیشن با جریمه همراه بوده است. 

برداشت زودتر از موعد 
 مشــاهده دیگری که بعد از دوران جنگ دیده شده آن است که دو بانک بزرگ در 
تیر ماه اقدام به برداشت زودتر از موعد قسط از حساب افراد کرده اند. یکی از مخاطبان 
به »دنیای اقتصاد« گفت که برای وام ۵۰ میلیون تومانی که مبلغ قســط هایش ماهانه 
مبلغی کمتر از ۵ میلیون تومان بوده است، برداشت زودتر از موعد مشخص شده داشته 
است. به طوری که تاریخ قسط ۲۳ تیر ماه بوده است با این حال در هفته اول تیر با کسر 
مبلغ قسط از حسابش مواجه شده است. وضعیت برای یک بانک دیگر نیز تقریبا مشابه 
بوده است یعنی حتی قسط وام هایی با مبالغ پایین زودتر از موعد برداشت شده است.

آیا طرح بخشش دیرکرد مفید بود؟
در روزهــای بحرانی جنگ بانک هــا و مقامات بانک مرکزی از بخشــش دیرکرد 
بازپرداخت تسهیلات طی دو ماه خرداد و تیر خبر می دادند. اما حالا و با آرام تر شدن 
شــرایط، این سوال مطرح می شــود که آیا این طرح در صورت اجرا شدن می توانست 
کمک حال خانوارها و فعالان اقتصادی باشد؟ پاسخ به این سوال به نحوه اجرای این 
طرح بستگی دارد. اگر طرح بخشودگی دیرکرد به صورت اضافه شدن دو ماه به طول 
مدت بازپرداخت تســهیلات اجرا می شد می توانســت نشان دهنده کمک و همدردی 
شــبکه بانکی کشــور و سیاستگذار پولی با مردم آســیب دیده از شرایط جنگی باشد. 
اما اگر طرح بخشــودگی جریمه دیرکرد به معنی آن باشد که پرداخت کننده اقساط 
مجبور شود در پایان تیر ماه دو قسط مربوط به ماه های خرداد و تیر را با هم پرداخت 
کند، نه تنها کمک حال افراد نیســت بلکه وضعیت بحرانی تری برای خانوار به وجود 
خواهــد آورد. در ماههای خرداد و تیر رکود و نااطمینانی بعد از جنگ بر فعالیت های 
اقتصادی اثرگذاشــته اســت و حتی بسیاری از کسب و کارها با کاهش درآمد و حتی 

تعدیل نیروی کار مواجه شدند.
به نظر نمی رسد افراد بتوانند دوبرابر همیشه قسط پرداخت کنند حتی اگر جریمه ای 
در کار نباشد. به عبارتی دیگر نگاهی به آمارها حاکی از آن است که در شرایط جنگی 
افزایش نکول تسهیلات به یکی از معضلات اصلی سیستم بانکی تبدیل می شود. با این 
وجود وقتی حتی فقط در کلام برای مجوز دیرتر پرداخت شدن اقساط تبلیغات صورت 

می گیرد، می تواند به افزایش فراوانی نکول ها منجر شود.

سرگردانی در بازپرداخت وام

واریز یارانه نقدی، ســبد کالای مشخص شده را بدون دریافت یارانه تشویقی از 
فروشگاه های تعیین شده خریداری کنند. اما با ورود به سال ۱۴۰۲، مدل پرداخت 
تغییر یافت و دولت با هدف افزایش مشارکت، دهک های پایین درآمدی به ویژه 
مددجویان کمیته امداد و بهزیســتی را هدف گذاری کرد. در این مرحله، علاوه 
بر یارانه نقدی معمول، مبلغی معادل ۸۰ هزار تومان به عنوان یارانه تشــویقی 
برای خرید کالاهای اساسی اختصاص یافت. این فاز از طرح که با هدف جبران 
آثار تورمی بر معیشت گروه های کم درآمد اجرایی شد، تا نیمه مردادماه ۱۴۰۲ 
ادامه یافت. در ادامه، دولت میزان یارانه تشــویقی را برای دهک های مشــمول 

افزایش داد و در مرحله بعد، این مبلغ به ۱۲۰ هزار تومان رســید.
در بهمن ماه ۱۴۰۲، با بازطراحی این سیاست حمایتی، طرحی با عنوان جدید 
»فجرانه« جایگزین مدل قبلی کالابرگ شد. نخستین مرحله اجرای طرح فجرانه 
در تاریــخ ۱۸ بهمن ۱۴۰۲ کلید خورد و تا اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ ادامه یافت. 
در قالب این طرح، دولت تلاش کرد گســتردگی و میزان اثربخشی این سیاست 
را افزایش دهد. در همین راســتا، مبلغ یارانه کالاهای اساســی افزایش یافت و 
به ۲۲۰ هزار تومان رســید و زیرســاخت های مشارکت در طرح نیز توسعه پیدا 
کرد؛ به طوری که تعداد فروشــگاه های طرف قرارداد که در ســال ۱۴۰۲ حدود 
۶۵ هزار واحد بود، به بیش از ۲۰۰ هزار فروشــگاه در سراســر کشور رسید. که 
به افزایش قابل توجه مشــارکت خانوارهای مشــمول منجر شد. با این حال، با 
وجود بهبود مشــارکت مردم، اجرا این طرح به دلیل هزینه های بالا و مشکلات 

در تامین مالی در اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۳ متوقف شد. 

بازگشت کالابرگ پس از وقفه ای طولانی
پرداخــت کالابرگ الکترونیکی پس از وقفــه ای نزدیک به ۱۰ ماه، بار دیگر 
از اســفندماه سال ۱۴۰۳ از ســر گرفته شد؛ اقدامی که در آستانه ماه رمضان و 
تعطیلات نوروز، با هدف حمایت فوری از معیشــت خانوارهای دهک های پایین 
و متوســط درآمدی، در دســتور کار دولت قرار گرفت. بنا به اعلام منابع رسمی 
بــرای تامین مالی مرحله اول این طرح حدود یک میلیارد دلار از محل صندوق 
توســعه ملی برداشــت شــده بود. در چارچوب این فاز جدید، برای دهک های 
اول تا ســوم، به ازای هر فرد مشمول، مبلغ ۵۰۰ هزار تومان و برای دهک های 
چهارم تا هفتم، مبلغ ۳۵۰ هزار تومان در نظر گرفته شــد. در این طرح حدود 
۲۸ میلیون نفر در دهک های اول تا ســوم تحت پوشش قرار گرفتند. به عبارتی 
فقط برای این ســه دهک درآمدی در هر مرحله از پرداخت کالابرگ حدود ۱۴ 

هزار میلیارد تومان منابع مالی مورد نیاز است. 
از طرفی مشــارکت خانوارها در این مرحله بسیار خوب بود؛ آمارها حاکی از 
آن اســت که حدود ۸۶ درصد از مشــمولان، از این اعتبار استفاده کرده اند که 
نشان دهنده نیاز اقتصادی خانوارها به این طرح حمایتی است. مرحله دوم اجرای 
طــرح در فروردین ماه ۱۴۰۴ و با تامیــن مالی حدود ۲۷ هزار میلیارد تومان از 
سوی سازمان برنامه و بودجه به انجام رسید. در این مرحله، کالابرگ دهک های 
اول تا ســوم در تاریخ ۲۰ فروردین و دهک های چهارم تا هفتم یک هفته بعد، 
در تاریخ ۲۷ فروردین ماه تخصیص یافت. احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، اعلام کرد که منابع مالی مورد نیاز برای تداوم این طرح در بودجه سال 
۱۴۰۴ پیش بینی شــده است و این طرح تا انتهای سال ادامه پیدا خواهد کرد. 
با این حال، نشانه هایی از بروز چالش در مرحله سوم این طرح قابل مشاهده 
اســت. مطابق برنامه اولیه، مقرر شــده بود که کالابرگ مرحله ســوم در پایان 
اردیبهشــت ماه پرداخت شــود، اما این پرداخت با تاخیر روبه رو شد و در ادامه 
اعلام شــد که در خردادماه نیز به دلیل چالش های تامین مالی، امکان پرداخت 

فراهم نیست. 
در نهایت، در تاریخ ۷ تیرماه، کالابرگ دهک های اول تا ســوم پرداخت شد، 
اما پرداخت کالابرگ به دهک های چهارم تا هفتم به انتهای تیرماه موکول شده 
اســت. تکرار این تاخیرها، نگرانی هایی را در میان کارشناسان اقتصادی نسبت 
به پایداری این سیاســت حمایتی به وجود آورده است. تحلیلگران معتقدند که 
تداوم چنین طرحی بدون برخورداری از منابع مالی شــفاف، مشخص و پایدار، 
نه تنها اجرای منظم آن را با اختلال مواجه می کند، بلکه می تواند بر اثربخشــی 
این طرح تاثیر منفی داشته باشد. بر همین اساس، کارشناسان پیشنهاد می دهند 
دولت برای تقویت اثربخشی این سیاست، در کنار ارتقای زیرساخت های اجرایی، 
نســبت به تدوین یک جریان تامین مالــی پایدار اقدام کند. در غیر این صورت، 
طرح کالابرگ ممکن است با همان چالشی مواجه شود که پیش تر موجب توقف 

اجرای آن در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ شد.

قیمت دلار آزاد که از چهارشنبه هفته گذشته روند کم   نوسانی را تجربه کرد، در معاملات روز شنبه با نوسانات بیشتری همراه شد و به کانال ۸۷ هزار تومان عقب   نشینی کرد. به نظر می   رسد انتشار خبر دیدار دیپلمات   های ارشد سه کشور اروپایی با مقامات ایرانی 
در روزهای آینده، عامل اصلی این کاهش قیمت بوده است. این دیدار از نگاه معامله   گران بازار ارز، نشانه   ای از بازگشایی مسیر دیپلماسی است و همین موضوع موجب شد تا برخی معامله   گرانی که به قصد سفته   بازی اقدام به خرید دلار کرده بودند، برای جلوگیری از 

ضرر احتمالی، سریعا اقدام به فروش کنند.
دلار در معاملات غیررسمی روز چهارشنبه هفته گذشته، تحت تاثیر تکذیب خبر فعال   سازی مکانیسم ماشه در چند روز آینده، نوسان محدودی معادل ۰.۲۳ درصد تجربه کرد. روز پنجشنبه نیز این فضای محتاطانه همچنان در بازار حاکم بود و دلار به روند 
کم   نوسان خود ادامه داد. با این حال به گزارش آکسیوس دیپلمات   های ارشد سه کشور اروپایی )انگلیس، فرانسه، آلمان( و ایران، به زودی در اروپا دیدار خواهند کرد. هدف از این دیدار، بررسی امکان ازسرگیری مذاکرات هسته   ای و بررسی شانس دستیابی به یک 
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تب طلا در شرق

   فرحناز نعمتی  -   هند و چین دو مصرف کننده اصلی طلا در جهان هستند و مجموعا سهم بسیار بزرگی از تقاضای جهانی طلا را به 
خود اختصاص می دهند.

 کاهش تب بازارها پس از تنش 
بازارهای مالــی ایران پس از تنش   های ۱۲روزه 
میان ایران و اســرائیل و متعاقــب آن آتش   بس، 
دســتخوش تحــولات قابل   توجهی شــدند. موج 
نااطمینانی که پیش   ازاین نیز در بازارها وجود داشت، 
در این دوره به   شــدت تشدید شد و پیامدهای آن 
همچنان در رفتار سرمایه گذاران مشهود است. در 
هفته   های اخیر، به دلیل بسته   بودن بازارهای مالی در 
دوران تنش و عدم اطمینان از آینده، حجم قابل   توجه 
نقدینگی از بازارها خارج شد. در این میان، تجربه 
تلخ تعطیلی   ها به ســرمایه گذاران نشان داد که در 
شــرایط جنگی و ابهام، دارایی به   اندازه پول نقد در 
دسترس جذاب نخواهد بود. این موضوع موجب شد 
تا حتی پس از بازگشایی بازارها، بخش قابل   توجهی 
از نقدینگی خارج   شده به بازارها بازنگردد. از طرفی 
بازار طلا در این دوره با فراز و نشــیب   های بسیاری 

مواجه بود.
صندوق های طلا که در زمان تنش   ها بسته شده 
بودند، پس از بازگشــایی با استقبال نسبی مواجه 
شــدند، اما پلت فرم   های معاملاتی طلا همچنان با 
چالش   های فنی و عملیاتی دست   وپنجه نرم می کنند. 
در بازار فیزیکی طلا نیز به دلیل تعطیلی   های موقت، 
حجم معاملات به   شــدت کاهش یافت. بااین   حال، 
نقدشــوندگی بالاتر این بازار در مقایســه با سایر 
گزینه   های سرمایه گذاری، آن را به مقصدی جذاب 

برای سرمایه گذاران تبدیل کرد. 
در حال حاضر، با کاهش نرخ دلار و افت شاخص 
جهانی دلار، قیمت طلا در محدوده   ای متعادل قرار 
دارد. بازار ارز نیز در این دوره تحت   تاثیر نوســانات 
جهانی و داخلی قرار گرفت. کاهش نرخ دلار در بازار 
جهانی و ثبات نسبی سیاست   های داخلی، مانع از 
رشد نرخ ارز به محدوده   های بالای ۱۰۰ هزار تومان 
شــد. در حال حاضر، دلار در محدوده   ای متعادل 
معامله می شــود و به نظر می رســد تا حدودی از 

التهابات شدید فاصله گرفته است. 
بازار ســهام ایران پیش از تنش   ها در موقعیت 
ارزنده   ای قرار داشــت، اما با شروع درگیری   ها افت 
شــاخص کل شدت گرفت. خروج نقدینگی از این 
بازار تا روزهای پایانی هفته گذشــته ادامه داشت، 
اما از روز چهارشنبه، نشانه   هایی از بازگشت تعادل 
به بازار مشاهده شد. تحلیل شاخص دلاری بورس 
و نســبت قیمت به سود )P/E( نشان می دهد که 
بــورس همچنان در محدوده   ای ارزنــده قرار دارد. 
بااین   حال، ارزندگی به   تنهایی نمی تواند تضمین   کننده 
رشــد بازار باشد. قیمت ها در نهایت توسط عرضه 
و تقاضا تعیین می   شــوند و ریسک   های موجود، از 
جمله سیاستگذاری   های نادرست، می توانند مسیر 

بازار را تغییر دهند. 
یکی از مشکلات برجسته در بازار سهام، عملکرد 
نادرست صندوق های اهرمی است. این صندوق ها 
که در سال های اخیر رشد چشمگیری داشتند، به 
دلیل سازوکارهای ناکارآمد، به چالشی برای ثبات 

بازار تبدیل شدند. 
نبود استراتژی   های مشخص و سیاستگذاری   های 
نادرست، ریسک سرمایه گذاری در این صندوق ها را 
افزایش داده است. برای بهبود وضعیت، لازم است 
حداقل الزامات سرمایه گذاری برای سرمایه گذاران 
تعریف شــود تا اعتماد به بازار بازگردد. همچنین، 
سرمایه گذاران باید استراتژی   های شخصی مشخصی 
برای مدیریت ریسک و کاهش زیان   های احتمالی 

تدوین کنند. 

 آدرس پناهگاه های بورسی
بررسی شاخص »ریسک سیستماتیک« در بورس 
پس از جنگ ۱۲روزه نشــان می دهد تنها ۲درصد 
صنایع رفتاری مستقل از شاخص کل داشتند، حال 
آنکه ۱۴درصد صنایع بورسی نه تنها از بحران عبور 
کرده اند، بلکه به پناهگاه امن سرمایه گذاران تبدیل 
شده اند. این یافته ها، نشان دهنده تاب آوری این گروه 

در پساجنگ است.
نیوشــا شــایان مهر: بازارهای مالی همواره به 
رویدادهای غیرمنتظره واکنش نشان می دهند، اما 
نوع و شدت این واکنش   ها تابعی از ساختار اقتصاد، 
انتظارات فعــالان بازار، و ویژگی   هــای درونی هر 
صنعت است. در ایران با توجه به ساختار اقتصادی 
نفت   محور، نقش دولت در اقتصاد و و جایگاه ایران 
در منطقه، هرگونه تنش یا نااطمینانی به سرعت اثر 
خود را بر تابلوهای بورسی به نمایش می گذارد. جنگ 
۱۲روزه میان ایران و اسرائیل، یکی از نمونه   های بارز 
تنش   های ژئوپلیتیکی اخیر بود که در کوتاه   مدت، 
شوک روانی قابل توجهی به ســرمایه گذاران وارد 
کرد. در چنین شرایطی، شناخت ماهیت هر صنعت 
و میزان حساسیت آن نسبت به شوک ها، بیش از 

پیش اهمیت دارد. 
بررسی   ها نشــان می دهد در میان ۵۱صنعت 
حاضر در بازار سرمایه، گروه پیمانکاری صنعتی با 
ضریب بتای منفی، تنها صنعتی بود که در بحبوحه   
التهاب بازار، خلاف جهت شاخص کل حرکت کرد. 
این مساله نشان دهنده واکنش متفاوت این صنعت 
به ریسک   های سیستماتیک و تاثیرگذاری عوامل 
خاص درون   صنعتی آن است. در نقطه   مقابل، صنعت 
بانک ها و موسســات اعتباری با ثبت بیشترین بتا، 
بالاترین هم   سویی را با نوسانات شاخص کل داشتند.

در جهان مالی، بتا )β( به عنوان یکی از مهم ترین 
سنجه   های ارزیابی ریسک سیستماتیک شناخته 
می شــود. این معیار جایگاهی کلیدی در تحلیل 
نوسانات بازار داشته و به سرمایه گذاران این امکان را 
می دهد تا واکنش صنایع یا شرکت های مختلف را 
نسبت به تحولات کلی بازار ارزیابی کنند. بتا نشان 
می دهد که بازدهی یک صنعت یا نماد تا چه میزان 
با بازدهی کل بازار همبستگی داشته و هنگام تحرک 
شاخص کل، دارایی به چه میزان در همان جهت یا 

خلاف آن حرکت خواهد کرد.

تیغ دولبه
 یورو پرقدرت

 به گزارش فایننشال   تایمز، ارزش یورو در سال ۲۰۲۵ بیش از ۱۳ درصد افزایش یافته که بخشی از آن ناشی از ضعف دلار در دوره ریاست جمهوری ترامپ و بخشی دیگر به دلیل تغییرات 
داخلی در اروپا، مانند افزایش هزینه   های مالی در آلمان و چشم   انداز رشد اقتصادی در منطقه یورو است. با این حال، تقویت یورو پیامدهای منفی نیز دارد. افزایش ارزش یورو باعث می شود 
کالاهای اروپایی در بازارهای جهانی گران   تر شوند و در نتیجه صادرات این منطقه کاهش یابد. این وضعیت باعث کاهش پیش   بینی سود شرکت های بزرگ اروپایی شده و بر ارزش سهام 
آنها تاثیر منفی گذاشته است. به   گفته تحلیل   گران، تقویت یورو در شرایطی که رشد اقتصادی چندان قوی نیست، به   ویژه در نیمه دوم سال به دلیل اثرات تعرفه   ای، ضربه مضاعفی به درآمد 

شرکت ها وارد می   کند. بانک مرکزی اروپا )ECB( نیز نگران تقویت بیش از حد یوروست، چرا که این امر هم صادرات را کاهش می دهد و هم تورم کالاهای وارداتی را پایین نگه می   دارد.
در سوی دیگر، کاهش جایگاه دلار به عنوان ارز غالب جهانی پرسش   هایی بنیادین در مورد آینده نظام پولی بین الملل ایجاد کرده است. اگر دلار جایگاه خود را از دست دهد، چه اتفاقی 

خواهد افتاد؟ دلار نه تنها ارز ذخیره است، بلکه به   طور گسترده در معاملات جهانی، بازارهای مالی و ارزی استفاده می شود.

بورس تهران در حال تجربه وضعیت جدیدی از بازگشت شاخص   های سهامی به رونق است. 
شرایطی که با تداوم صعود شاخص   ها و بازپس گیری دو کانال مهم ۲.۷ و ۲.۸میلیون واحدی و 
افزایش تدریجی ارزش معاملات همراه شده است. با این حال تحولات سیاسی کشور و ابهامات 
پیرامون متغیرهای اثرگذار بر وضعیت بازارها، معادله صعود قدرتمند بورس را به چالش کشیده 
اســت. با وجود رشد متوالی شاخص   های سهامی، تالار شیشه   ای همچنان نتوانسته پناهگاه 

پول   های سرگردان باشد.
بــا اینکه در آخرین روز معاملاتی هفته گذشــته، پس از ۱۸روز شــاهد ورود پول 
سهامداران به بازار بودیم اما در معاملات روز گذشته مجددا سهامداران خرد و حقیقی 
اولویت خود را بر مبنای فروش قرار دادند. اما چرا با وجود رشد بورس و بازدهی مثبت 
این بازار درهفته گذشته، سهامداران حقیقی رغبتی برای خرید سهام نشان نمی   دهند؟ 
بسیاری از کارشناســان با اشاره به نقش مشوق   های حمایتی از بازار سرمایه معتقدند 
تردید ســهامداران نســبت به تداوم صعود بازار از همین منظر با شبهاتی مواجه شده 
است. به این معنا که با پایان حمایت   ها احتمالا بورس نیز دچار نزول و رکود شود. به 
همین دلیل بازار ســهام با ورود پول حقیقی همراه است؛ اگرچه ورود پول هفته قبل 
نیــز رقم قابل تاملی نبود و زیر ۱۰۰میلیــارد تومان بود. حتی قابل پیش بینی بود که 
در روزهای بعد بازار ســهام دوباره به ســمت خروج پول حرکت کند. در معاملات روز 
گذشــته نیز ملاحظه کردیم که چطور این اتفاق رخ داد و بیش از ۵۰۰میلیارد تومان 

پول حقیقی از بازار خارج شد.

دلایل تداوم خروج پول
اما چرا سهامداران خرد ترجیح می دهند که پول خود را از بازار خارج کنند؟ بررسی   های 
آماری حاکی از آن اســت که بعد از بازگشــایی مجدد بورس حدود ۳۷همت پول حقیقی از 
بازار خارج شده است. اگرچه با توجه به وضعیت ریسکهای سیاسی و عدم قطعیت   ها، استراتژی 

مذکور طبیعی است. 
حجت سرهنگی، کارشناس بازار سرمایه می   گوید: تداوم خروج پول از بازار سهام اکنون به 

یکی از نگرانی های اصلی کارشناسان مبدل شده است. به خصوص اینکه در ۶ روز معاملاتی 
اخیر شاخص کل بیش از ۶ درصد بازدهی مثبت را کسب کرده است. این موضوع به طور 
روشــن نشان می دهد که برخی از فعالان بازار، نسبت به پیشروی ریسک   های سیاسی در 
هراس هستند. از سویی با توجه به اینکه عمده حمایت   ها از نمادهای بزرگ و شاخص ساز 
انجام شده، این سیگنال را مخابره می کند که حمایتها مقطعی و از پیش تعیین شده است. 
در حال حاضر بازار سرمایه از بی اعتمادی سهامداران در رنج است و همان طور که مشاهده 
کردیم مشوق   های حمایتی نیز نتوانستند شرایط ورود پول را فراهم کنند. اما به طور کلی 
می توان بیان کرد که تداوم سبزپوشی   ها سرانجام می تواند منجر به احیای تدریجی اعتماد 
ســرمایه گذاران شود. به خصوص اینکه به مرور شاخص هموزن نیز عملکرد قابل قبولی را 

به نمایش گذاشته است.
به گفته این کارشناس، بازار از منظر بنیادی ارزنده است و این امر شرایط ورود پول به بازار 
را تســهیل خواهد کرد. او درمورد حمایت   هایی که از بازار صورت گرفته نیز معتقد است که 
حمایت   های مذکور از منظر روانی تا حدودی از فضای ملتهب معاملات می کاهد. اما باید یک 
موضوع مهم را نیز در نظر داشت؛ ریسک   های کنونی سبب شده تا کف   های قیمتی از سوی 
سرمایه گذاران جذاب به نظر نرسند. با این حال این وضعیت موقت خواهد بود. از سویی رفتار 

سیاستگذاران در نوع حمایت از بازار سهام با دقت از سوی سهامداران رصد می شود. 
بخشی از سرمایه گذاران خرد بعد از رونق بورس یعنی در ماه   های فروردین و اردیبهشت 
وارد شده بودند. طبیعتا این دسته با توجه به ریزش و تعطیلی دوهفته   ای بورس دچار زیان 
شــدند. به نظر می رسد بخشی از پول   های خارج شده  نیز توسط همین افراد صورت گرفته 
اســت. اما از طرفی اگر تلاش حقوقی   ها متوقف شود بازار سرمایه به سمت کوچک تر شدن 
حرکت خواهد کرد. چرا که چشــم   انداز مبهم اقتصادی و سیاسی، احتمالا به کاهش ارزش 

دلاری بازار کمک خواهد کرد. 
به عبارت دیگر دخالت در سودآوری شرکت ها سبب شده است تا بازدهی بورس از اسکناس 
آمریکایی عقب بماند. در حالی که بورس   های دنیا با حضور شرکت های فناوری، هرروز بزرگ تر 
می شــوند، بدون حمایت حقوقی   ها و سیاستگذاری درســت، ارزش بورس ایران در نزدیکی 

۱۰۰میلیارد دلار قرار دارد.

پرونده باز صندوق های اهرمی
افزون بر این مســاله برخی از کارشناسان نیز بر این باورند که صندوق های اهرمی که در 
ماه   های اخیر فشار زیادی را تحمل کرده   اند یکی از عوامل بی   ثباتی در بازار هستند. در واقع 
افزایش دامنه نوسان و امکان ابطال واحدهای ممتاز این صندوق ها برای بهبود نقدشوندگی، 
در عمل فشــار فروش را تشدید کرد. برخی از این صندوق ها با افزایش ضریب اهرمی، دچار 
افت شدید قیمتی شدند. با این حال در روز پایانی هفته چهارشنبه شاهد بازگشت نسبی تقاضا 
به این صندوق ها بودیم که می تواند نقطه شروعی برای احیای تدریجی این ابزارها باشد اما در 
روز گذشته نیز صندوق های مذکور مجددا با فشار فروش مواجه شدند. این صندوق ها در صورتی 
که با همین سیاست   های ناصحیح اداره شوند، می تواند بحران بزرگی را در بازار به وجود آورند. 
به خصوص آن که در شرایط فعلی و چشم   انداز مبهم اقتصادی، کسی حاضر نیست با هزینه 

بسیار بالای صندوق های اهرمی در این ابزار پرحاشیه بازار سرمایه گذاری کند.
تحلیلگران بازار ســرمایه نیز می   گویند واکنش مثبت شــاخص کل به محدوده حمایتی 
۲میلیون و ۸۰۰ هزار واحد می تواند نشانه   ای از شروع یک روند صعودی آرام تلقی شود. البته 
تا بازگشت کامل اعتماد و سرمایه حقیقی، مسیر سختی در پیش است. در حال حاضر، نسبت 
قیمت به درآمد بازار )P/E( در کف تاریخی خود یعنی حدود ۶واحد قرار دارد و ارزش دلاری 
بازار سرمایه نیز حدود ۱۱۰میلیارد دلار برآورد می شود که از منظر تحلیلی، جذابیت بالایی 
برای سرمایه گذاری دارد. اگر در روزهای آینده ورود پول حقیقی از سر گرفته شود می تواند 

نشانه   ای از بازگشت تدریجی اعتماد به بازار باشد. 
در صورت تداوم ثبات نسبی در فضای سیاسی و اقتصادی کشور و هدایت تدریجی پول 
به ســمت نمادهای کوچک تر، می توان به رشد متعادل   تر شاخص هم   وزن و در نتیجه بهبود 
فراگیرتر فضای بازار سرمایه در هفته   های آتی امیدوار بود. همان طور که در گزارش   های فصل 
بهار مشــخص است، سودآوری شرکت ها با رشد خوبی همراه بوده است. کاهش فاصله دلار 

توافقی و بازار آزاد در بهار برخلاف زمستان حاشیه سود شرکت ها را بهبود بخشید. 

صعود بدون پول

هند و چین دو مصرف کننده اصلی طلا در جهان هستند و مجموعا سهم 
بسیار بزرگی از تقاضای جهانی طلا را به خود اختصاص می دهند. بر اساس 
گزارش شورای جهانی طلا، در نیمه نخست سال ۲۰۲۵، بازار طلا در چین 
و هند، عملکردی برجســته در بخش های مختلف داشــتند. اگرچه در ماه 
ژوئن )خرداد-تیر( فعالیت ها در بازار طلا تا حدی کند شــد، تداوم فعالیت 
 ،)ETF( در بخش هایی مانند معاملات نقدی، آتی و صندوق های قابل معامله
باعث شد که شاخص قیمت طلای شانگهای و سرمایه ورودی به ETFهای 
مبتنی بر طلا، عملکرد درخشانی را ثبت کند. در غرب آسیا نیز، گزارش ها 

حاکی انباشت حجم عظیم طلا در داخل خانه ترکیه ای ها حکایت دارند.

سرمایه گذاری اژدهای زرد در طلا
درکنار کاهش ۰.۴ درصدی قیمت جهانی در ماه ژوئن، شــاخص طلای 
شانگهای به دلیل تقویت یوان چین نسبت به دلار آمریکا، ۰.۷ درصد کاهش 
یافت. با این حال، هر دو شاخص در نیمه نخست سال ۲۰۲۵ بهترین عملکرد 
خود از ســال ۲۰۱۶ را تجربه کردند؛ قیمت جهانی طلا )بر حســب دلار(، 
بیش از ۲۷ درصد و قیمت آن در بازار چین )بر حســب یوان(، ۲۱ درصد 
رشد داشت. طبق مدل تحلیلی شورای جهانی طلا، این رشد بیشتر تحت 
تاثیر افزایش ریسک های ژئوپلیتیک، نوسانات دلار و خرید مستمر بانک های 
مرکزی، به ویژه بانک مرکزی چین، بوده اســت. تقاضای عمده فروشی طلا 
در چین، در ماه ژوئن همچنان ضعیف بود. شرکت های تولیدکننده جواهر، 
بانک ها و ســایر فعالان بازار حدود ۹۰ تن طلا از بازار بیرون کشــیدند که 

نسبت به ماه قبل ۱۰ درصد کاهش داشت.
تقاضــای جواهــرات نیز به دلیــل قیمت بالای طــلا، اعتماد پایین 
مصرف کننــدگان و ضعف فصلی، پایین باقی ماند و فروشــندگان برای 
شــارژ مجدد موجودی طلای خود محتاط بودند. ســرمایه گذاری روی 
شــمش و سکه نیز با توقف رشد قیمت طلا در محدوده ای ثابت، کاهش 
یافت. در مجموع، برداشت طلا از بورس طلای شانگهای در نیمه نخست 
سال به ۶۷۸ تن رسید؛ ۱۸ درصد کمتر از مدت مشابه سال قبل و ۲۲ 
درصد پایین تر از میانگین ۱۰ ســاله. اگرچــه تقاضای جواهرات کاهش 
یافتــه، ولی افزایش تقاضا برای ســرمایه گذاری در طلا، به ویژه در ماه 
آوریــل با اوج گیــری تنش های تجاری چین و آمریــکا، تا حدودی این 

کاهش را جبران کرد.
در ماه ژوئن، صندوق های ETF مبتنی بر طلا در چین بار دیگر رشــد 
مثبتــی را تجربه کردند و ورودی یک میلیارد یــوان )۱۳۷ میلیون دلار( 
به ثبت رســاندند. در مجموع، این صندوق ها در نیمه نخست سال ۲۰۲۵ 
حدود ۸.۸ میلیارد دلار ورودی سرمایه داشتند. دارایی تحت مدیریت آنها 
به ۱۵۳ میلیارد یوان )۲۱ میلیارد دلار( رســید و میزان ذخایر آنها با ۷۴ 

درصد افزایش به ۲۰۰ تن رسید.
معاملات آتی طلا در بورس شــانگهای نیز بــا میانگین ۵۳۴ تن در 
روز در نیمه نخســت ســال، رکورد جدیدی را ثبت کرد؛ هرچند در ماه 
ژوئــن با ۳۹ درصد افت به ۳۸۰ تن در روز رســید. بانک مرکزی چین 
برای هشتمین ماه پیاپی در ژوئن ۲ تن طلا خرید و در مجموع در نیمه 
نخســت سال ۱۹ تن به ذخایر رســمی خود افزود. اکنون ذخایر طلای 
چین به ۲۲۹۹ تن رســیده و ســهم طلا در ذخایر خارجی این کشــور 
از ۵.۵ درصد در دســامبر ۲۰۲۴ به ۶.۷ درصد در پایان ژوئن افزایش 
یافته است. در مقابل، واردات ۸۹ تن طلا در ماه مه نشان دهنده کاهش 
چشم گیری بود و ۲۱ درصد کاهش نسبت به ماه قبل را به ثبت رساند. 
این افت واردات با کاهش برداشــت از بورس طلا و ضعف کلی تقاضای 
جواهرات در ســال جاری همسو بوده اســت. در پایان، شورای جهانی 
طلا هشــدار داده که ضعف اعتماد مصرف کنندگان و روند ادغام صنعت 
جواهرســازی ممکن است همچنان بر تقاضای طلا برای جواهرات فشار 
وارد کند، اما تقاضای ســرمایه گذاری در طلا احتمالا در نیمه دوم سال 

نیز قوی باقی خواهد ماند.

تغییر رویکرد در بازار هند
در مــاه ژوئن ۲۰۲۵، بازار طلای هند با وجود کاهش واردات و افت 
تقاضای جواهرات به دلیل ضعف فصلی و قیمت های بالا، شــاهد رشــد 
چشــمگیر در ســرمایه گذاری و افزایش درآمد خرده فروشــی ها بود. بر 
اســاس گزارش شــورای جهانی طلا به نقل از »کاویتــا چاکو«، رئیس 
بخش تحقیقات هند، قیمت طلا در ماه ژوئن رشــد اندکی داشــت و در 
بازار داخلی هند ۹۵ هزار و ۶۷۶ روپیه به ازای هر ۱۰ گرم رسید، که تا 
اوایل ژوئیه با یک درصد افزایش دیگر به بیش از ۹۷ هزار روپیه رسید. 

با وجود این رشد، قیمت های بالا به ویژه پس از پایان فصل ازدواج در هند، تقاضای جواهرات را 
کاهش داده اســت. بسیاری از مصرف کنندگان، خریدهای غیرضروری را به تعویق انداخته اند و 
به جای طلاهای سنگین و گران، به گزینه های سبک تر، کم عیارتر و دارای نگین روی آورده اند.

همچنیــن رونــد تعویض طلای قدیمی برای کاهش هزینه ها ادامه داشــته و تمایل به خرید 
ســکه، شمش و زنجیرهای ساده )که هزینه ساخت پایین تری دارند( افزایش یافته است. با این 
حال، درآمد شــرکت های بزرگ تولید جواهرات در سه ماهه دوم سال به دلیل قیمت بالای طلا 
و تقاضای مناســب در مراســم عروسی و جشنواره های مذهبی در آوریل و مه، رشد چشمگیری 
داشــت. این شــرکت ها، با وجود کاهش یا ثبات حجم فروش، رشــد درآمدی بین ۱۸ درصد تا 

۳۱ درصد را ثبت کردند.
در بخش سرمایه گذاری، ETFهای طلای هند شاهد ورود سرمایه بی سابقه ای بودند. در ماه 
ژوئن، این صندوق ها جذب ۲۰.۸ میلیارد روپیه )۲۴۲ میلیون دلار( سرمایه را تجربه کردند که 
دومین رکورد بزرگ تاریخ آنهاســت. این روند در ژوئیه نیز ادامه یافته اســت. دارایی های تحت 
مدیریت این صندوق ها به ۷.۵ میلیارد دلار رســید که معادل رشــد سالانه ۸۸ درصدی است و 
میزان طلای نگهداری شده آنها به ۶۶.۷ تن افزایش یافت. تعداد حساب های فعال در ETFهای 
طلا نیز با ۲۸۰ هزار حساب جدید در ژوئن به ۷.۶۵ میلیون رسید که نشان دهنده افزایش علاقه 
سرمایه گذاران به طلا به عنوان یک دارایی استراتژیک و مقاوم در برابر نوسانات اقتصادی است.

در ســطح کلان، بانک مرکزی هند نیز در ماه گذشــته پس از چند ماه وقفه، ۴۰۰ کیلوگرم طلا 
خریداری کرد و ذخایر طلای خود را به ۸۸۰ تن رساند که رکورد تاریخی جدیدی محسوب می شود. 
با این حال، میزان خرید این بانک در نیمه نخست سال تنها ۳.۸ تن بود که نسبت به ۳۷.۱ تن در 
مدت مشابه سال قبل، کاهش قابل توجهی داشت. این کاهش، احتمالا ناشی از رویکردی محتاطانه تر 
در مواجهه با قیمت های بالای جهانی است. با وجود این، سهم طلا در ذخایر خارجی بانک مرکزی 
هند از ۸.۷ درصد در سال گذشته به ۱۲.۱ درصد رسیده است که بالاترین نسبت ثبت شده تاکنون 
اســت. در مقابل، واردات طلا در ژوئن با کاهش چشمگیر مواجه شد و به پایین ترین سطح خود در 
۱۴ ماه گذشــته رســید. ارزش واردات به ۱.۸ میلیارد دلار کاهش یافت که نسبت به ماه قبل ۲۸ 

درصد و نسبت به سال گذشته ۲۶ درصد کاهش نشان می دهد.
برآوردها نشــان می دهد که حجم واردات بین ۱۹ تا ۲۴ تن بوده که کمتر از ۳۱ تن در ماه 
مه اســت. علت اصلی این افت، ادامه فشــار قیمت های بالا بر تقاضای فیزیکی طلا بوده اســت. 
تحلیلگران پیش بینی می کنند که در آینده نزدیک با فرارســیدن فصل جشــنواره ها از اواســط 
اوت، تقاضــای جواهرات بار دیگر افزایش یابد و در عین حال، تقاضای ســرمایه گذاری در طلا 

باقی بماند. نیز قوی 

بالش های طلایی در فلات آناتولی
در ترکیه، حجم عظیمی از طلای فیزیکی در خانه های مردم نگهداری می شــود؛ بنا بر برآورد 
مصطفی آتایک، رئیس اتاق جواهرســازان اســتانبول، ارزش این طلاها به بیش از ۵۰۰ میلیارد 
دلار می رسد. او تخمین می زند که حدود ۵ هزار تن طلا در منازل شهروندان ترکیه ذخیره شده 
اســت. دلیل اصلی این پدیده، بی اعتمادی مردم به لیر ترکیه و نهادهای مالی این کشــور عنوان 
شده است. آتایک برای حل این مشکل، پیشنهاد تاسیس یک بانک طلا ویژه شهروندان را مطرح 
کرده که با همکاری دولت و اتاق جواهرسازان فعالیت کند. این بانک سرمایه خود را به جای ارز 
در طلا نگه دارد و زمینه ای فراهم خواهد کرد تا طلای خانگی وارد چرخه اقتصاد رســمی شــود. 
آتایک همچنین اشــاره کرد که کمتر از نیمی از طلای وارداتی ترکیه صرف صنعت جواهرســازی 
می شود. به گفته او، تولید داخلی طلا در ترکیه در سال ۲۰۲۳ حدود ۳۵.۵ تن و در سال ۲۰۲۴ 
به ۳۲.۲ تن رســیده اســت. اگر این تولید و همچنین بازیافت طلا افزایش یابد، می توان نیاز بازار 
را بــدون واردات پاســخ داد و از خروج ارز جلوگیری کــرد. در همین حال، قاچاق طلا در ترکیه 

به شدت افزایش یافته است. 
طبق گزارشــی در مارس ۲۰۲۴، تا آن زمان ۳۵۰ کیلوگرم طلا در مرزها توقیف شــده بود که 
نسبت به کل سال ۲۰۲۳ افزایش ۶۰ درصدی داشت. در یکی از موارد، ۸۸ کیلوگرم شمش طلا 
با ارزش بیش از ۶ میلیون دلار در اســتان شــرقی وان، نزدیک مرز ایران، کشف شد. دلیل اصلی 
ایــن قاچاق، اختلاف ۷ درصدی بین قیمت داخلی و جهانی طلا و ســودآوری بالای این تجارت 
عنوان شــده اســت. دولت ترکیه برای کنترل تراز حساب جاری، ســهمیه هایی برای واردات طلا 
تعیین کرده که نتیجه آن کاهش واردات برای چهارمین ماه متوالی و افزایش شــکاف بین عرضه 
و تقاضاســت. این در حالی اســت که تقاضای مردمی، به ویژه تحت تاثیر نرخ بهره واقعی منفی، 

تورم بالا و بی ثباتی سیاســی، همچنان بسیار بالا باقی مانده است.
 برای پاســخ گویی به این نیاز، ضرابخانه دولتی ترکیه به صورت شــبانه روزی، دو شیفت کار 
می کنــد و تولید ســکه های طلای جمهــوری ترکیه را تقریبا بــه روزی ۷۰۰ تا ۸۰۰ کیلوگرم 
رسانده است. با این وجود، به گفته مقامات صنفی، همچنان »تقریبا فروشنده ای در بازار وجود 
ندارد« و فشــار تقاضای خرد باعث افزایش شدید قیمت ها شده است. در مجموع، سیاست های 
محدودکننده واردات از یک ســو و تمایل گســترده مردم به حفظ سرمایه خود از طریق طلا از 
سوی دیگر، اقتصاد ترکیه را در وضعیتی دشوار قرار داده است؛ طوری که طلا اکنون نه تنها یک 
پناهگاه امن مالی، بلکه یکی از پیچیده ترین چالش های اقتصادی دولت ترکیه محسوب می شود.

قیمت دلار آزاد که از چهارشــنبه هفته گذشته روند کم   نوسانی را تجربه کرد، در 
معاملات روز شنبه با نوسانات بیشتری همراه شد و به کانال ۸۷ هزار تومان عقب   نشینی 
کرد. به نظر می   رسد انتشار خبر دیدار دیپلمات   های ارشد سه کشور اروپایی با مقامات 
ایرانی در روزهای آینده، عامل اصلی این کاهش قیمت بوده اســت. این دیدار از نگاه 
معامله   گران بازار ارز، نشانه   ای از بازگشایی مسیر دیپلماسی است و همین موضوع موجب 
شد تا برخی معامله   گرانی که به قصد سفته   بازی اقدام به خرید دلار کرده بودند، برای 

جلوگیری از ضرر احتمالی، سریعا اقدام به فروش کنند.
دلار در معاملات غیررسمی روز چهارشنبه هفته گذشته، تحت تاثیر تکذیب خبر 

فعال   سازی مکانیسم ماشــه در چند روز آینده، نوسان محدودی معادل ۰.۲۳ درصد 
تجربه کرد. روز پنجشنبه نیز این فضای محتاطانه همچنان در بازار حاکم بود و دلار 
به روند کم   نوسان خود ادامه داد. با این حال به گزارش آکسیوس دیپلمات   های ارشد 
ســه کشور اروپایی )انگلیس، فرانسه، آلمان( و ایران، به زودی در اروپا دیدار خواهند 
کرد. هدف از این دیدار، بررسی امکان ازسرگیری مذاکرات هسته   ای و بررسی شانس 
دستیابی به یک توافق جدید عنوان شد. این خبر باعث شد تا بخشی از معامله   گران بازار 
ارز که در روزهای گذشته با هدف کسب سود وارد بازار شده بودند، تغییر موضع دهند.

این گروه که معمولا با رویکرد کوتاه   مدت و نگاه سفته   بازانه در بازار فعالیت می   کنند، 

با مشاهده سیگنال   های تازه سیاسی که می تواند جهت انتظارات بازار ارز را تغییر دهد، 
تصمیم گرفتند برای پیشگیری از ضرر بیشتر، سریعا از موقعیت    خرید خود خارج شوند 
و اقدام به فروش کنند. این رفتار باعث شد تا قیمت    دلار در روز گذشته عقب   نشینی 
کند. در نتیجه، قیمت دلار پس از آغاز معاملات در نخستین روز هفته، نسبت به دو 

روز معاملاتی قبلی نوسان بیشتری را تجربه کرد.
به طوری که هر دلار آزاد در این روز با ثبت تغییر روزانه حدود منفی ۱.۰۷ درصدی 
در رقم ۸۷ هزار و ۶۰۰ تومان به فروش رســید. این کاهش قیمت ثابت کرد که در 

شرایط فعلی، بازار ارز بسیار تحت تاثیر تحولات سیاسی است.

سیگنال دیپلماسی به بازار ارز
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کشاورزی 

پلتفرم های توزیع اینترنتی دارو درگیر تبعات جنگ
  بیتا حسن پور   -     در شرایطی که پلتفرم های توزیع آنلاین دارو زیر سایه قطع اینترنت در روزهای جنگ در حال تلاش برای ادامه 

خدمت رسانی و حفظ بقای خود در این عرصه بودند، چالش های آنها با سازمان غذا و دارو و تعلیق فعالیت شان همچنان ادامه داشت.

قشم؛ شهرفرودگاهی 
جدید

معاون فرودگاهی و هوانوردی شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم از برنامه ریزی برای تبدیل فرودگاه بین المللی قشم به یک »شهرفرودگاهی« خبر داد.
غلامرضا کریم آقایی اظهار کرد: این طرح با هدف توسعه زیرساخت های هوانوردی، ارتقای خدمات و جذب سرمایه گذاری طراحی شده است. جزیره قشم به دلیل موقعیت راهبردی در 

گردشگری و فاصله از مراکز اصلی کشور، ظرفیت بالایی برای تبدیل شدن به قطب هوایی دارد. 
وی افزود: طرح شهر فرودگاهی قشم۲۵۰ هکتار از اراضی جزیره را در برمی گیرد و فرصت های متعددی را در زمینه گردشگری، خدمات هواپیمایی، آشیانه تعمیر و نگهداری هواپیما، 

لجستیک هوایی و دیگر صنایع وابسته فراهم می سازد.
با وجود زیرساخت های موجود و برنامه های توسعه ای، چالش هایی مانند شرایط امنیتی و نیاز به جذب سرمایه گذاران خارجی ممکن است روند اجرا را تحت تاثیر قرار دهد. با این حال، 

موفقیت این طرح می تواند قشم را به یکی از مهم ترین مراکز هوانوردی در منطقه تبدیل کند.

 صدور ۶ هزار و 1۷۹ مجوز جدید کسب 
و کار در لرستان

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان از صدور 
بیش از ۶ هزار مجوز کسب و کار در سه   ماه نخست 
امسال خبر داد و گفت: در این مدت، ۹ هزار و ۱۹ 
درخواست ثبت شد که از این تعداد، ۶ هزار و ۱۷۹ 
مجوز برای متقاضیان صادر شد و شاخص تاخیر در 
پاسخگویی به درخواست   ها نیز به ۲.۳درصد رسید.

علی محمدی افزود: ســال گذشته در مجموع 
۳۵ هزار و ۴۸۸ مجوز در سطح استان لرستان صادر 
شده که معادل ۲.۳درصد از کل مجوزهای صادره 
کشــور بوده است. وی با اشاره به عملکرد سامانه 
ملی مجوزها اظهــار کرد: از زمان راه   اندازی درگاه 
ملی مجوزها تاکنون، ۱۲۴ هزار و ۴۹۰ درخواست 
در این سامانه برای استان لرستان به ثبت رسیده 
و در مجموع ۸۴ هزار و ۶۶۳ مجوز از طریق همین 

درگاه صادر شده است.
محمدی ادامه داد: در سال گذشته، ۴۹ هزار و 
۸۲۶ درخواست مجوز در این سامانه ثبت شد که 
از این تعداد، ۳۵ هــزار و ۴۸۸ مجوز نهایی صادر 
شده است؛ آماری که نشــان از افزایش تدریجی 
اعتماد فعالان اقتصادی به فرآیندهای دیجیتال و 

تسهیل   شده دارد.
صدرنشینی اداره تعاون در صدور مجوزها

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان گفت: 
از میان دستگاه   های اجرایی استان، اداره   کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با صدور ۱۴ هزار و ۹۳۷ مجوز 
در سال گذشته در صدر قرار داشته است که این 
نشان   دهنده پویایی این بخش در حمایت از کسب 

و کارهای خرد و متوسط است.
حذف مجوزهای کاغذی 

وی با اشــاره به پیشرفت قابل توجه در حذف 
مجوزهای کاغذی خاطرنشــان کرد: تا پایان سال 
گذشته، ۱۰۲ هزار و ۳۰۴ مجوز کاغذی در استان 
لرستان به شناسه یکتای الکترونیکی تبدیل شده   اند 
که این اقدام، گامی مهم به منظور شفاف   ســازی، 
پیشگیری از جعل و تسهیل نظارت   های حاکمیتی 

تلقی می شود.
چالش   های باقی   مانده در مســیر صدور مجوز 

الکترونیکی
محمدی در ادامه با اشاره به چالش   های موجود 
در سامانه ملی مجوزها تصریح کرد: با وجود نقش 
مثبت این ســامانه در بهبود فضای کسب و کار، 
همچنان مشکلاتی نظیر عدم تعریف برخی عناوین 
مجــوز، اتصال ناقص برخی دســتگاه   ها به درگاه 
ملی، و اختلالات مقطعی در تبادل اطلاعات میان 
ســامانه   های تخصصی و ملی وجود دارد که این 
مســائل نه   تنها بر کیفیت خدمات   دهی اثر منفی 
می   گذارد، بلکه گاهی به تضعیف اعتماد عمومی 
نســبت به فرآیندهای صدور مجوز الکترونیکی 

منجر می شود.
لزوم اصلاح ساختار و رفع نارسایی   ها

وی در پایان تاکید کرد: دولت مردمی با اولویت 
قرار دادن عدالت اقتصادی، رشــد تولید، کاهش 
بوروکراســی و مقابله با امضاهای طلایی، حمایت 
از کارآفرینان را در دستور کار دارد. انتظار می رود 
با رفع ایرادات فنی و نهادی سامانه ملی مجوزها و 
تقویت نظارت هوشمند بر عملکرد دستگاه   ها، مسیر 
سرمایه گذاری و اشتغال به   ویژه در استان   های کمتر 

برخوردار مانند لرستان، هموارتر شود.

 بسته های سرمایه گذاری بخش  معدن
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی )ایمیــدرو( گفت: ۲۷۰ 
پروانه اکتشاف در قالب ۳۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان سال به بخش 

خصوصی واگذار می شود.
به گزارش »ایرنا«، محمد آقاجانلو در گفت وگویی 
از تدوین دستورالعمل شیوه فعالیت بخش خصوصی 
در فرایند اکتشاف خبر داد و اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت، وزارت صمت 
باید به مشــارکت مالــی و فنی بخش خصوصی 
در محدوده های امیدبخش دارای پروانه اکتشاف 

اقدام کند.
او ادامه  داد: در حال حاضر ۲۷۰ پروانه اکتشاف 
در قالب بســته های مختلف ۱۰ تــا ۱۵ پروانه ای 
تهیه شده است که در اختیار بخش های خصوصی 
علاقه مند قرار می گیرد. آقاجانلو با اشاره به جزئیات 
بسته سرمایه گذاری معدنی بخش خصوصی، گفت: 
این بسته روش جدیدی است که در آن سهم دولت 
۴۰ درصد و سهم بخش خصوصی ۶۰ درصد در نظر 
گرفته شده است و احتمال زیان برنده مزایده در 
فضای پرهزینه اکتشافات معدنی را کاهش می دهد.

او عنوان کرد: بر اساس این بسته سرمایه گذاری، 
اکتشافاتی که تا پیش از این توسط دولتی ها انجام 
می شــد اکنون توسط بخش خصوصی و با نقش 
تنظیم گری و نظارت گــری دولت در قالب برنامه 
هفتم پیشرفت صورت می گیرد. رئیس هیات عامل 

فعالان حوزه ســلامت دیجیتال معتقدند که حکم های 
دولتی مبنی بر فعالیت آنها بارها از سوی سازمان غذا و دارو 
نقض شده است و این ماجرا تا آنجا ریشه  دارد که حتی در 
جریان جنگ ۱۲ روزه بین ایران و اسرائیل که این پلتفرم ها 
به دنبال قطع اینترنت و اختلال جی پی اس به ســختی به 
فعالیتشان ادامه می دادند به جای تسهیل و همراهی، مدام 

بر سر راه آنها سنگ اندازی شده است.

جدال با پلتفرم ها 
در حالی که حدود دو ماه از آخرین نامه رئیس سازمان 
غذا و دارو به داروخانه ها می گذرد، ســکوت این ســازمان 
در خصوص فعالیت پلتفرم های حــوزه توزیع آنلاین دارو 
همچنــان ادامه دارد. مهدی پیرصالحی در این نامه  که به 
معاونان غذا و دارو دانشــگاه و دانشکده های علوم پزشکی، 
خدمات بهداشتی و درمانی ارسال کرده بود، عملا همکاری 
داروخانه ها با ســکوهای اینترنتی، کسب وکارهای مجازی 
حمل ونقل کالا در خصوص نســخه پیچی، تهیه و ارســال 

هرگونه اقلام دارویی را ممنوع اعلام کرد.
در بخشی از متن این نامه آمده بود: »هرگونه همکاری 
مستقیم و غیرمستقیم با سکوهای اینترنتی و کسب وکارهای 
مجــازی حمل ونقل کالا در خصوص نســخه پیچی، تهیه 
و ارســال هرگونه اقلام دارویی با نســخه و بدون نسخه و 
اقلام دارویی یارانه ای )مانند شــیر خشــک( تا زمان ابلاغ 
دســتورالعمل و ضوابط فنی ثبت و پردازش سفارش های 
خدمات برخط دارورسانی، توسط این سازمان ممنوع بوده 

و با متخلفان مستند بر قوانین برخورد خواهد شد.«
این در حالی اســت که بخــش خصوصی بارها اقدامات 
مختلفی برای این ماجرا انجام داده و نامه نگاری های بسیاری 
کــرده بود که همگی در نهایــت به این تعلیق پس از نامه 
رئیس ســازمان غذا و دارو ختم شدند. نیما فاضلی، رئیس 
کمیســیون ســلامت دیجیتال انجمن تجارت الکترونیک 
تهــران ، در این باره نیز بــه »دنیای اقتصــاد« می گوید: 
»تاریخچه موضوع دارورسانی دیجیتال و اتفاقات پیرامون 
آن تا پیش از شــروع جنگ ۱۲ روزه کاملا روشــن است، 
اما در یکی دو ماه منتهی به این بحران متاســفانه شــاهد 
اقدامات گســترده ای از سوی سازمان غذا و دارو و انجمن 

داروسازان بودیم.
به بیان دقیق تر هر جا کــه امکان خرید تریبون وجود 
داشــت، آنها نهایت اســتفاده را کردند تا مخالفت خود با 
دارورســانی آنلاین را به روش های مختلف اعلام و ترویج 
کنند. به دفعات در مجامع مختلف از مخالفت شان گفتند، 
علیه پلتفرم ها هجمه رسانه ای به راه انداختند، انواع تهمت ها 
و تخریب ها و فرافکنی ها را در دســتور کار قرار دادند و هر 
اقدامی که تصور می شــد بتواند اعتماد عمومی را نسبت به 
پلتفرم های دارورســانی خدشــه دار کند و این مسیر را به 

بن بست برساند، در عمل پیاده کردند.«
او دربــاره اقدامات بخش خصوصــی برای ابقا در حوزه 
توزیــع اینترنتــی دارو توضیح می دهد: »در این شــرایط 

بخش خصوصی ســاکت ننشســت. ما نیز از مســیرهای 
قانونی پیگیری های لازم را انجام دادیم. از طریق مجلس و 
کمیسیون اصل ۹۰، از طریق شورای عالی فضای مجازی، 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و حتی معاونت های 
مختلف ریاست جمهوری تلاش کردیم با برگزاری جلسات 
تخصصی، نامه نگاری های مســتند و گفت وگو با نهادهای 
ذی ربط در برابر موج منفی و فضای تخریبی ایجاد شــده 
واکنش نشان دهیم. هرچند از نظر پوشش رسانه ای قدرت 
تریبون هایــی را که در اختیار مخالفان بود نداشــتیم، اما 

پیگیری ها را رها نکردیم.«
او معتقد اســت که در ادامه در پاســخ به این اقدامات 
مکاتبات و دســتورهای متعددی از نهادهای بالادســتی 
صادر شــد. همچنیــن نامه هایی از کمیســیون اصل ۹۰، 
وزارت ارتباطات، معاونت های ریاست جمهوری و سایر نهادها 
خطاب به سازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت ارسال شد تا 
مســیر خدمات دارورسانی آنلاین باز شود و از برخوردهای 
سلبی جلوگیری شود؛ اما در نهایت نتیجه و اقدام خاص و 

موثری از سوی این نهادها مشاهده نشد.
فاضلی معتقد است که پس از نامه رئیس سازمان غذا و 
دارو، با روش های مختلف و به صورت مکتوب از او خواستند 
که این نامه را برگردانند و اصلاح کنند، اما این درخواست 
نیز بی پاسخ مانده است. فاضلی در این باره توضیح می دهد: 
»در خردادماه بخش زیادی از داروخانه هایی که پیش از این 
با پلتفرم های دارورسانی همکاری می کردند به دلیل نگرانی 

از تبعات این نامه، همکاری خود را قطع کردند.
ایــن اقــدام در حالی صورت گرفت کــه از طرف دیگر 
ســازمان غذا و دارو خود پلتفرم هــا را ملزم کرده بود که 
تنها با داروخانه های رسمی، یعنی داروخانه هایی که مجوز 
ســازمان غذا و دارو دارند، فعالیت کنند. این در حالی بود 
کــه طبق نامه قبلی به طور کلی همکاری پلتفرم ها با تمام 
داروخانه ها ممنوع شده بود. به این ترتیب شرایط به گونه ای 
شد که گویی زیرساختی روی آب ساخته شده باشد که با 

کوچک ترین ضربه فرو می ریزد.«
او همچنین توضیح می دهد که با وجود تمام نامه نگاری ها، 
تذکرات کمیســیون اصل ۹۰ و حتی دستور مستقیم وزیر 
بهداشــت به ســازمان غذا و دارو مبنی بر خاتمه دادن به 
این موضوع، عملا هیچ اقدامی از ســوی این سازمان انجام 
نشد و انجمن داروســازان نیز از مواضع خود عقب نشینی 
نکــرد. فاضلی درباره ادامه این ماجرا در روزهای جنگ نیز 
می گوید: »در همان روزهای ابتدایی جنگ بخش بیشتری 
از داروخانه ها را نیز از دســت دادیم؛ چرا که بســیاری از 
داروخانه های سطح شهر، به ویژه در تهران، به دلیل شرایط 
بحرانی تعطیل کردند؛ در نتیجه مشکل دارورسانی دوچندان 
شد. به این ترتیب بخشی از داروخانه ها را با آن نامه از دست 

داده بودیم و بخش دیگر را به دلیل تعطیلی ها.«
مهدی خدادادی، یکی از فعالان حوزه سلامت دیجیتال، 
نیز در این خصوص بــه »دنیای اقتصاد« می گوید: »پیش 
از وقوع این اتفاقات، در موضوع دارورســانی ما مکاتبات و 

پیگیری های متعددی داشــتیم و قرار بود جلســات مشترکی میان وزارت ارتباطات و وزارت بهداشت برای 
بررسی و رفع مسائل موجود برگزار شود؛ جلساتی که هدف آن باید کمک به بهبود خدمات رسانی به مردم 
باشــد، نه صرفا حفظ منافع گروه های خاص. با توجه به شــرایط موجود و رخدادهای اخیر متاســفانه این 

جلسات هنوز برگزار نشده و پیگیری های ما بی پاسخ مانده است.
امیدواریم این جلســات در نخســتین فرصت برگزار شود، زیرا یک  ســری تکالیف قانونی وجود دارد که 
مســوولان مربوطه باید نســبت به اجرای آنها اقدام کنند.« او همچنین به این مورد نیز اشــاره می کند که 
طی روزهای گذشته آیین نامه کمیته رسیدگی به مشکلات اقتصاد دیجیتال در شورای عالی فضای مجازی 
تصویب شده است. این کمیته که قرار است ذیل مرکز ملی فضای مجازی تشکیل شود و از سایر قوا نیز در 
آن عضو هستند، وظیفه دارد در هر موردی که مصوبات یا اقدامات دستگاه های اجرایی موجب ایجاد خلل 

در ارائه خدمات کسب وکارهای دیجیتال شود، ورود و موضوع را بررسی و پیگیری کند.
بر اساس ساختار تعیین شده، تصمیمات و دستورات صادر شده از سوی این کمیته نیز لازم الاجرا خواهد 
بود. خدادادی همچنین ادامه می دهد: »در جلسه تقدیر از کسب وکارهای فعال در حوزه سلامت دیجیتال 
که طی جنگ ۱۲ روزه خدمات رسانی کردند، اشاره شد که ما بیش از سه سال است که با دولت در نوعی 
کشــمکش قرار داریم، اما متاســفانه دستورات و نامه ها مرتبا نقض می شــود و هر بار به بهانه ای جدید، به 
شکلی متفاوت مسیر فعالیت ما محدود می شود. امیدوارم اکنون که همه ذینفعان بار دیگر مشاهده کردند 
که اقتصاد دیجیتال عمیقا پای این کشــور ایســتاده و صرفا به فکر منافع خود نیســت، بتوانیم به مسیری 
منطقی و مناسب برسیم؛ مسیری که در آن تمامی ذینفعان بتوانند گامی رو به جلو بردارند و به دستاوردی 

ارزشمند دست پیدا کنند.«

چالش  جی پی اس  و اینترنت
این سکوت و ادامه سنگ اندازی ها بر سر راه پلتفرم های توزیع آنلاین دارو در حالی اتفاق می افتد که آنها 
نیز مانند تمام کسب وکارهای حوزه اقتصاد دیجیتال در طول جنگ ۱۲ روزه بین ایران و رژیم صهیونیستی با 
قطع اینترنت و جی پی اس دست وپنجه نرم کرده اند، اما فعالان این بخش تلاش کرده اند تا به خدمت رسانی 
ادامه دهند. احمد طاهرخانی، یکی از فعالان حوزه سلامت دیجیتال، در این باره به »دنیای اقتصاد« می گوید: 
»یکی از مسائل مهمی که در جریان بحران اخیر و حتی پس از پایان جنگ ۱۲ روزه تاثیرات جدی بر روند 
خدمات رسانی گذاشته، بحث اختلال در سامانه های موقعیت یابی است؛ موضوعی که همچنان ادامه دارد و 

باعث ایجاد چالش های جدی در خدمات رسانی شده است.
اســاس بسیاری از خدمات تحویل مبتنی بر تعیین دقیق مقصد کاربران است و مختل شدن جی پی اس 
عملا روند تحویل را با مشکل مواجه کرده است. البته شاید این موضوع مستقیما مربوط به روزهای جنگ 
نباشــد، اما در روزهای اخیر که جنگ هم به پایان رســیده، همچنان این مشکل ادامه دارد و تاثیرات آن بر 

پلتفرم ها مشهود است.«
طاهرخانی همچنین معتقد است که علاوه بر موضوع جی پی اس ها در دوران جنگ موضوعات مرتبط با 
رگولاتوری - که پیش از جنگ نیز وجود داشت- نه تنها متوقف نشد، بلکه به شکلی عجیب حتی در روزهای 
بحران و شرایط جنگی نیز ادامه پیدا کرد. او می گوید: »مشکلات ما با رگولاتوری در حالی است که انتظار 
می رفت در آن شرایط بحرانی برخی محدودیت های غیرضروری کنار گذاشته شود، اما حوزه دارو همچنان 
درگیر همان موانع و مســائل رگولاتوری باقی ماند و بســیاری از داروخانه ها که پیش از جنگ تحت تاثیر 
این موضوعات قرار گرفته بودند، در طول جنگ نیز با مشکلات مضاعف مواجه شدند. از سوی دیگر، قطعی 
گسترده اینترنت که در دوره جنگ رخ داد، عملا باعث شد بخش زیادی از کسب وکارها به جای تمرکز بر 

ارائه خدمت درگیر تثبیت و پایدارسازی کسب وکار خود شوند.«
این فعال حوزه سلامت دیجیتال توضیح می دهد که رفع اختلال های ایجاد شده در سمت داروخانه ها و 
هماهنگی با پیک های تحویل و از طرف دیگر انتقال و تطبیق خدمات به بستر اینترنت ملی، همگی عواملی 
بودند که باعث شدند کیفیت و سطح خدمات، به ویژه در بخش هایی که نیاز به ارسال و تحویل داشتند، با 
افت چشــمگیر مواجه شود. حوزه ســلامت دیجیتال و به ویژه پلتفرم های دارورسانی از این وضعیت آسیب 

قابل توجهی دیدند.«
نیما فاضلی، رئیس کمیســیون ســلامت دیجیتــال انجمن تجارت الکترونیک تهــران، نیز در خصوص 
چالش هــای دوره جنگ برای پلتفرم های توزیــع آنلاین دارو توضیح می دهد: »در جریان بحران جنگ ۱۲ 
روزه و قطعی های گســترده اینترنت کسب وکارهای فعال در حوزه سلامت دیجیتال با چالش های مضاعفی 
مواجه شــدند؛ یکی از مهم ترین آنها ملی شدن اینترنت و محدود شدن دسترسی به موتورهای جست وجو 
مانند گوگل بود.« به گفته فاضلی در آن بازه زمانی محدودیت های شــدیدی اعمال شد که حتی دسترسی 

به گوگل برای چند روز به طور کامل مسدود شد.
او می گوید: »در آن چند روز عملا کســب وکارهای حوزه ســلامت دیجیتال متوقف شدند؛ چرا که این 
پلتفرم ها هنوز در حد برندهای شناخته شــده در ســطح جامعه نیستند که مردم مستقیما وارد سایت یا 
اپلیکیشــن آنها شــوند. عمده مراجعه به این پلتفرم ها از طریق سرچ گوگل و نتایج جست وجوی مرتبط 

صورت می گیرد.«
فاضلــی توضیح می دهد که کاربران معمولا با جســت وجو عباراتی ماننــد »بهترین دکتر«، »بهترین 
متخصص در یک منطقه« یا حتی نام یک پزشک خاص به پلتفرم های سلامت دیجیتال هدایت می شوند 
و مسدود شدن گوگل به معنای قطع کامل این مسیر دسترسی بود. این مشکل در روزهای قبل و بعد از 
انســداد کامل گوگل نیز ادامه داشت؛ زیرا ملی شدن اینترنت باعث شد گوگل ترافیک ایران را شناسایی 
نکند و پلتفرم های ایرانی در نتایج جست وجو دیده نشوند. از سوی دیگر، ابزارهای تبلیغاتی مانند گوگل 
ادز نیز از دسترس خارج شده بود و این موضوع باعث شد ظرفیت جذب کاربر برای کسب وکارها به شدت 

کاهش پیدا کند.
به گفته فاضلی، این اختلالات و محدودیت ها باعث شــد بسیاری از شرکت های حوزه سلامت دیجیتال 
طی مدت جنگ ۱۲ روزه با افت شدید درآمد و مراجعه کاربران مواجه شوند. او می گوید: »این اختلالات و 
محدودیت ها باعث شد بسیاری از شرکت های حوزه سلامت دیجیتال. براساس برآوردهایی که از شرکت های 
عضو انجمن تجارت الکترونیک جمع آوری کردیم، میزان ریزش مراجعه کاربران و افت فروش در این شرکت ها 
به طور متوســط بین ۵۵ تا ۶۰ درصد بود؛ البته در برخی از روزها و در مورد برخی از شــرکت ها این عدد 

حتی به ۸۰ درصد هم رسید.«
بــه اعتقاد فعالان این بخش ترکیب اختلالات اینترنت، مســدود شــدن موتورهای جســت وجو و عدم 
شناخته شدگی کافی برندهای سلامت دیجیتال در میان مردم باعث شد در این مدت کسب وکارهای فعال 

در این حوزه عملا به مرز تعطیلی برسند.
به گفته فاضلی، چالش های پلتفرم های ســلامت دیجیتــال با پایان بحران ۱۲ روزه و آتش بس به پایان 
نرســیده اســت. او توضیح می دهد که اثرات مخرب آن دوره همچنان ادامه دارد و شرکت ها عملًا موفق به 
ریکاوری و بازگشــت به وضعیت قبل نشــده اند. فاضلی تاکید می کند: »هرچند آن ۱۰ تا ۱۲ روز تمام شد، 
اما تبعات آن دوره همچنان پابرجاست. جایگاه سئوی شرکت ها و پلتفرم ها در گوگل به شدت آسیب دیده 

و دسترسی به ابزارهایی مانند گوگل ادز نیز هنوز به شرایط قبل بازنگشته است.

بر اساس ساختار 
تعیین شده، 
تصمیمات و 

دستورات صادر 
شده از سوی این 

کمیته نیز لازم الاجرا 
خواهد بود.

قیمت برنج در بازار نزولی شــده است و با ورود محصول جدید طی دو هفته آینده، 
این روند کاهشی تشدید می شــود. به گزارش روابط عمومی انجمن تولیدکنندگان و 
تامین کنندگان برنج ایران محمد مختاریانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
برنج ایران در گفت وگو با رادیو اقتصاد درباره دلایل افزایش قیمت برنج گفت: در حوزه 
بازار برنج ما با دو محصول تولید داخل و وارداتی مواجه هستیم که عمده برنج وارداتی 

به کشور نیز برنج هندی است.
وی با بیان اینکه برنج هندی ۸۰درصد برنج وارداتی به کشــور را تشکیل می دهد، 
افزود: قیمت برنج هندی در ماه های اخیر حتی در دوره جنگ نیز با تنش مواجه نبود و 
درحالی که نرخ مصوب آن ۶۰هزار تومان است، حداکثر قیمتی که این نوع برنج در حاضر 
در بازار به فروش می رسد رقم ۷۰هزار تومان است.  مختاریانی درباره برنج پاکستانی نیز 
گفت: برنج ایرانی و برنج پاکستانی روی هم تاثیرگذارند و چون قیمت برنج ایرانی در دوره 

جنگ افزایش داشت، روی نوع پاکستانی آن هم تاثیرگذار بوده است. 
وی با اشاره به شرایط بازار در حال حاضر توضیح داد: خوشبختانه در حال حاضر قیمت 
برنج ایرانی نیز با شیب مناسبی نزولی شده و چون تا دو هفته دیگر محصول جدید وارد 
بازار می شود شیب این کاهش قیمت تندتر می شود و نرخ برنج به رقم متعادلی می رسد.  
این مسوول صنفی تاکید کرد: قیمت برنج هاشمی تا حدود ۲هفته آینده برای مصرف کننده 

حداکثر به کیلویی ۲۵۰هزار تومان می رسد. 
مختاریانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نادرست بودن آمار تولید برنج 
در سال گذشته عنوان کرد: سال گذشته مسوولان وزارت جهادکشاورزی تولید برنج را 
۲.۷میلیون تن اعلام می کردند؛ درحالی که با توجه به شرایطی که وجود داشت، رقم واقعی 
تولید بسیار کمتر از آمار اعلامی وزارت جهادکشاورزی بود؛ اما خوشبختانه امسال معاونت 
زراعت وزارت جهادکشاورزی پیش بینی میزان تولید را رقمی بین ۱.۶ تا ۱.۸میلیون تن 

اعلام کرده که به نظر ما این عدد واقعی و منطقی است و سال گذشته نیز میزان تولید 
همین حدود بوده است.  وی اضافه کرد: بنابراین سال گذشته میزان کسری نیز براساس 
آمار اشتباه تولید، نادرست محاسبه شد و در نتیجه مقدار برنج وارداتی نیز درست برآورد 
نشد در نتیجه تمام بازار به هم ریخت.  مختاریانی تاکید کرد: سال گذشته نیز مناظره های 
مختلفی از جمله مناظره ای با رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات وزارت جهادکشاورزی 

در رادیو اقتصاد داشتیم، ولی ایشان به هیچ عنوان از آمار خود کوتاه نیامدند. 
وی با اشاره دیگر اشتباهات صورت گرفته در حوزه بازار برنج گفت: در واردات برنج 
سفید متاسفانه مانع تراشی هایی صورت گرفت که اگر این اقدام صورت نمی گرفت و 

برنج سفید پاکستانی بیشتر وارد می شد، شاهد گرانی این کالا نبودیم.  مختاریانی در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مطرح شدن بحث احتکار برنج تصریح کرد: 
اگر کسی برنج را احتکار کرده باشد قطعا با نیت سود اقتصادی چنین کاری را انجام 
داده و چنین فردی اگر در دوران جنگ و زمانی که قیمت این کالا بسیار گران است 
آن را عرضه نکند، چه زمانی می خواهد توزیع را انجام دهد؟ با توجه به اینکه دو هفته 
دیگر هم محصول جدید وارد بازار و قیمت ها شکسته می شود، منطقی نیست که کسی 
بخواهد برنج سال قبل را در انبارها نگهداری کند. بنابراین این مساله نادرست است و 

تمام برنج ها مصرف شده است. 
وی درباره اینکه گفته می شود افزایش قیمت برنج به نفع کشاورزان نیست و سودی 
به جیب کشاورز نمی رود، گفت: ما با توجه به ارتباطات گسترده ای که در شمال کشور با 
کشاورزان داریم، کشاورزی را نمی شناسیم که عمده محصول خود را اول فصل فروخته 
باشد. کشاورزان بخشی از محصول خود را ابتدای فصل می فروشند، بخشی را نگه می دارند 
در دورانی مثل اواخر پاییز یا ایام پایانی سال به فروش می رسانند؛ بنابراین اینکه گفته 
می شود کشاورز هیچ سودی نمی کند، اظهارنظر درستی نیست.  مختاریانی ادامه داد: 
همچنین در ایام جنگ عده ای سودجو برنج را حتی با قیمت بالای ۴۰۰هزار تومان نیز 
عرضه کردند که مورد تایید هیچ کس نبود؛ اما در همان زمان اعضای تشکل ما برنج را در 

فروشگاه های زنجیره ای با قیمت حداکثر ۳۰۰هزار تومان عرضه می کردند. 
رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران درباره سرانه 
مصرف برنج نیز توضیح داد: در این حوزه باید به آمار رسمی اتکا کنیم که ۳۶ کیلوگرم به 
ازای هر نفر را عنوان می کنند.  مختاریانی با اشاره به اینکه برخی این رقم را ۳۳ کیلوگرم 
عنوان می کنند، تاکید کرد: سرانه مصرف نیز جزو مواردی است که باید روی تعیین میزان 

دقیق آن کار شود تا بتوان در حوزه تنظیم بازار برنج عملکرد بهتری داشت.

قیمت برنج نزولی شد 
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سرشاخ نفتی ترامپ با کرملین
  لیلا  جلیلوند    -حمیدملازاده:باگذشت بیش از شش ماه از آغاز ریاست جمهوری دونالد ترامپ، سیاست خارجی ایالات 

متحده بار دیگر وارد مرحله   ای پرتنش و غیرقابل پیش بینی شده است.

در بیانیه   ای که از 
سوی کاخ سفید 

منتشر شد، 
ترامپ، صراحتا 

تهدید کرد: »اگر 
پوتین ظرف 

5۰روز به توافقی 
برای پایان جنگ 

اوکراین تن ندهد، 
ما تمام خریداران 
نفت و گاز روسیه 

را با شدیدترین 
تحریم   ها مواجه 

خواهیم کرد.

انرژی 

  قزاقستان برنامه   ای برای خروج از 
اوپک   پلاس ندارد  

قزاقستان ضمن اعلام پایبندی به توافق ائتلاف 
اوپک   پلاس اعلام کرد که تولید نفت خام این کشور 
در نیمه نخســت ســال ۲۰۲۵ با افزایش بیش از 
۱۱درصدی نســبت به مدت مشابه پارسال به مرز 

۵۰میلیون تن رسیده است.
 به گزارش شانا به نقل از رویترز، مقام   های ارشد 
قزاقستان اعلام کردند که تولید نفت این کشور در 
نیمه نخست سال ۲۰۲۵ نسبت به مدت مشابه در 
ســال ۲۰۲۴ حدود ۱۱.۶ درصد افزایش یافته و به 
۴۹میلیون و ۹۰۰ هزار تن رسیده است و برنامه   ای 
برای خروج از ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش 

)اوپک   پلاس( ندارد.
به گفتــه منابع، قزاقســتان به   طور مــداوم از 
سهمیه   های تعیین شده از سوی ائتلاف اوپک   پلاس 
فراتر رفته و این موضوع موجب نارضایتی شــماری 
از اعضای این ائتلاف شــده است. ارلان آکنژنوف، 
وزیر انرژی قزاقستان اعلام کرده است که این کشور 
در نیمه نخست ســال جاری میلادی ۳۹میلیون و 
۶۰۰ هزار تن معادل یک میلیون و ۶۴۰ هزار بشــکه 
در روز صادر کرده اســت و انتظار می رود مجموع 
صادرات نفت این کشــور امســال به ۷۰ میلیون و 

۵۰۰ هزار تن برسد.
اولژاس بکتنوف، نخســت   وزیر قزاقســتان، نیز 
به   صورت جداگانه اعلام کرده اســت که این کشور 
قصد ندارد از ائتلاف اوپک   پلاس خارج شود، هرچند 
اذعان کرده اســت که در رعایت سهمیه   های تولید 
با چالش   هایــی روبه   رو بوده اســت. وی دلیل این 
موضوع را توسعه میدان نفتی »تنگیز«، بزرگ ترین 
منبع تولید نفت در قزاقســتان اعلام کرده است. بر 
اساس اعلام رسمی، سهمیه تولید نفت قزاقستان در 
چارچوب توافق اوپک   پلاس، قرار است از یک میلیون 
و ۵۱۴ هزار بشکه در روز در ماه ژوئیه به یک میلیون و 
۵۳۲ هزار بشکه در روز در ماه اوت برسد. این سهمیه 

شامل تولید میعانات گازی نمی شود.

لوله کرکوک   ازسرگیری فعالیت خط 
- جیهان 

دولت مرکزی عراق از موافقت منطقه کردنشین 
این کشــور با آغاز تحویل نفت به شرکت دولتی 
بازاریابی نفت عراق )سومو( و از سرگیری انتقال 

نفت با خط لوله کرکوک - جیهان خبر داد.
به گزارش شانا به نقل از رویترز، دولت مرکزی 
بغداد اعلام کرد که با وجود چهارمین روز حمله   های 
پهپادی که نیمی از تولید اقلیم کردستان عراق را 
متوقف کرده است، منطقه کردنشین این کشور 
پس از دو ســال توقف، صادرات نفت با خط لوله 
کرکوک - جیهان را برای ارسال به پایانه جیهان 

ترکیه از سر خواهد گرفت.
اقلیم کردســتان عراق هنوز طرح صادرات را 
به   طور رسمی تایید نکرده، اما بغداد و اربیل از اواخر 
فوریه در حال مذاکره برای پایان دادن به بن   بستی 
هستند که جریان نفت از میدان   های نفتی منطقه 
کرکوک واقع در شــمال عراق را به پایانه جیحان 
ترکیه در مدیترانه متوقف کرده اســت. بر اساس 
اعلام بغداد، اقلیم کردستان عراق بلافاصله تحویل 
روزانه حداقل ۲۳۰ هزار بشــکه به شرکت دولتی 
بازاریابی نفت عراق )سومو( را برای صادرات طبق 
توافقی تازه که از سوی کابینه دولت مرکزی تایید 

شده است، آغاز خواهد کرد.
حمله   هــای پهپــادی به میدان   هــای نفتی 
کردســتان عراق روز جمعه هم ادامه داشــت و 
مقام   های امنیتی، شــبه   نظامیان عراقی را منبع 
احتمالی این حمله   ها دانســتند. این نخستین 
حمله   ها از ایــن نوع به میدان   های نفتی منطقه 
کردنشین عراق اســت و هم   زمان با حمله   های 
مشابه به کشــتی   های تجاری در حال تردد در 
دریای سرخ از سوی شبه   نظامیان حوثی در یمن 

رخ داده است.
ســرویس مبارزه با تروریسم اقلیم کردستان 
عراق اعلام کرد کــه حمله روز جمعه به یکی از 
میدان   های نفتی تحت مدیریت شــرکت نروژی 
دی   ان   او در منطقه »طاوکه« اصابت کرده است. این 
دومین حمله در هفته جاری به تاسیسات تحت 
مدیریت شرکت دی   ان   او است که میدان   های نفتی 
»طاوکه« و »پش   کبیر« را در منطقه زاخو، هم   مرز 
با ترکیه، اداره می کند. هیچ گروهی مسوولیت این 
حمله   ها را طی چهار روز اخیر به   عهده نگرفته است، 
اما مقام   های امنیتی اعلام کرده   اند که پهپادها از 
مناطق تحت کنترل شبه   نظامیان عراقی به پرواز 

درآمده   اند.
هیچ آســیب جانی گزارش نشده، اما دو مقام 
انرژی اعــلام کردند که تولید نفــت در منطقه 
کردنشــین عراق روزانه حدود ۱۴۰ هزار بشــکه 
کاهش یافته و به ۱۵۰ هزار بشــکه در روز رسیده 
اســت. در بیانیه   ای از مسرور بارزانی، نخست   وزیر 
دولت منطقه   ای اقلیم کردستان عراق، آمده است 
که دولت تفاهم مشــترکی را با دولت مرکزی در 
بغــداد تصویب کرده و منتظــر دریافت جزئیات 

مالی است.
توافقنامه   های مشــابه در گذشته نتوانسته   اند 
ازســرگیری صادرات را تضمیــن کنند و هنوز 
مشخص نیست آیا این توافق موفق خواهد شد یا 
خیر. شرکت های گالف کی   استون پترولیوم انگلیس، 
جنل انرژی ترکیه، دی   ان   او نروژ و شماران پترولیوم 
از شرکت های فعال در صنعت نفت اقلیم کردستان 
عراق هستند. این شرکت ها پیش تر خواستار حفظ 
قراردادهای مشارکت در تولید بدون تغییر و تسویه 
بدهی   های نزدیک به یک میلیارد دلاری خود تحت 

هرگونه توافق تازه شده بودند.

 ترامپ که با شــعار »بازگرداندن عظمت آمریکا« و اولویت دادن به منافع اقتصادی داخلی وارد کاخ ســفید شد، اکنون 
یک هدف مشخص را در صدر اولویت   های خود قرار داده؛ پایان   دادن به جنگ اوکراین از طریق فشار حداکثری بر شرکای 
انرژی روســیه. در همین راســتا، ترامپ با صدور بیانیه   ای صریح، هشدار داده که اگر ولادیمیر پوتین رئیس   جمهور روسیه 
ظرف ۵۰روز آینده به توافقی برای توقف درگیری   ها نرســد، دولت آمریکا تحریم   های ثانویه و تعرفه   های ســنگینی را علیه 
خریداران نفت روسیه، از جمله چین، هند و ترکیه، اعمال خواهد کرد. این هشدار که لحن اولتیماتوم   آمیز آن یادآور دوره 
اول ریاست جمهوری ترامپ و سیاست »فشار حداکثری« علیه ایران است، بار دیگر بازار جهانی نفت، دیپلماسی انرژی و 

معادلات ژئوپلیتیک منطقه را در هاله   ای از ابهام و تهدید فرو برده است.

اولتیماتوم 5۰روزه
در بیانیه   ای که از سوی کاخ سفید منتشر شد، ترامپ، صراحتا تهدید کرد: »اگر پوتین ظرف ۵۰روز به توافقی برای پایان 

جنگ اوکراین تن ندهد، ما تمام خریداران نفت و گاز روسیه را با شدیدترین تحریم   ها مواجه خواهیم کرد.
هیچ کشــوری، حتی متحدان قدیمی، در برابر عواقب معامله با پوتین مصون نخواهد بود.« این اولتیماتوم ۵۰روزه در 
شــرایطی صادر می شــود که هم   زمان فشارهای بین المللی برای یافتن راه   حلی سیاسی برای بحران اوکراین افزایش یافته و 
تلاش   ها برای مهار درآمدهای نفتی روسیه وارد مرحله   ای حساس شده   اند. برخلاف رویکرد دولت بایدن که عمدتا بر اعمال 
تحریم   های مســتقیم علیه نهادها و شرکت های روسی متمرکز بود، ترامپ در دور دوم ریاست جمهوری خود، نگاه خود را 

متوجه کشورهای واردکننده انرژی از روسیه کرده است.
این تغییر رویکرد، یادآور سیاست »فشار حداکثری« علیه ایران در دوره نخست ریاست جمهوری ترامپ است؛ دوره   ای 
که در آن، ایالات متحده با تحریم   های ثانویه گســترده، شــرکای تجاری ایران را تحت فشار قرار داد. بر اساس گزارش   های 
رسمی منتشرشده در رسانه   های آمریکایی، دولت ترامپ هم   اکنون در حال تهیه فهرستی از شرکت ها، پالایشگاه   ها، خطوط 
کشتیرانی و بانک هایی است که در فرآیند خرید و پرداخت پول برای نفت روسیه نقش دارند. به گفته منابع نزدیک به شورای 
امنیت ملی آمریکا، در صورت عدم تغییر رفتار کرملین، این نهادها ممکن است مشمول تعرفه   های گمرکی ۱۰۰درصدی، 

ممنوعیت دسترسی به شبکه سوئیفت و همچنین تحریم   های مالی و بانکی گسترده در آمریکا شوند.
ایــن تصمیــم می تواند زنجیره تامین انرژی در بازارهای جهانی را با اختلال مواجه کند، به   ویژه برای کشــورهایی نظیر 
چین، هند و ترکیه که وابستگی زیادی به نفت روسیه دارند. افزون بر این، تحلیلگران معتقدند تهدید به اعمال تحریم علیه 
خریداران نفت روســیه، نه تنها بعدی اقتصادی، بلکه پیام روشــنی به متحدان آمریکا نیز دارد: یا با سیاست   های ضدروسی 

واشنگتن همراه شوید یا با تبعات سیاسی و اقتصادی سنگین مواجه خواهید شد. 
ایــن اســتراتژی با هدف ایجاد »جبهه واحد اقتصادی« علیه کرملین طراحــی و می تواند در صورت اجرا، همکاری   های 
اقتصادی میان کشــورهای غیرغربی با روسیه را با مانع روبه   رو سازد. این اولتیماتوم همچنین فشار را بر شرکت های بیمه، 
کشــتیرانی و تسویه   حساب بین المللی افزایش خواهد داد، چرا که بسیاری از معاملات نفتی روسیه از طریق بازیگران ثالث 

و تسهیلات مالی بین المللی صورت می گیرد.
در صورتی که این تهدید به مرحله اجرا برســد، انتظار می رود بازار جهانی نفت شــاهد افزایش بی   ثباتی، رشد قیمت ها 
و احتمالا تغییر در نقشــه ژئوپلیتیک انرژی باشــد. در نهایت، باید دید آیا پوتین حاضر خواهد شد ظرف ۵۰ روز آینده به 
توافقی با میانجی گری بین المللی تن دهد، یا بار دیگر، جهان با رویارویی دو اراده سیاســی متخاصم مواجه خواهد شــد که 

یکی با سلاح انرژی و دیگری با ابزار تحریم، در میدان ژئوپلیتیک انرژی به مصاف یکدیگر می   روند.

نگرانی در سکوت

تکمیلی  رشــته   های  تولیــد  ظرفیت 
چاه   های نفت و گاز در خشــکی و دریا با 
تمرکز بر توسعه فناوری   های بومی و ایرانی 
در کشور افزایش یافت؛ اقدامی راهبردی که 
با تقویت توان داخلی، مسیر خودکفایی در 
تجهیزات حیاتی صنعت انرژی و صادرات 

این محصولات را هموار می   کند.
 به گزارش شــانا، رشته   های تکمیلی 
چاه   های نفت و گاز یکی از مراحل حیاتی 
در فرآیند حفاری و تولید از چاه   های نفت 
و گاز به   شــمار می   آیند. این مرحله شامل 
طراحی و نصب تجهیزات و سیستم   هایی 

است که امکان استخراج بهینه، ایمن و اقتصادی سیالات مخزن را فراهم می   کنند.
انتخاب نوع رشته تکمیلی به عوامل متعددی نظیر فشار و دمای مخزن، نوع سیال تولیدی، موقعیت چاه )در خشکی یا دریا(، 
و شــرایط زمین   شناســی منطقه بستگی دارد. همچنین رشته   های تکمیلی می   توانند شامل لوله مغزی ، شیرهای کنترل جریان، 

تجهیزات شن   گیر و سایر اجزای مرتبط باشند که هرکدام نقشی حیاتی در عملکرد و ایمنی چاه دارند.
در چاه   های دریایی به   دلیل شرایط خاص محیطی و محدودیت   های دسترسی، طراحی رشته   های تکمیلی از حساسیت بیشتری 
برخوردار اســت. سیستم   های پیشرفته   تری مانند شیرهای زیرآبی  یا رشــته   های هوشمند در این چاه   ها به   کار گرفته می   شود تا 
کنترل از راه دور و پایش دقیق عملکرد چاه ممکن شود. در مقابل در چاه   های خشکی به   دلیل سهولت دسترسی و پایین   تر بودن 
هزینه   ها، امکان اســتفاده از روش   های کلاســیک   تر وجود دارد. در هر دو حالت، هدف اصلی از اجرای رشته   های تکمیلی، فراهم 
آوردن مســیری ایمن و مؤثر برای تولید از چاه، کنترل جریان، جلوگیری از ورود شــن یا آب نامطلوب و آماده   ســازی چاه برای 

بهره   برداری بلندمدت است.

ایران بر اساس  قیمت نفت ســبک 
اعلام شرکت ملی نفت ایران در ژوئیه 
۲۰۲۵ برای مشتریان آسیایی، نزدیک 
به ۱.۵ دلار بالاتر از قیمت پایه )قیمت 
نفت خام عمان/ دوبی( عرضه می   شود.
ژوئیه  ایران در  نفت  قیمت فروش 

 بــه گزارش شــانا، قیمــت فروش 
انواع نفت خام ایــران برای ماه ژوئیه 
سال ۲۰۲۵ از سوی شرکت ملی نفت 
ایران اعلام شد. بر اساس این گزارش، 
بهای هر بشــکه نفت خام سبک ایران 

در بازارهای شــمال غرب اروپا و آفریقای جنوبی، در هفتمین ماه میلادی با افزایشــی قابل   توجه نســبت به ماه گذشــته، 
۲ دلار و ۲۰ ســنت بالاتر از قیمت نفت برنت دریای شــمال تعیین شــده اســت، همچنین »نفت خام ســنگین« و »نفت 

فروزان« در این بازارها طی این ماه به   ترتیب ۴۰ و ۵۰ ســنت بالاتر از شــاخص برنت عرضه می   شوند.
این در حالی اســت که در ماه   های گذشــته قیمت انــواع نفت خام ایران در این بازارها اندکــی پایین   تر از قیمت نفت 
برنت قیمت   گذاری شــده بود. در بازار مدیترانه نیز نفت ســبک ایران حدود ۲ دلار بالاتر از شــاخص برنت عرضه می   شود؛ 

نفت فروزان، هم   قیمت با نفت برنت و نفت ســنگین ایران، ۱۵ ســنت پایین   تر از این شــاخص قیمت   گذاری شده است.
در بازار آســیا که قیمت پایه آن بر اســاس میانگین قیمت نفت خام عمان/ دوبی تعیین می   شــود، نفت ســبک ایران با 
اندکی کاهش نســبت به ماه گذشــته میلادی، یک دلار و ۵۵ سنت بالاتر از قیمت پایه به فروش می   رسد. نفت فروزان نیز 
در این منطقه ۵ ســنت بیشــتر از قیمت پایه قیمت   گذاری شده اســت، در حالی که نفت سنگین ایران ۲۰ سنت پایین   تر 

از نرخ پایه به بازار عرضه می   شــود.

افزایش تولید رشته   های تکمیلی چاه های نفت  قیمت فروش نفت ایران در ژوئیه

در پی این هشــدار، بازار جهانی نفت واکنش   های متضادی از خود نشان داد. اگرچه در ساعات ابتدایی 
پــس از اعــلام خبر، قیمت نفت برنت با اندکی افزایش به حدود ۷۲دلار رســید، اما با کاهش تب خبری، 
قیمت ها مجددا به کانال ۶۹دلار بازگشتند. این روند نشان می دهد که بازار هنوز به تحقق کامل این تهدید 
اطمینان ندارد؛ یا آن   که معتقد است خریداران آسیایی راهی برای دور زدن تحریم   ها خواهند یافت. در حال 

حاضر، چین، هند و ترکیه سه مشتری اصلی نفت خام روسیه هستند:
چین با واردات حدود ۲میلیون بشکه در روز، بزرگ ترین مشتری انرژی روسیه است.

هند روزانه حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت اورالز و گریدهای تخفیف   خورده روسیه را وارد می کند.
ترکیه نیز در ماه ژوئن واردات خود را به حدود ۴۰۰ هزار بشکه در روز رساند.

سهم این سه کشور در حفظ جریان نقدینگی روسیه قابل چشم   پوشی نیست و اعمال تحریم علیه آن   ها، 
اگر عملی شود، می تواند جریان مالی نفتی روسیه را دچار بحران کند.

سکوت دیپلماتیک یا چانه   زنی پشت پرده؟
تا لحظه تنظیم این گزارش، هیچ   یک از سه واردکننده بزرگ نفت روسیه - چین، هند و ترکیه - واکنش 
رســمی و علنی به اولتیماتوم ۵۰روزه ترامپ نشــان نداده   اند. بااین حال، منابع آگاه در محافل دیپلماتیک 
و تجاری تایید کرده   اند که در پکن، دهلی   نو و آنکارا، جلســاتی محرمانه برای بررســی پیامدهای احتمالی 
این هشدار آمریکا در حال برگزاری است؛ جلساتی که بیشتر رنگ و بوی »مدیریت بحران« دارند تا صرفا 

تبادل نظر. 
در پکن، به گفته منابع نزدیک به وزارت بازرگانی، مقامات چینی به   دنبال فعال   سازی شبکه بانکی مستقل 
خود، شــامل سیســتم پرداخت بین المللی CIPS و گسترش استفاده از یوآن در مبادلات انرژی هستند تا 
واردات نفت از روســیه بدون نیاز به دلار ادامه یابد. چین پیش تر نیز در مواجهه با تحریم   های غربی علیه 
روسیه، نشان داده بود که توانایی دور زدن محدودیت های دلاری را دارد و اکنون، ممکن است این مسیر 

را با جدیت بیشتری پی بگیرد. 
در هند، تحلیلگران اقتصادی بر این باورند که دهلی   نو در وضعیتی پیچیده قرار گرفته است. از یک   سو، 
رشــد اقتصادی و نیاز روزافزون به ســوخت، دولت مودی را به حفظ جریان واردات نفت ارزان از روســیه 
ترغیب می کند. از سوی دیگر، هند روابط راهبردی متنوعی با آمریکا دارد و نمی   خواهد مناسبات دفاعی و 
تکنولوژیک خود با واشنگتن را قربانی نفت ارزان کند. در همین راستا، گفته می شود هند به   دنبال رایزنی 
برای گرفتن معافیت از تحریم   های جدید آمریکاســت، اما هم   زمان بررســی سناریوهای جایگزین از جمله 

تقویت تجارت تهاتری یا پرداخت با ارزهای منطقه   ای را نیز در دستور کار قرار داده است. 
ترکیه اما در موقعیتی پیچیده   تر قرار دارد. این کشــور که از یک   ســو عضو ناتو و شریک رسمی آمریکا 
محســوب می شود و از سوی دیگر روابط اقتصادی و انرژی فشرده   ای با روسیه دارد، بیش از همیشه میان 
دو قطب متضاد گرفتار شده است. تحلیلگران می   گویند آنکارا احتمالا مسیر چانه   زنی دوطرفه را در پیش 
خواهد گرفت - تلاش برای اقناع واشنگتن برای دریافت معافیت یا تعویق در اجرای تحریم   ها، هم   زمان با 

مذاکره با مسکو برای یافتن راه   های جدید پرداخت و ادامه همکاری. 
در مجموع، هر سه کشور به   جای ورود به یک تقابل علنی، ترجیح داده   اند در فضای سکوت دیپلماتیک، 
مسیرهای تعامل پنهان و فنی را بررسی کنند؛ سکوتی که در واقع نوعی تاکتیک محافظه   کارانه برای عبور 

از فشار حداکثری آمریکا تلقی می شود.

ساختار پیچیده صادرات نفت روسیه
از زمان تحریم   های اولیه غرب در سال ۲۰۲۲، روسیه شبکه   ای پیچیده از صادرات نفت خود به شرق را 
توسعه داده است. ناوگان سایه   ای متشکل از صدها کشتی با مالکیت   های مبهم، سیستم های مالی مستقل از 
سوئیفت، بیمه   های غیربریتانیایی و حتی شرکت های بازرگانی در کشورهای ثالث، همگی بخشی از زنجیره 
صادرات انرژی روسیه   اند. این ساختار اکنون به   گونه   ای طراحی شده که ردیابی آن برای نهادهای آمریکایی 
دشوارتر از قبل است و اعمال تحریم   های جدید، نیازمند ایجاد سازوکارهای تازه اطلاعاتی و مالی خواهد بود.

آیا تحریم   ها کارساز خواهند بود؟
تحلیلگران اقتصادی و ژئوپلیتیک به سه سناریوی محتمل اشاره می کنند:

۱. سناریوی اعمال تهدید بدون اجرا
ترامپ در گذشــته نیز از ابزار تهدید برای چانه   زنی سیاسی استفاده کرده و ممکن است این تهدید نیز 

در نهایت منجر به امتیازگیری از روسیه یا متحدانش شود، بی   آنکه واقعا به اجرا برسد.
۲. تحریم   های هدفمند علیه شرکت ها و نهادهای مشخص

در این ســناریو، برخی شرکت های حمل   ونقل، بانک های تسویه   گر یا واسطه   های معاملات نفت روسیه 
هدف قرار می   گیرند، بدون آنکه کشورها به   طور مستقیم تحریم شوند. این گزینه آسیب اقتصادی کمتری 

به اقتصاد جهانی وارد می کند.
۳. تحریم   های گسترده با تاثیر جهانی

اگر دولت ترامپ بخواهد به   صورت کامل سیاســت تحریم ثانویه را اعمال کند، ممکن اســت شاهد افت 
شــدید صادرات نفت روســیه، رشد قیمت ها در بازار جهانی و کاهش رشــد اقتصادی در آسیا باشیم. این 

سناریو به شدت پرهزینه خواهد بود.

نفت به مثابه ابزار فشار سیاسی
تهدید جدید دولت ترامپ علیه خریداران نفت روســیه، بازتابی روشن از بازگشت »دکترین تحریم   های 
حداکثری« به سیاســت خارجی آمریکاســت. این بار اما هدف، نه ایران یا ونزوئــلا، بلکه بازیگران بزرگ 
آســیایی هستند؛ کشــورهایی که نقش کلیدی در معادلات انرژی و توازن ژئوپلیتیک دارند. اگرچه تحقق 
کامل این تهدید همچنان با موانع سیاسی، اقتصادی و حقوقی مواجه است، اما پیام روشن است: در دوره 
دوم ریاست جمهوری ترامپ، انرژی نه تنها کالای اقتصادی، بلکه ابزاری برای بازتعریف نظم جهانی مورد 

نظر واشنگتن است.
بایــد دیــد آیا بازار و خریداران نفت روســیه، این تهدید را جدی خواهند گرفت، یا مانند بســیاری از 

اولتیماتوم   های قبلی، در لابه   لای منافع متقابل و ملاحظات استراتژیک، به فراموشی سپرده خواهد شد.

بــه نقل از مدیریت امور اوپک و روابط با مجامع انرژی وزارت نفت، جنوب   شــرق 
آسیا به   سرعت در حال تبدیل    شدن به حلقه   ای کلیدی در زنجیره تامین جهانی است، 
چراکه تولیدکنندگان به   دلیل تشــدید جنگ تجاری با چین، خطوط تولید را از این 
کشور خارج می کنند، همچنین با افزایش تقاضا برای هوش مصنوعی، این منطقه به 

قطب جدیدی برای »مراکز داده« تبدیل شده است.
با این حال و با وجود جذب میلیاردها دلار سرمایه از سوی صنایعی با مصرف بالای 
انرژی که نیاز فزاینده   ای به برق پاک دارند، سرمایه گذاری در زمینه تولید انرژی   های 
تجدیدپذیر در کشــورهای ناحیه جنوب   شرق آســیا به   شدت ناکافی به نظر می   رسد. 
طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی )IEA(، سهم جنوب   شرق آسیا از سرمایه گذاری 
جهانی انرژی پاک تنها ۲ درصد اســت، در حالی که این منطقه، ۵ درصد از تقاضای 

جهانی انرژی را دارد. 

در شرایط کنونی برای هر یک دلار سرمایه گذاری در سوخت   های فسیلی در این 
منطقه، فقط ۸۰ سنت به انرژی پاک اختصاص می   یابد که این نسبت در سطح جهانی 
تقریبا ۲ به یک به نفع انرژی پاک است.هرچند اندونزی، ویتنام و دیگر کشورهای این 
منطقه، اهداف اقلیمی بلندپروازانه   ای تعیین کرده   اند و اغلب می   خواهند تا سال ۲۰۵۰ 
به خالص انتشــار صفر برسند، اما شکاف سرمایه گذاری همچنان بزرگ است. حدود 
۷۵ درصد برق منطقه هنوز از سوخت   های فسیلی تولید می شود و ساخت نیروگاه   های 
زغال   سنگ همچنان ادامه دارد. طبق برآورد آژانس بین المللی انرژی، این منطقه باید 
تا ســال ۲۰۳۰ سالانه ۱۹۰میلیارد دلار سرمایه گذاری کند تا به اهداف اقلیمی خود 
برسد. بررسی   ها نشان می دهد این رقم معادل ۵برابر سطح فعلی سرمایه گذاری است. 
خروج آمریکا از »برنامه مشارکت برای گذار عادلانه انرژی )JETP(« در ماه مارس زنگ 
خطری برای کشــورهایی بود که می   خواســتند با استفاده از این برنامه، وضع خود را 

در استفاده از انرژی   های تجدیدپذیر ارتقا دهند.اندونزی، ویتنام و آفریقای جنوبی از 
دریافت   کنندگان اصلی این برنامه بودند و آمریکا وعده ۴۵میلیارد دلار تامین مالی برای 
سه کشور را داده بود. اگرچه برنامه مشارکت برای گذار عادلانه انرژی و سایر توافقات 
چندجانبه هنوز منابع مالی قابل   قبولی هستند، تنها بخشی از نیاز سرمایه گذاری را تامین 
می کنند. در عین حال کارشناسان بر این عقیده هستند که کشورهای جنوب   شرق آسیا 
باید اصلاحات سیاسی گسترده   ای انجام دهند تا محیط مناسبی برای سرمایه گذاری 
در زمینه انرژی تجدیدپذیر در این منطقه شــکل گیرد.گرنت هابر، مشــاور مالی در 
موسسه اقتصاد انرژی و تحلیل مالی )IEEFA( می   گوید: »بخش خصوصی منبع اصلی 
سرمایه خواهد بود، اما به تنهایی وارد نمی شود. آنها به حمایت سیاست   های دولتی و 
چارچوب مالی نیاز دارند.« وی معتقد است بین اهداف اقلیمی کشورها و سیاست   های 
فعلی که سرمایه گذاری در انرژی پاک را غیراقتصادی می کند، ناهماهنگی وجود دارد.

توسعه کند انرژی پاک در جنوب شرق آسیا
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ایران زمین 

رکود تاریخی صنعت
  عرشیا حسن پور  -شاخص مدیران خرید بخش صنعت، در خرداد امسال عدد 42.1 را ثبت کرد؛ این پایین ترین رقم از زمان انتشار داده های شامخ در مهرماه سال13۹۷ 

تاکنون است.

ضرورت رفع 
چالش های ارزی 
بخش  معدن

در ســال های گذشــته بخش صنعت در نتیجه »مشکلات اساسی در تامین انرژی«، 
»دشواری در دسترسی به منابع مالی«، »پیچیدگی های تامین مواد اولیه«، »چالش های 
اســتخدام نیروی کار« و ده ها معضل دیگر، روزهای ســختی را سپری کرد. با این حال 
طی ماه هــای اخیر، این بردارهای عقب برنده تولید، به شــدت یکدیگر را تقویت کردند 
و برآیند آنها صنایع را در تنگنای بیشــتر قرار دادند. ماه گذشــته نیز با تهاجم نظامی 
رژیم صهیونیســتی به ایران در بامداد ۲۳خرداد، شرایط خاص در بخش صنعت و البته 
سایر بخش ها حاکم شد که نتیجه آن در گزارش جدید مدیران خرید گروه های صنعتی 
منعکس شــده است. نااطمینانی ها چشم انداز تولید را برای مدیران صنعتی کشور مبهم 
کرده اســت. البته دولت برای بهبود فضای کســب وکار در پساجنگ، تلاش کرده با یک 
بســته حمایتی، شدت آسیب ها را کاهش دهد؛ سیاستی که اثربخشی آن را می توان در 

شامخ تیرماه محک زد.
گزارش شــاخص مدیران خرید خردادماه سال۱۴۰۴ منتشر شد. آماری که به صورت 
ماهانه و از مهر ماه ســال ۱۳۹۷ منتشــر می شــود تا مدیران خرید، کارنامه ای را برای 
کل اقتصاد کشــور و به ویژه بخش صنعت آن منتشــر کنند. گزارشــی که بر اساس آن 
می توان عملکرد اقتصاد و به ویژه بخش صنعت آن را ســنجید و نقاط قوت و ضعف آنها 
را شناســایی کرد تا در نهایت، بتوان تحلیلی دقیق و تجویزی کارآ برای اقتصاد کشــور 

و به ویژه بخش صنعت آن ارائه کرد.
گزارش این ماه که با کمی تاخیر منتشــر شــد، نمره ای را برای کل اقتصاد ایران  و 
به ویژه بخش صنعت آن اختصاص داده اســت که به نظر هشداردهنده می رسد. مطابق 
این گزارش، شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در خرداد ماه سال ۱۴۰۴ با کسب نمره 
۴۲.۹، کمترین مقدار خود از اردیبهشــت ۱۳۹۹ را ثبت کرده است؛ همچنین، شاخص 
مدیران بخش صنعت نیز با کســب نمره ۴۲.۱، کف تاریخی خود را ثبت کرده اســت. 
مطابق متن این گزارش، شامخ برای بخش صنعت در این ماه، کمترین مقدار خود را در 
ســری زمانی نظرسنجی از ابتدای شروع طرح در مهر ماه ۱۳۹۷ به ثبت رسانده است.

برای درک اهمیت این آمار منتشرشــده شاید ذکر این نکته خالی از لطف نباشد که 
شــامخ بخش صنعت در خرداد ماه ســال ۱۳۹۹ که یادآور اوج گیری همه گیری کرونا 
در ایران و جهان بود، ۵۶.۸۰ گزارش شــده اســت. رقمی که جدای از آنکه بالاتر از ۵۰ 
یعنی محدوده خنثی ایستاده  بود؛ به مراتب از آمار خردادماه سال جاری که در آن نمره 
تعدیل فصلی شــده بخش صنعت ۴۲.۱ و تعدیل فصلی نشده آن ۳۶.۵ است، مثبت تر به 
نظر می رســد. مساله ایی که به خودی خود نشان می دهد که فعالان اقتصادی در خرداد 

ماه امسال، روزگار بسیار سختی را سپری کرده اند. 

اقتصاد ایران در خردادی که گذشت
بر اســاس این گزارش، شاخص مدیران خرید )شــامخ( کل اقتصاد برای خرداد ماه 
معادل ۴۲.۹ برآورد شده و حاکی از آن است که وضعیت کسب وکارها در این ماه برای 
پانزدهمین ماه متوالی، روندی کاهشــی داشته است. همچنین، آنچه که در این گزارش 

آمده است، کاهش در این ماه نسبت به ماه قبل به میزان قابل توجهی بیشتر بوده است. 
علاوه بر این، نکته قابل توجه از این قرار اســت که هر پنج مولفه اصلی روند کاهشــی 
داشــته اســت که این کاهش همزمان همه این مولفه ها وضعیت مناسبی را پیش روی 

کل اقتصاد ترسیم نمی کند.

به روایت گزارش طرح شاخص مدیران خرید برای خرداد سال ۱۴۰۴، شاخص میزان 
تولید محصول یا ارائه خدمات معادل ۴۵.۵ محاسبه شد ه است. مقدار این شاخص برای 
پانزدهمیــن ماه متوالی کمتر از محدوده خنثی یعنی ۵۰ قرار گرفته و شــدت کاهش 
نســبت به ماه قبل بیشتر بود ه اســت. همچنین، میزان سفارش های جدید مشتریان با 
کســب نمره ۳۸.۵ در این ماه با سریع ترین سرعت در ۶۳ ماهه گذشته از فروردین ماه 
۱۳۹۹ کاهــش یافت. علاوه بر این، در خرداد ماه ســال جــاری موجودی مواد اولیه یا 
لوازم خریداری شــده نیز با کسب نمره ۴۶.۰ از ســوی مدیران خرید برای پانزدهمین 
ماه متوالی کمتر از محدوده خنثی ۵۰ قرار گرفته اســت. شــدت کاهشی که نسبت به 
ماه قبل بیشــتر بود ه اســت. مضاف بر این، شاخص میزان استخدام و بکارگیری نیروی 
انســانی نیز در این ماه به شدت افت داشته  و برای هشــتمین ماه متوالی کاهشی بود ه 
اســت. این کاهش آنچنان بوده اســت که این مولفه نیز با نمره ۴۳.۰ دومین کمترین 
مقدار خود را در ســری زمانی نظرســنجی به ثبت رساند ه است. در نهایت، مولفه پنجم 
یعنی ســرعت انجام و تحویل سفارش نیز در این ماه با نمره ۴۵.۶ روند کاهشی نسبت 
به ماه قبل داشته است و موجب شده است تا هر پنج مولفه اصلی با افول خود وضعیت 

نامطلوبی را در افق پیش روی اقتصاد کشــور تصویر کند.

کارنامه صنعت در ماه پرحادثه
از نظرگاه مدیران خرید، بخش صنعت اقتصاد کشور در خرداد ماه یکی از سخت ترین 
ماه های تاریخ خود را از سر گذرانده است. بر اساس گزارش طرح شاخص مدیران خرید 
برای ماه سوم سال ۱۴۰۴، شامخ بخش صنعت در خرداد ماه پس از تعدیل فصلی معادل 
۴۲.۱ بر آورد شــده است. حال نکته شایان توجه آن است که این گزارش بیان می کند 
که شــاخص در این ماه کمترین مقدار خود را از ابتدای شروع طرح در مهر ماه ۱۳۹۷ 
به ثبت رســانده است. همچنین، بر اســاس این گزارش، بخش صنعت نیز همانند کل 
اقتصاد کشــور در هر پنج مولفه اصلی خود روندی کاهشی در ماه خرداد پیموده است.

چنان که در این گزارش آمده، شــاخص مقدار تولید محصولات در خرداد ماه معادل 
۳۴.۸ محاسبه شد ه است که کمترین مقدار خود را در سری نظرسنجی به ثبت رساند ه 
است. این گزارش در توضیح این مساله بیان می کند که تشدید کاهش سفارش های جدید 
و شرایط سیاسی نامشخص، تولیدکنندگان را به کاهش تولید در پایان سه ماه اول سال 
ســوق داد ه است. همچنین، تداوم و تشدید مشکلات بخش صنعت از جمله قطعی برق، 
چالش در حوزه تامین مواد اولیه به علت مشکلات گمرکی یا مالی یا تاخیر در تخصیص 
ارز، افزایش ریسک ها و نا اطمینانی های ناشی از شروع جنگ و به تبع آن تشدید تقاضای 

مماشــات با بدمصرفان آب به پایان رسید. مدیرعامل آبفای تهران ضمن بیان 
ایــن مطلب و هشــدار در برخورد با بدمصرفان آب گفت: دیگر جای مماشــات 
وجــود ندارد و این شــرکت مطابق با اختیارات قانونــی، در مقابل بدمصرفان و 
پرمصرفان و همچنین اشــتراک ها و اســتفاده کنندگان غیرمجاز برخورد قانونی 

به عمل خواهد آورد.
افت ۴۸ درصدی بارندگی  تهران

به گزارش تسنیم، محسن اردکانی، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
اظهار کرد: حجم بارندگی های استان تهران از ابتدای سال آبی جاری تاکنون حدود 
۴۸ درصد در مقایســه با دوره مشــابه درازمدت کاهش یافته است. وی افزود: این 
استان برای پنجمین سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند که رویدادی بی سابقه در 
مطالعه های اقلیمی و هواشناسی و داشته های آماری است. اردکانی میزان بارش های 
استان تهران را در دوره آماری درازمدت، به طور متوسط سالانه ۲۸۰ میلی متر اعلام 
کرد و گفت: اگرچه استان تهران در چهار سال گذشته بارش های کمتری را در مقایسه 
با دوره آماری درازمدت تجربه کرده اســت و در طول این چهار سال اغلب میانگین 
بارش به کمتر از میانگین نرمال رسیده بود، اما امسال را می توان استثنایی ترین سال 

به لحاظ شدت خشکسالی و کم بارشی در تاریخ ۶۰ سال اخیر نام برد.
وی ادامه داد: در شــرایطی که حدود ۱۰ ماه از سال آبی جاری سپری شده و 
تنها دو ماه گرم تا پایان این سال باقی است، اما میانگین بارش های استان تهران 
در این مدت به ۱۴۹ میلی متر رسیده که بسیار کمتر از سال گذشته است. اردکانی 
وضعیت کنونی ذخایر سدها و حتی سفره های زیرزمینی تامین کننده آب تهران را 
به شدت متاثر از شرایط خشکسالی پنج سال اخیر و به ویژه سال آبی جاری دانست 
و افزود: هم اکنون میزان ذخایر آبی موجود در سدهای تهران به پایین ترین سطح 
رسیده است و شرایط سفره های زیرزمینی نیز به گونه ای است که در صورت خارج 
شــدن سدهای تهران از مدار بهره برداری، این سفره ها برای تامین آب شهروندان 
اکتفا نمی کند. وی با بیان اینکه در سال های گذشته تمامی طرح ها و ظرفیت های 
تامین آب برای اســتان تهران شناســایی، مطالعه، امکان سنجی، و اجرا شده و به 

بهره برداری رســیده و تعداد انگشت شماری طرح و پروژه دیگر در حال اجراست، 
اظهار کرد: به بیان دیگر، ظرفیت قابل دســترس دیگری در پیرامون تهران وجود 

ندارد که بتوان به راحتی از آن برای تامین آب اســتفاده کرد.
اردکانی اضافه کرد: بنابراین دردسترس ترین راه برای تامین پایدار آب تهران، 
مدیریــت مصرف آب بــا به کارگیری روش های فنی و مهم تــر از آن همراهی و 
همکاری مشــترکان و شهروندان تهرانی اســت. به گفته مدیرعامل شرکت آبفای 
اســتان تهران، زنگ خطر کم آبی سال هاســت که به صدا درآمده اســت و این 
شــرکت در سه ســال اخیر به صورت مداوم و مستمر، چالش کم آبی را گوشزد و 
رفع این چالش را مســتلزم عزم و همکاری جمعی و همگانی اعلام کرده اســت. 
وی با قدردانی از تمامی دستگاه ها و شهروندانی که در سال های اخیر برای رفع 
این چالش همراهی و همکاری کرده اند، گفت: به عنوان مثال، میزان مشــترکان 
بدمصرف شــرکت آبفای اســتان تهران از ۹ به ۶ درصد کاهش یافته اســت اما 
وجود حتی یک مشــترک بدمصرف در شــرایط ســختی که هر قطره آب ارزش 
حیاتی دارد، مطلوب نیست و همه شهروندان باید در این زمینه مسوولیت جدی 

احساس و همکاری کنند.
مدیرعامل شــرکت آبفای اســتان تهران با بیان اینکه آب کالایی قابل تولید 
نیســت که بتوان حتی با ســرمایه گذاری هنگفــت آن را تولید کرد، افزود: باید 
خود را با شــرایط خشکســالی و تغییر اقلیم سازگار کنیم و این سازگاری زمانی 
کارساز خواهد بود که تک تک شهروندان نسبت به هدررفت حتی یک قطره آب 
حســاس باشند. وی تصریح کرد: هر شــهروند باید خود را به عنوان یک همیار 
آب مقابل هدررفت و استفاده از این کالای حیاتی در موارد غیرضروری ازجمله 
شست وشــوی حیاط، معابر، خودروها و نظیر آن ذی ربط و ذی نفع بداند و افراد 
بدمصــرف و پرمصــرف را به رعایت الگوی مصرف دعــوت و توصیه کند چراکه 

ســکوت مقابل چنین رفتارهایی، به زیان همگان خواهد بود.
اردکانی بر عزم جدی شرکت آبفای استان تهران برای مقابله و برخورد با افرادی 
که قطره های ارزشمند آب را برای مصارف این چنینی هدر می دهند، تاکید و تصریح 

کرد: دیگر جای مماشــات وجود ندارد و این شــرکت مطابق با اختیارات قانونی، 
مقابل بدمصرفان و پرمصرفان و همچنین اشــتراک ها و استفاده کنندگان غیرمجاز 
برخورد قانونی به عمل خواهد آورد. وی اعمال جریمه  و تعرفه های پلکانی و ایجاد 
محدودیت های مقطعی برای بدمصرفان و پرمصرفان را قطعی خواند و گفت: ضمن 
تشــدید فعالیت همیاران آب و گروه های نظارتی شرکت آبفای استان تهران برای 
شناسایی و معرفی افرادی که در محیط های عمومی به بدمصرفی تظاهر می کنند، 
از شهروندان نیز درخواست می شود به منظور دفاع از حقوق فردی و اجتماعی خود، 

مصادیق بدمصرفی را در صورت مشــاهده به سامانه ۱۲۲ اعلام کنند.
مدیرعامل شرکت آبفای استان تهران با یادآوری چندباره شرایط سخت کم آبی، 
راهکارهایی را برای گذر از این شــرایط و صرفه جویی عمومی حداقل ۲۰درصدی 
برشــمرد و گفــت: با توجه به اعمال مدیریت فشــار در شــبکه توزیع، از تمامی 
مشــترکان به ویژه ســاختمان ها و مجتمع های دارای بیش از دوطبقه درخواست 
می شــود نســبت به نصب مخزن و تعبیه پمپ پس از آن همکاری و اقدام کنند. 
وی همچنین تهیه و نصب تجهیزات کاهنده مصرف به روی خروجی شــیرآلات و 
سردوش های کاهنده را دســت کم ۳۰ درصد در کاهش مصارف آب موثر دانست 
و افزود: با انجام روش های ســاده دیگری نظیر قرار دادن یک بطری پر از آب در 
داخل فلاش تانک ها، استفاده از ظرفیت کامل ماشین های لباسشویی و ظرفشویی، 
و شست وشوی خودرو با یک سطل آب و یا کارواش های دارای سامانه بازچرخانی 
آب، تجهیز اســتخرهای خانگی به این ســامانه ها و نظافت حیاط و معابر عمومی 
با جارو می توان شــرایط کم آبی را بدون ایجاد محدودیت های ناگزیر سپری کرد.

وی در عین حال از مدیریت فشــار شــبکه به عنوان راهــکاری جهت توزیع 
همگن و عادلانه آب بین تمامی مشــترکان و شهروندان تهرانی نام برد و تصریح 
کرد: ممکن اســت اعمال این مدیریت، موجب محدودیت های مقطعی به ویژه در 
ســاعت های اوج مصرف در شــبکه آب برخی واحدهای مسکونی و خانگی شود 
که ضمن پوزش، از اینگونه مشــترکان درخواست می شود نسبت به تهیه مخزن 

و پمپ تدبیر کنند.

  خودرو و قطعه؛ صدرنشین افت تولید

گزارش پژوهشکده پولی و بانکی از عملکرد 
شــرکت های بورسی نشان می دهد که صنعت 
خودرو و قطعه بیشترین افت تولید را بین همه 

صنایع بورسی به نام خود ثبت کرده است.
بازوی پژوهشــی بانک مرکزی در گزارش 
خود از شــرکت های بورسی تاکید کرده است 
که »بیشــترین کاهش تولید مربوط به صنعت 
خودرو و قطعات بوده که شاخص تولید آن در 
خرداد بیش از ۲۶.۸ درصد نزول داشته است. 
دو شرکت خودروساز که در خرداد سال گذشته 
بیش از ۸۶ هزار دســتگاه خــودرو تولیدکرده 
بودند، در خرداد امســال تنها حدود ۵۰ هزار 
دستگاه تولید داشته اند.« گزارشی هم که پیش 
از این ســازمان بورس در سامانه کدال منتشر 
کرده بود نیز تاییدکننده گزارش پژوهشــکده 
پولــی و بانکی در مورد افت شــدید تولید در 
صنعت خودرو است. آمار نشان می داد که سه 
خودروســاز بزرگ کشــور در ماه گذشته افت 
۳۸ درصــدی تولید را ثبــت کرده اند. اما حالا 
بازوی پژوهشی بانک مرکزی علاوه بر صنعت 
خودرو به قطعه سازی نیز اشاره کرده و این دو 
را صدرنشین افت تولید بین همه شرکت های 

بورسی دانسته است. 
عدم اصــلاح قیمــت خــودرو را می توان 
مهم ترین علــت افت تولید دانســت. آخرین 
قیمت گــذاری خودرو مربوط بــه ۲۸ آبان ماه 
سال گذشته اســت، از ابتدای سال جاری هم 
خودروســازان انتظار اعمــال اصلاح قیمت را 
داشــتند اما فصل بهار در شــرایطی به پایان 
رسید که هنوز تکلیف قیمت های جدید خودرو 

مشخص نبود.
قطعی های مکرر برق و رشــد نرخ دلار در 
خردادمــاه را نیز می تــوان از دیگر عوامل افت 
تولید خودرو در نظر گرفت. قطعی برق در بهار 
امســال موجب شد که روند تولید به طور مکرر 
متوقف شود و نهایتا تاثیر خود را روی آمار سه 
ماهه تولید خودرو بگذارد. از طرف دیگر با حذف 
ارز نیمایی و شناورسازی ارز تجاری، نوسانات 
نرخ ارز می تواند هزینه های تولید خودروسازان 

را افزایش دهد. 
اما نااطمینانی های سیاسی اقتصادی نیز از 
عوامل تاثیر گذاری بر صنعت خودرو و قطعات 
بوده اند. اواخر همین ماه بود که جنگ ۱۲ روزه 
نیز کلید خورد اما در طی این ماه نیز ریسک های 
سیاسی و اقتصادی در سطح بالایی قرار داشتند. 
در بازه ای از این جنگ نیز خودروسازان به طور 
کلی تولید خــود را متوقف کردند. برای مثال 
ایران خودرو تعطیلات تابســتانی خود را به ۲۹ 
خرداد تا ۵ تیر انتقال داد. تعطیلی ۷ روزه قطعا 
می تواند آمار تولید تیر را حتی پایین تر از آمار 
خــرداد قرار دهد. علاوه بر این نااطمینانی های 
سیاسی و اقتصادی هنوز هم ادامه دارند و این 
موضوع نیز می تواند در تولید تیرماه موثر باشد. 
البته باید توجه داشــت که این دســت از 
ریســک ها و نااطمینانی ها کل صنایع را تحت 
تاثیر قرار می دهد، تا آنجا که گزارش پژوهشکده 
پولــی و بانکی تاکید می کند که رشــد تولید 
شــرکت های بزرگ در خردادمــاه منفی بوده 
اســت. اما صنعت خودرو و قطعه بیشتر تحت 
تاثیر قرار گرفته اســت کــه علت آن می تواند 
عوامل مختص این صنعت مانند قیمت گذاری 
دســتوری، کمبود مواد اولیه، کمبود نقدینگی 
و... باشد. بنابراین فشار چندجانبه ای بر صنعت 
خودرو و قطعه ســازی به طور همزمان از ناحیه 
سیاســتگذاری های ناکارآمد، نوسانات محیط 
کلان اقتصادی و اختلالات زیرســاختی وارد 
می شــود. این فشارها به شــکل زنجیره ای، از 
تامین مواد اولیه گرفته تا فرآیند تولید و نهایتا 
عرضــه به بازار، عملکرد ایــن صنعت را دچار 

اختلال کرده اند.

  نشست مشترک نماینده گنبدکاووس 
و رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان با 
محوریت ارتقای زیرساخت های بهداشتی 

 و درمانی  
مومنی گلستان :به گزارش #وبدا_گلستان؛در 
نشستی با هدف بررسی و رفع چالش های حوزه 
بهداشــت و درمان شهرســتان گنبدکاووس، 
 مهندس عبدالحکیم آق ارکاکلی، نماینده مردم 
شریف این شهرستان در مجلس شورای اسلامی، 
با دکتر محسن ابراهیمی، رئیس دانشگاه  علوم 
پزشکی گلستان و جمعی از مشاورین، معاونین 

و مدیران این دانشگاه دیدار و گفتگو کرد. 
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی گلســتان 
همچنین بر اهمیت تــداوم همکاری و تعامل 
ســازنده میان مجموعه دانشــگاه، نمایندگان 
مجلس و  ســایر مسئولین شهرســتانی برای 
شناسایی دقیق نیازها و تسریع در روند اجرای 

پروژه های بهداشتی و درمانی تأکید ورزید. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو خواستار تشکیل کارگروهی برای رفع چالش های ارزی و صادراتی شرکت های معدنی و صنایع معدنی شد. به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، محمد 
آقاجانلو تصریح کرد: امروزه نخستین اولویت ما برقراری شرایط پایداری در تولید این حوزه و سپس تسهیل صادرات و کمک به ارزآوری کشور است.

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت اظهار کرد: باید طی روزهای آینده، برای عبور از چالش های این بخش ضمن شناسایی گلوگاه های تولید و صادرات، کارگروهی تشکیل شود 
تا راهکارهای موجود با حضور مقامات تصمیم گیر ارائه و نهایی شوند.وی یادآور شد: ایمیدرو به عنوان بازوی اجرایی وزارت صمت، اسکله هایی در مناطق ویژه اقتصادی خلیج فارس 
و پارســیان در اختیار دارد که می توانند با نقش آفرینی در توســعه صادرات، بخشــی از ارز مورد نیاز را تامین کنند. آقاجانلو افزود: ایمیدرو پیش تر با همکاری دستگاه های ذی ربط 

مدل های متفاوتی برای توسعه صادرات و ارزآوری کشور داشته و اکنون باید دوباره به کار گرفته شوند.
از سوی دیگر مهدی کرباسیان، رئیس اسبق هیات عامل ایمیدرو، با تاکید بر اتخاذ تصمیمات جسورانه از سوی مدیران گفت: دولت باید شرایط صادرات معدن و صنایع معدنی 

را تسهیل کند. وی ادامه داد: وضعیت تامین ارز از خارج کشور مناسب نیست و باید مسائل را در داخل کشور و توسط دولت و نهادهای مربوطه برطرف کنیم.
عزیز الله عصاری از مدیران سابق شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی نیز اظهار کرد: ادغام شرکت ها این حوزه برای پایداری و رقابت در تولید و صادرات ضرورت دارد.

سعید زرندی، مدیرعامل فولاد مبارکه طی سخنانی گفت: تامین نقدینگی و افزایش هزینه های تولید در کنار افت قیمت فولاد و محصولات این زنجیره، از چالش های اصلی ما است.

افت 4۸ درصدی بارندگی  تهران

محدود مشــتریان، در بسیاری از صنایع تاثیر منفی گذاشته است.
در همین راستا، این گزارش پیش بینی می کند که این وضعیت احتمالا در 
تیر ماه نیز تکرار خواهدشــد و در نتیجه، لازم اســت که دولت به مساله ورود 
کند. بر اســاس این گزارش، بررسی این شــاخص در زیر بخش های مختلف 
بخش صنعت نشــان می دهد که از بین ۱۲رشته فعالیت صنعتی، در ۱۱رشته 
فعالیت صنعتی، شــاخص کمتر از ۵۰ بود ه و این مساله حاکی از آن است که 
کاهش تولید در این ماه به عنوان یک مســاله فراگیر در بخش صنعت اســت. 
همچنین، برخی از واحدهای صنعتی همچنان انتظارات منفی نسبت به تولید 
در تیرماه دارند و برخی صنایع، تداوم در کاهش تولید را پیش بینی می کنند. 
بنابراین، کاهش شــاخص صنعتی در ما ه های آینده دور از انتظار نخواهد بود.

وضعیت در خصوص مولفه میزان ســفارش های جدید مشتریان نیز در ماه 
خرداد مناســب نبوده است. میزان سفارش های جدید مشتریان با کسب نمره 
۴۵.۶ در خرداد ماه برای دوازدهمین ماه متوالی کاهشی است و همچنین، این 
کاهش ســرعت بیشتری نسبت به ماه قبل داشته است. به طوری که کمترین 
مقدار ۴۷ دوره خود را از مرداد ۱۴۰۰ به ثبت رســاند ه است. این گزارش در 
تحلیل خــود در خصوص این مولفه نیز بیان می کند که جنگ دوازده روزه و 
به دنبال آن نااطمینانی های ناشی از آن نسبت به آینده به دنبال تورم فزاینده 
و افت قدرت خرید مصرف کنندگان که طی ما ه ها ادامه یافته است، باعث شده 
تا تقاضای مشــتریان برای بسیاری از صنایع محدودتر و کم رونق تر باشد که 
این موضوع نگرانی هایی را درخصوص افزایش هزینه ها به وجود آورده است و 

این امر منجر به کاهش هزینه های غیرضروری توســط آنها شد ه است.
موجودی مواد اولیه خریداری شــده نیز در خرداد ماه سال جاری با کسب 
نمره ۳۶.۵ از ســوی مدیران خرید، کمترین مقدار ۷۶ ماهه خود را از بهمن 
ماه ۱۳۹۷ به ثبت رســاند ه اســت. این افول بر اســاس تحلیل نویســندگان 
گزارش، به طور کلی ناشــی از اختلال در فرآیند تامین مواد اولیه بوده اســت. 
مســاله ای که مطابق این تحلیل، تحت تاثیر عواملی مانند محدودیت تامین و 
تخصیــص به موقع ارز برای واردات مواد اولیه مورد نیاز صنایع، محدودیت در 
دسترســی به منابع مالی، نوســانات شدید نرخ ارز و فشارهای قیمتی و موانع 
ترخیــص کالا از گمرک بروز کرد ه اســت و ظرفیت تامین مواداولیه را به طور 

قابل توجهی محدود کرد ه است.
همچنین، این گزارش بیان می کند که میزان استخدام و بکارگیری نیروی 
انسانی در بخش صنعت طی هفتاد و هفت دوره گذشته، با کسب نمره ۴۶.۳، 
سومین کمترین مقدار خود را در سری زمانی نظرسنجی به ثبت رساند ه است. 
بر اساس این گزارش، به کارگیری نیروی انسانی در واحدهای صنعتی به شدت 
محدود شــده است. همزمان با تداوم قطعی برق و گاز، کمبود منابع مالی در 
تامین مواد اولیه و افزایش تنش های منطقه ای، تقاضای مشتریان محدودتر شده 
است که به تبع آن، منجر به کاهش تولید بسیاری از بنگاه های صنعتی شده و 
از این طریق سطح استخدام نیروی انسانی در این واحدها کاهش یافته است.

در نهایت، این گزارش نشــان می دهد که ســرعت انجام و تحویل سفارش 
در این ماه نمره ۴۵.۶ را کســب کرده است. همانطور که در این گزارش آمده 
اســت، بر اساس این مقدار محاسبه شده، ســرعت انجام و تحویل سفارش ها 
در خــرداد مــاه کمترین مقدار ۶۳ ماهه خود را از اردیبهشــت ماه ۱۳۹۹ یه 

ثبت رسانده است.

چه باید کرد؟
گزارش شــاخص مدیران خرید )شــامخ( برای ماه خرداد سال ۱۴۰۴، به 
صراحت در بخش جمع بندی کلی خود بیان می کند که روند کاهشــی اعداد 
برآوردشــده این گزارش در بخش کل اقتصاد و در بخش صنعت کشور، زنگ 
خطر را در خصوص آینده اقتصاد کشــور به صدا درآورده اســت. به خصوص 
این که طی این ماه شــاخص مدیران خریــد چه برای کل اقتصاد و چه برای 
بخش صنعت در هر پنج مولفه اصلی با کاهش قابل توجهی روبه رو بود ه است 

که نگرانی ها نســبت به روند یاد شده را افزایش داده است.
بر اســاس جمع بندی این گزارش، نتایج این شاخص ها گویای این واقعیت 
اســت که علاوه بر مشکلات موجود در دو ســوی عرضه و تقاضا، فضای کلی 
صنعت و اقتصاد نیز با نااطمینانی های فزایند های مواجه اســت. ریســک های 
ژئوپلیتیک، نبود دورنمای شفاف در سیاست های ارزی و بی ثباتی تصمیم گیری 
در حوزه سیاســتگذاری اقتصادی، همگی موجب کاهش انگیزه سرمایه گذاری 
و افزایش تردید در میان تولیدکنندگان و صادرکنندگان شد ه اند. این گزارش 
بیــان می کند که این موضوع نیازمند توجه بیشــتر دولــت به دلایل کاهش 
ســرمایه گذاری واقعی در دهه اخیر اســت و همچنین، این نظرســنجی ها با 

داده هــای مرکز آمار ایران و بانک مرکزی ایران همخوانی دارد.
این گزارش در انتها بیان می کند که در صورت عدم اصلاح شــرایط کنونی 
یــا توجه ویژه به آنهــا، تداوم این روند می تواند به رکــود عمیق تر و تعطیلی 
یــا کاهش تولید برخی از بنگا ه ها طی ما ه های آینده منجر شــود. به باور این 
گــزارش، برای مهار ایــن وضعیت، اقداماتی نظیر حمایــت موثر از واحدهای 
اقتصادی و صنعتی موثر در زنجیره تامین، مدیریت کمبود انرژی، تســهیل در 
تامین مواد اولیه، بازنگری در سیاســت های ارزی، حمایت از تقاضای داخلی و 
تحریک تقاضا برای خرید برخی از اقلام تولید داخل در شــرایط اضطرار، در 

افق حداقل یک ساله، ضروری به نظر می رسد.
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۷
بگذارید هاشمیان داد زدن را یاد نگیرد!

  عرفان حمیدی  -  طی دو هفته گذشته و بعد از حضور وحید هاشمیان در رأس کادر فنی پرسپولیس این مسأله در مورد او مطرح شده 
که با توجه به اخلاق مداری و مبادی آداب بودن هاشمیان، او در فوتبال ایران موفق نخواهد شد و برای اینکه به توفیقی دست یابد باید این 

خلقیات خود را کنار بگذارد.

   دست خالی زارع برای فصل جدید
 فصل جدید برای باشــگاه ملوان در شرایطی 
کاملاً متفاوت نسبت به فصل گذشته آغاز می شود. 
این تیم که سال گذشته توانسته بود عملکرد قابل 
توجهی در لیگ برتر از خود نشان دهد و راهی فینال 
حذفی شــود، حالا با چالشی بزرگ روبه رو است؛ 
جدایی چند بازیکن کلیدی که می تواند ساختار تیم 
را دستخوش تغییرات کند. جدایی قطعی بازیکنان 
باتجربه ای همچون حبیب فرعباسی، سامان فلاح، 
امید نورافکن، محمد عمری، سامان تورانیان، قائم 
اســلامی خواه و رضا غندی پور، به علاوه احتمال 
جدایی رضا جعفری و چند بازیکن دیگر، شکل و 
ترکیب تیم ملوان را به کلی تغییر خواهد داد. این 
موضوع نگرانی هایی را برای هواداران و کادر فنی به 
وجود آورده است، چرا که بدون جذب جایگزین های 
مناسب، احتمالاً تیم وارد دوران آزمون و خطا خواهد 
شد. شهر انزلی چشم انتظار تحرکات باشگاه در نقل 
و انتقالات است و امید می رود با شروع تمرینات، 
باشگاه ملوان مذاکرات جدی تری با بازیکنان جدید 
انجام دهد تا تیم بتواند با ترکیبی متوازن تر و آماده تر 
وارد فصل جدید شود. این اتفاق برای طرفداران و 
کادر فنی ملوان حیاتی است، زیرا موفقیت در فصل 
جدید نیازمند توازن بین تجربه و جوانی اســت و 
بدون جذب بازیکنان کلیدی، مســیر دشواری در 

انتظار تیم خواهد بود.

 ســرمربی برزیلی مدنظر استقلال به 
عنوان سرمربی جدید ویتوریا انتخاب شد.

 ویتوریا پس از جدایی تیاگو کارپینی، رسماً فابیو 
کاریله را به عنوان سرمربی جدید خود معرفی کرد.

کاریله مربی باتجربه ۵۱ ســاله، قرار است روز 
پنجشــنبه به سالوادور برســد و اولین بازی خود 
را روز شنبه مقابل اینترناسیونال در سیزدهمین 
هفته از مســابقات لیگ برزیل روی نیمکت تیم 

جدیدش تجربه کند. 
کاریله با ســابقه مربیگری در باشگاه هایی در 
برزیل، ژاپن و عربستان، تجربه زیادی دارد. رزومه 
چشمگیر او شامل رساندن کورینتیانس به عنوان 
قهرمانی برزیل در ســال ۲۰۱۷ و کسب قهرمانی 

سری B با سانتوس در سال ۲۰۲۴ است. 
استقلال تهران پیش از عقد قرارداد با ساپسنتو 
قصد داشت با کاریله برای حضور در ایران توافق کند.

 بازیکن ســابق استقلال در لیگ یک 
سرمربی شد

کیانوش رحمتی، بازیکن سابق استقلال هدایت 
تیم شهرداری نوشهر در لیگ آزادگان را بر عهده 

گرفت.
 کیانوش رحمتی، پیشکسوت فوتبال و بازیکن 
سابق اســتقلال به عنوان ســرمربی جدید تیم 

شهرداری نوشهر انتخاب شد.
رحمتی در ســال های گذشــته در کادرفنی 
تیم های مختلفی حضور داشته و سابقه مربیگری در 
نساجی مازندران، سایپا و استقلال را در کارنامه دارد.

شهرداری نوشهر فصل گذشته با هدایت رضا 
ربیعی با ۴۶ امتیاز در جایگاه هشتم جدول لیگ 

آزادگان قرار گرفت.

 سادیو مانه در النصر ماندنی شد
باشگاه النصر قصد فروش سادیو مانه را ندارد و 
این مهاجم سنگالی فصل بعد هم با پیراهن النصر 

به میدان خواهد رفت.
 سادیو مانه در تابستان سال ۲۰۲۳ با جدایی از 

بایرن مونیخ پیراهن النصر عربستان را برتن کند.
مانه در فصل نخست حضورش در النصر نمایش 
ناامید کننده ای داشت به طوریکه تا آستانه جدایی 

از تیم و حضور در لیگ ترکیه پیش رفت.
اما این مهاجم سنگالی در فصل دوم حضور در 
النصر عملکرد بسیار خوبی داشت و بهترین بازیکن 

تیم بعد از کریستیانو رونالدو بود.
گمانه زنی ها درباره جدایی مانه از النصر زیاد 
بود اما رسانه های عربستانی تاکید کردند که باشگاه 

النصر این بازیکن را نخواهد فروخت.
طبق اعلام سایت اسپورت عربستان سادیو مانه 
یک ســال دیگر با النصر قرارداد دارد و به همین 
خاطر باشگاه قصد فروش این بازیکن را ندارد و  او 

به حضورش در النصر  ادامه خواهد داد.
باشــگاه النصر با ژرژ ژسوس برای جایگزینی 
پیولی به توافق نهایی رسیده است و قرار است که 
این سرمربی پرتغالی هدایت النصر را برعهده بگیرد.

 مذاکره باشگاه استقلال با دروازه بان 
خارجی؛ جدایی حسینی قطعی شده است؟

باشگاه استقلال در حال مذاکره با یک دروازه 
خارجی برای حضور در این تیم است.

با وجود این که باشگاه استقلال با امید فرعباسی 
دروازه بان فصل گذشته ملوان قرارداد امضا و از وی 
رونمایی کرد، اما مذاکره با یک دروازه بان خارجی 

دیگر در دستور کار مدیران این باشگاه قرار دارد.
بــا تایید ســخنگوی باشــگاه اســتقلال نام 
 یــک دروازه بان خارجی در فهرســت ســاپینتو 
قرار دارد و مســئولان باشــگاه در حال مذاکره با 

وی هستند.
این در حالی است که به گفته سخنگوی باشگاه 
مذاکرات با سیدحسین حسینی کاپیتان آبی پوشان 
مثبت نبوده و طرفین به توافق نرسیده اند. با این 
شرایط باید دید حسینی از استقلال جدا خواهد 
شد یا مثل فصول گذشته این کش و قوس برای 
بالا بردن قیمت قرارداد است و او همچنان در این 

تیم خواهد ماند.

رد شکایت بازیکن 
برزیلی از فولاد

وقتی که سابقه سرمربیگری باشگاه مطرح و پرهواداری مانند منچستریونایتد را در 
کارنامه خود داشته باشید، تمام دوران حرفه ای شما چه قبل و چه بعد از این تجربه، 
زیر ذره بین قرار می گیرد و این مســأله، فشــار مضاعفی برای شــما به همراه خواهد 
داشت. مربیان زیادی پس از بازنشستگی سرالکس فرگوسن افسانه ای، سعی در تکرار 
موفقیت های پیرمرد اســکاتلندی در اولدترافورد داشتند اما هیچ کدام، حتی به گرد 
پای او نیز نرسیدند. یکی از این مربیان اریک تن هاخ هلندی بود که با وجود عملکرد 
درخشان در آژاکس، نتوانست فصل سوم خود روی نیمکت یونایتد را به اتمام برساند 
و از سوی مدیران تازه باشگاه، در میانه فصل گذشته اخراج شد. تاکتیسین هلندی که 
با ایده  هایی تهاجمی و چشمنواز پا به یونایتد گذاشته بود، خیلی زود فهمید که لیگ 
برتر انگلیس، جای اجرای برخی ایده ها نیست و در فصل نخست خود که با دو فینال 
داخلی و سومی در لیگ همراه بود، فوتبال موردعلاقه خود در آژاکس را کنار گذاشت. 
شــرایط سخت اما از فصل دوم آغاز شد، جایی که تن هاخ سعی کرد مدل بازی مورد 
علاقه خود را به نمایش بگذارد اما هیچ گاه، موفق به اجرای این سبک از بازی نشد تا 
اینکه ســرانجام، شکست مقابل وستهم در نیمه ابتدایی فصل ۲۰۲۵ - ۲۰۲۴، حکم 
اخراج او را امضا کرد. تمام اینها را نوشتیم تا برسیم به اینجا که تن هاخ پس از ماه ها 
استراحت، حالا چالش بزرگی را برای جانشینی ژابی آلونسو در لورکوزن پذیرفته و در 
اولین مســابقه تدارکاتی خود روی نیمکت این تیم آلمانی، سوژه رسانه ها شده است. 
لورکوزن در حالی که برخی بازیکنان اصلی خود از جمله فلکن، عدلی، هافمن، آرتور، 
بونیفاســه و منساح را در ترکیب داشــت، در یک نیمه از تیم زیر ۲۰ سال فلامینگو 
چهار گل دریافت کرد و در پایان، با نتیجه پنج بر یک مغلوب قهرمان جوانان امریکای 
جنوبی شد. هرچند که از دقیقه ۶۰ به بعد، اکثر بازیکنان جوان لورکوزن در ترکیب 
تن هاخ حضور پیدا کردند. توجه رســانه ای ویژه به اولین تجربه تن هاخ پس از دوران 
ناموفق در منچستریونایتد، فراتر از حد انتظارات پیش رفت و سرمربی هلندی، سوژه 
تمسخر کاربران در شبکه های اجتماعی و برخی رسانه های ورزشی شد. با این حال تمام 
سرمربیان رده اول دنیای فوتبال می دانند که نمی توان چندان روی نتایج رقابت های 

تدارکاتی حساب باز کرد؛ موضوعی که در واکنش تن هاخ به این شکست مفتضحانه 
نیز دیده می شود: »نتیجه بد به نظر می رسد، ولی من در پیش فصل اهمیتی به نتایج 
نمی دهم. ما هرگز نباید شکست بخوریم، حتی زمانی که در ارتفاع بازی می کنیم، ولی 
چیزی که برای من اهمیت داشت، این بود که بازیکنی را )به واسطه آسیب دیدگی( از 
دست ندهیم. اگر بازی در زمان دیرتری برگزار می شد، بهتر بود. ۳۰ دقیقه آخر خوب 

بود. نشانه های مثبتی دیده شد اما قبل از آن، بی رحمانه بود.«
شاید انتقادات نسبت به اولین بازی تن هاخ روی نیمکت لورکوزن، رنگ و بوی طنز 
داشته باشد اما در همین بازی می شد شباهت هایی با چالش های دوران حضور او در 
منچستریونایتد را مشاهده کرد. گل های جوانان فلامینگو، شباهت جالبی به گل های 
برنتفورد مقابل منچســتریونایتد در روز شکست چهار بر صفر تیم تن هاخ که دومین 
تجربه لیگ برتری او محسوب می شد، داشتند و به نظر می رسید که بازیکنان لورکوزن، 
هنوز برای ایده های جاه طلبانه و دشوار تن هاخ برای پرس رقبا از بالا آمادگی کافی را 
ندارند. از سویی دیگر، قبول هدایت لورکوزن در این مقطع زمانی، تفاوت های آشکاری 
با قبول هدایت این تیم در ســال ۲۰۲۳ دارد چرا که ژابی آلونســو به عنوان بهترین 
سرمربی این تیم در دوره مدرن، انتظارات را از لورکوزن افزایش داده و نتایج درخشان 

سرمربی فعلی رئال مادرید، بی تردید فشار رسانه ای زیادی را روی تن هاخ ایجاد خواهد 
کرد. هرچند که مدیران لورکوزن به خوبی می دانند با توجه به شــرایط فعلی باشگاه 
پس از فروش ستون هایی چون ویرتز، فریمپونگ و تاه، چندان نمی توان از تن هاخ توقع 
قهرمانی داشت و حضور در منطقه کسب سهمیه، می تواند هدفی قابل دسترس برای او 
باشد. شاید انتظار نداشتیم که سرنوشت یکی از مربیان مستعد دنیای فوتبال به اینجا 
کشیده شود اما حقیقت اینجاست که حالا بخش بزرگی از هواداران فوتبال، در انتظار 
کوچکترین لغزشی از تن هاخ روی نیمکت لورکوزن هستند تا بار دیگر، دوران حضور 
او در منچســتریونایتد را پیش بکشند؛ دورانی که هنوز آثار آن در ترکیب ناهمگون 

بازیکنان شیاطین سرخ احساس می شود.

کورتوا تا 2۰2۷ در مادرید
در حالی که رئال مادرید پس از یک فصل ناموفق به دنبال تغییر دادن شــرایط با 
ژابی آلونسو است، فلورنتینو پرز پس از خرید چند بازیکن پیش از جام جهانی باشگاه ها، 

رویه حفظ ستارگان خود را در پیش گرفته است. 
گفته شده که پیشنهاد هنگفت عربستانی ها برای وینیسیوس، پرز را برای فروش ستاره 
برزیلی خود مجاب نکرده و تاکنون، هیچ منبع معتبری اخبار مبنی بر فروش رودریگو 
به باشــگاه هایی چون لیورپول یا آرسنال را تأیید نکرده است. در این میان، حالا رئال 
مادرید با دروازه بان اول خود یعنی تیبو کورتوا نیز برای تمدید قرارداد به توافق رسیده 
و به نظر می رسد که پرز با وجود ناکامی ها، سعی در حفظ استخوان بندی تیم خود دارد. 
قرارداد قبلی دروازه بان ۳۳ ساله در پایان فصل ۲۰۲۵-۲۰۲۴ به اتمام می رسید و حالا، 
قرارداد جدیدی تا سال ۲۰۲۷ با کورتوای بلژیکی منعقد شده است. نکته اینجاست که 
رئال مادرید معمولاً سیاست آزادسازی یا فروش بازیکنان ۳۰ سال به بالا را در موارد 
فروش ستارگانی همچون رونالدو، بنزما، واران و کاسمیرو در پیش می گرفت اما کورتوا 

با تمدید قرارداد یکساله خود، با افزایش دستمزد نیز مواجه شده است. 

شروع کابوس وار تن هاخ در لورکوزن

جفرســون باهیا بازیکن برزیلی دو فصل قبل باشــگاه فولاد که در تابستان سال گذشته با مراجعه به ایران قرارداد خود را به طور توافقی با مدیرعامل وقت باشگاه فسخ کرده 
بود، از طریق برونو راموس وکیل قدیمی فیفا که مقیم میامی امریکاســت طی ۶۵صفحه شــکایت به فیفا ادعا کرد باشــگاه فولاد برای فسخ قرارداد وی را تحت فشار قرار داده 
که تمام مبلغ قرارداد را به وی ندهد و در نتیجه اســتحقاق دریافت کل مبلغ قرارداد فصل خود را دارد. از نکات عجیب در این موضوع، این اســت که شــیمبا بازیکن فصل قبل 
فولاد و هموطن جفرســون که هم اکنون در برزیل حضور دارد، شــهادتنامه ای را به نفع جفرسون و به ضرر فولاد به وکیل داده بود که بر ادعای باهیا، اعتباربخشی کند. باشگاه 
فولاد به دلیل مطرح شــدن این موضوع، در مقام دفاع با افشــای ۱۷۹پیامک واتســاپی بازیکن و کارگزاران قبلی اش به مدیرعامل وقت و بارگزاری ســه فقره شهادتنامه و یک 
مورد عقد قرارداد ناموفق از همین بازیکن در اندونزی و انعقاد قرارداد بعدی جفرســون با باشــگاه عراقی که بلافاصله بعد از ترک ایران اتفاق افتاده بود و همچنین ارائه شــواهد 
مالی از دریافتی های بازیکن، ثابت کرد هرآنچه به توافق رسیده، بدون فشار و با رضایت طرفین تنظیم شده بود و تمام اظهارات این بازیکن و شاهد وی )لوسیانو پریرا( دروغ 

و بی اساس و خارج از حقیقت است.

طی دو هفته گذشته و بعد از حضور وحید هاشمیان در رأس کادر فنی 
پرسپولیس این مسأله در مورد او مطرح شده که با توجه به اخلاق مداری 
و مبادی آداب بودن هاشــمیان، او در فوتبال ایران موفق نخواهد شد و 
برای اینکه به توفیقی دســت یابد باید این خلقیات خود را کنار بگذارد.

ایــن توصیه ای بود کــه از زبان چند پیشکســوت و بازیکن ســابق 
پرســپولیس شــنیده ایم ضمن اینکه در برخی مطالــب روزنامه نگاران و 
اهالی رسانه هم دیده می شود. در واقع این نگاه تنها برآمده از طرز فکر 
حاکم بر ســاختار ســنتی فوتبال نیســت و حتی همکاران جوان ما هم 
چنیــن دیگاهی دارند و معتقدند با ســکوت و رعایت ادب این مربی به 
جایی نخواهد رســید. در واقع گســتردگی طیف افرادی که به این مهم 
اعتقاد دارند آنقدر هســت که با صراحــت بگوییم این نگاه غالب جامعه 
فوتبالی ایران شــامل مربی، بازیکن، هوادار، پیشکســوت و فوتبال نویس 
اســت و غالب افرادی که در این چند دســته قرار می گیرند معتقدند در 

فوتبــال ایران با متانت به جایی نخواهید رســید و در عوض هوچی گری 
بشدت جواب می دهد.

متأســفیم که بگوییم طی ســال های اخیر مشــاهدات ما از مسابقات 
بالاترین ســطح فوتبال باشــگاهی در کشور نشــان می دهد سرمربیان 
تیم هــای لیگ برتری یا خودشــان دادزن بوده اند یا یــک دادزن را به 
عنوان دســتیار استخدام کرده و آنها را لب خط می فرستند تا در جریان 
مســابقات، داور و تیم حریف را تحت تأثیر قــرار دهند. اتفاقی که بعضاً 
نتیجــه عکــس داده و غالباً منجر به درگیــری و تنش در طول بازی ها 
شــده و حواشــی پیرامونی مســابقات بر آنچه در متن بازی ها می گذرد 

برتری محسوسی دارد.
وحید هاشــمیان از آلمان وارد دنیای پیچیده مربیگری شــد و پیش 
آمد پس هیچ شناختی از اتفاقات عجیب ناشی از ارتباط مربیان با فضای 
پیرامونی خود در سطوح مختلف فوتبال باشگاهی ایران ندارد. در واقع او 

نمی داند که باید همواره با مدیرعامل باشــگاهش در جنگ باشــد تا بازیکن و امکانات مناسب 
بگیرد، مدام برای رســانه ها احترام قائل شــود اما تا می تواند ارتباطش را با آنها محدود کند 
که نشــان دهد مربی بزرگی اســت و بشدت سرگرم کار اســت، مقابل هواداران تعظیم کند و 
همواره پیروزی ها را به آنها تقدیم کند اما راه خودش را برود و بعضاً به هواداران پشــت کند، 
به پیشکســوتان احترام بگذارد اما هیچ حرف شــنوی از آنها نداشــته باشــد و البته در فضای 
خصوصی حتی علیه آنها حرف بزند، با داوران در جدال همیشــگی باشــد و کاری کند تا آنها 
از او حســاب ببرند، در شــروع مســابقات و کنفرانس های مطبوعاتی با مربیان تیم های حریف 
در نهایــت احتــرام برخورد کرده اما بموقــع به پر و پای آنها بپیچد و حتی اگر لازم شــد به 

چشــم های آن مربی نگاه کرده و فریاد بزند و...
مختصات مربیگری در فوتبال ایران و مربی موفق جزئیات بسیار دیگری هم دارد که کم کم 
هاشــمیان بــا آنها برخورد خواهد کرد و احتمالاً از بــودن در چنین فضایی و پیش رفتن امور 
با چنین خلقیات و رفتاری بشــدت متعجب خواهد شــد اما چه می شود اگر اجازه بدهیم او به 

راه خودش پیش برود و اصلًا وارد هیاهوی پوچ این محیط نشــود.
البته که هاشــمیان چه بخواهد چه نخواهد با چنین مواردی مواجه خواهد شــد کما اینکه 
همیــن حــالا در بحث نقل و انتقالات همه از او می خواهند متانت را کنار گذاشــته و با انجام 
یکی دو مصاحبه و انتشــار اســتوری، هواداران را علیه مدیریت باشــگاهش بشــوراند که پس 
مدافع میانی و مدافع راســت چه شــد؟ اما باور کنید اگر اجازه دهیم او درگیر چنین مسائلی 
نشــود به وحید هاشمیان و پرســپولیس به عنوان یک نهاد تأثیرگذار در جامعه فوتبالی کشور 

و بــه صورت کلی فوتبال ایران لطف کرده ایم.
وحید هاشمیان متد مربیگری را در آلمان آموخته و همان جا در دوره های مربیگری شرکت 
کرده و از روند کار مربیان آن کشــور نت برداشــته و با همان دســت فرمان پیش می رود پس 
چه عیبی دارد اگر اجازه دهیم جزئیات رشک برانگیز آن فرهنگ فوتبالی که هر بار با حسرت 
درباره اش حرف می زنیم و از تلویزیون تماشــاگرش هستیم را کم کم به فوتبال مان تزریق کند.

اصــلًا چه ایرادی دارد که وحید هاشــمیان شــبیه مربیان فوتبال ایران نشــود و آنچه در 
ایده آل مربیگری خود در ذهن دارد را در تیم پرســپولیس پیاده کند؟ چه تضمینی هســت که 
هاشــمیان در صورت ایرانیزه شدن موفق خواهد بود و چنانچه با چهارچوب اخلاقی و متد مد 

نظر خودش پیش برود ناکام می شود؟
سؤال اساسی اینجاست که چرا وقتی چنین انتخابی با ریسک پذیری کافی از سوی باشگاه 
پرســپولیس صورت گرفته اجازه نمی دهیم آن وجوه و ابعاد مثبت این ریسک به فوتبال ایران 
کمک کند و اثرگذار باشــد؟ مگر اندوخته هاشــمیان از فوتبال آلمــان چیز کم و ناکارآمدی 
اســت یا مدام می توانیم چنین تجاربی را توســط یک نیروی داخلی و دلســوز به بدنه فوتبال 
کشــور تزریق کنیم؟ مگر نه اینکه هر روز همه با کنایه و تمســخر اتفاقات زشت استادیوم های 
فوتبال را در طول یک فصل ۹ ماهه محکوم می کنیم و فریاد وامصیبتا ســر می دهیم که چرا 
فوتبال مــان باید اینطوری باشــد؟ پس چرا همان گروهی که مــدام در تقبیح این رفتار حرف 
می زنند و می نویســند وحید هاشــمیان را تشــویق می کنند که یا خودش فریاد بزند یا دادزن 

کند؟ استخدام 
باور کنید اگر اجازه دهیم وحید هاشمیان شبیه خودش بماند و شبیه خودش رفتار کند هم 
به دیســیپلین تیم و باشگاه پرسپولیس کمک بیشتری خواهد شد هم او خودش در نقش یک 
سرمربی و نفر اول تیمش در حوزه فنی حرف های متفاوت و بیشتری خواهد داشت. اینطوری 
حداقــل اطمینان داریم قدمی در راه پاکســازی محیــط فوتبال مان از این دعواهای زرگری و 
بعضاً مشــمئزکننده برخواهیم داشــت چرا که پرسپولیس با میلیون ها هوادار و نگاه حداکثری 
که به خود جلب خواهد کرد می تواند در کلیت فوتبال کشــور تأثیر گذار باشد و مدل مربیگری 
هاشــمیان تبدیل به الگویی مناســب برای مربیان دیگر تیم های لیگ برتری و حتی ســطوح 

دیگر بخصوص مربیانی که در رده های پایه فعالیت می کند و باید اثرگذار باشــند، می شــود.

 مســعود رهنما تنها بــا اختلاف یک 
رأی صندلی ریاست فدراسیون کاراته را از 
چنگ سیدحسن طباطبایی درآورد. مجمع 
انتخاباتی فدراســیون کاراته بالاخره بعد 
ازحرف و حدیث های بســیار دیروز برگزار 
شد؛ جایی که سیدحسن طباطبایی رئیس 
سابق فدراسیون برای بازگشتی دوباره آمده 
بود اما در رقابتــی تنگاتنگ ناکام ماند تا 
مسعود رهنما صندلی ریاست فدراسیون 

را به مدت ۴ سال تحویل گیرد.
 در حالی که صلاحیت ۱۳ کاندیدا برای 
حضور در انتخابات تأیید شده بود، قبل از 

شروع مجمع ۹ کاندیدا کنار رفتند تا در نهایت مسعود رهنما، سیدحسین طباطبایی، محمد سرکوهکی و علیرضا خسروی با یکدیگر 
به رقابت بپردازند. با این حال این مجمع کاملًا به صورت دوقطبی پیش رفت چرا که رقابت اصلی بین سیدحســن طباطبایی و 
مسعود رهنما برگزار شد. در حالی که قبل از مجمع بسیاری شانس اول ریاست فدراسیون را حسن طباطبایی می دانستند، همه 
چیز برخلاف پیش بینی ها رقم خورد تا جایی که انتخاباتی پرازغافلگیری، انصراف های دقیقه نودی و رقابت لحظه آخری رقم خورد. 
طباطبایی در دور اول ۲۳ رأی و رهنما ۲۲ رأی کسب کردند تا انتخابات به دور دوم کشیده شود. در دور دوم هم ورق کاملًا برگشت 
و این مسعود رهنما بود که معادلات را عوض کرد تا با ۲۳ رأی و تنها اختلاف یک رأی صندلی ریاست را به نام خود سند بزند.

 طباطبایی که قبل از این ۶ سال سابقه ریاست فدراسیون را داشت در آخرین دوره حضورش در فدراسیون به خاطر تخلف در 
مجمع انتخاباتی با شکایت هومان عسگری یکی از کاندیداهای وقت کنار گذاشته شد تا فدراسیون ۸ ماه با سرپرست اداره شود. 
در شــرایطی که در زمان ریاســت طباطبایی تمامی رده های سنی دچار افت شده و کاراته ایران که قبل از این قدرت اول آسیا و 
جهان بود با روزهای اوج خود فاصله گرفت به نظر می رســید بازگشــت دوباره او نه تنها کمکی به نجات این رشته نمی کرد بلکه 
کاراته را در اعماق بیشتری از باتلاق فرو می برد. بنابراین از آنجایی که کاراته ایران به خون تازه ای نیاز دارد، حالا رهنما که از بدنه 

این رشته است شاید بتواند فرشته نجات شده و دوباره کاراته ایران را به جایگاه خود در آسیا و جهان برگرداند.

مهرداد محمدی بعد از یک فصل ناکامی 
در اســتقلال در آســتانه پیوستن به تیم 
تراکتور تبریز قرار دارد. او روز گذشــته در 
استانبول دیده شد اما نه برای پیوستن به 
اردوی استقلال، بلکه برای حضور در اردوی 

برون مرزی تراکتور. 
این بازیکن به خواست سرمربی استقلال 
از فهرست کنار گذاشته شد و ساپینتو اعلام 
کرد بازیکنی که در طول یک فصل نتوانسته 
کمک قابل توجهی به این تیم بکند، نباید 
در لیست قرار بگیرد. حتی مهرداد محمدی 
قصد داشت در اردوی استقلال حاضر شده 
و تست فنی هم بدهد تا نظر ساپینتو را جلب کند اما سرمربی استقلال با این درخواست مخالفت کرد تا اینکه خبر آمد که مهرداد 
محمدی در حال پیوستن به تراکتور قرار دارد.در همین راستا مظفری زاده، مدیرعامل باشگاه تراکتور تبریز درباره مذاکره با مهرداد 
محمدی این توضیحات را داده است: »مذاکرات تراکتور با مهرداد محمدی؟ در مورد بازیکنان، چه آنهایی که فصل قبل با ما بودند و 
چه کسانی که امسال به تیم اضافه شده اند، باشگاه از طریق کمیته نقل و انتقالات و با نظر کادر فنی اقدامات لازم را انجام می دهد. 
تا زمانی که بازیکنی به صورت قطعی جذب نشده باشد، اظهارنظر نمی کنیم. پس از نهایی شدن هر انتقالی، از طریق رسانه رسمی 
باشگاه اعلام خواهد شد.«این اظهارات نشان می دهد که عقد قرارداد میان تراکتور و مهرداد محمدی محتمل است اما باید به این نکته 
نیز توجه داشت که محمدی در فصلی که گذشت هرگز موفق نبود و به دلیل مصدومیت شدید وضعیت نامناسبی را تجربه می کند. 
البته درباره عقد قرارداد احتمالی او با تراکتور نیز شنیده می شود که شاید این قرارداد مشروط به تأیید اسکوچیچ و پزشکان تراکتور 
باشــد چرا که وضعیت محمدی در اســتقلال بسیار مبهم بود و بعید است که اسکوچیچ چشم بسته بازیکنی را که از ناحیه ساق پا 
دچار شکستگی شده به خدمت بگیرد.به هرحال محمدی دو فصل پیش آمد تا شاید جای فرهاد مجیدی را پر کرده و خاطرات آن 
بازیکن با هوش و تند و تیز را با پیراهن شماره ۷ پر کند اما محمدی بعد از یک فصل امیدبخش، یک فصل سیاه را تجربه کرد و در 

نهایت از استقلال جدا شد.

رهنما رئیس جدید فدراسیون کاراته شماره ۷ استقلال برای محمدی »آمد« نداشت
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آثار غیرکمدی  بر  ســرمایه گذاری    
غیر منطقی است

»اسب حیوان نجیبی اســت« به کارگردانی 
و نویســندگی عبدالرضا کاهانی در سال ۱۳۸۹ 
برای پخش با مشــکلاتی مواجه شد. اکنون پس 
از ۱۵سال تهیه کننده فیلم درباره این مشکلات 

سخن گفته است.
ســلیمان علی   محمد در گفت   وگــو با »ایرنا« 
توضیــح داد: من برای اکران این فیلم بســیار با 
مشکل روبه رو شدم. نیروی انتظامی قبل از دیدن 
فیلم با آن مخالفت کردند و »اسب حیوان نجیبی 

است« توقیف شد.
ایــن تهیه   کننده درباره دلیل توقیف »اســب 
حیــوان نجیبی اســت«، گفت: تصــور نیروی 
انتظامــی این بود کــه ما »مارمولــکِ« نیروی 
انتظامی را ساختیم. وقتی فیلم را دیدند متوجه 
شدند کاراکتر اصلی که رضا عطاران نقش آن را 
ایفا می   کرد، پلیس نیست، بلکه کلاه   بردار است. 
گفتند مشــکلی نداریم و فیلم پس از ۱ یا ۲ ماه 
رفع توقیف شــد؛ پس از آن ما را به ارشاد ارجاع 
دادند. علی محمد با اشاره به اینکه ارشاد فیلم را 
سیاه   نمایی می   دانست، توضیح داد: »وزارت ارشاد 
تاکید داشت که حتما دو سکانس آخر فیلم حذف 
شود؛ دقیقا همان بخش   هایی از قصه که مخاطب 
متوجه می شود کاراکتر اصلی مامور نیست و در 

آخر هم به زندان می رود.
من ۶ تا ۷ماه به ارشــاد رفت و آمد داشتم تا 
رضایت بدهند. در نهایت هم ســکانس ها حذف 
نشــد؛ با این شــرط که فیلم در خارج از کشور 
اکران نشود. تعهد شــفاهی گرفتند که فیلم در 
هیچ جشنواره خارجی شرکت نکند؛ چراکه عقیده 

داشتند فیلم درگیر سیاه   نمایی است.«
این تهیه   کننده همچنیــن درباره دلیل افول 
فیلم   هــای اجتماعی در ســال های اخیر گفت: 
»فیلم   های کمدی، تمام   شــدنی نیستند. ممکن 
اســت فیلم اجتماعی اکران شود و فیلم کمدی 
روی پرده نباشد اما به هر حال دو هفته بعد یک 
فیلم قدرتمند کمدی می   آید و مخاطب غیرکمدی 

را سرشکن می کند.«
علی محمد ضمن اشاره به هزینه   های روزافزون 
تولید اظهار کرد: »سرمایه گذاری روی فیلم   های 
غیرکمدی دیگر منطق ندارد. یک فیلم غیرکمدی 
بین ۱۵ تا ۲۰میلیارد تومان هزینه تولید دارد، پس 
باید بالای ۵۰میلیارد تومان بفروشد تا هزینه خود 
را تامین کند. چنــد فیلم غیرکمدی این میزان 
می   فروشد؟ مگر اینکه ارگان   ها روی این گونه از 

فیلم   ها سرمایه گذاری کنند.«
تهیه   کننــده »زعفرانیه ۱۴تیر« که هم   اکنون 
این فیلم نیز با تاخیر در نوبت اکران است، افزود: 
این طور نیست که بگوییم اگر فیلمی که ۷ سال 
پیش ساخته شده در حال حاضر ۱۰میلیارد تومان 
بفروشد، ما سود می   کنیم. هزینه ها و ارزش پول 
تغییر کرده است. انتظار برگشت سرمایه را ندارم؛ 
چون فیلم هر چه هم بفروشــد، سرمایه اولیه    آن 

برنمی   گردد.
وی بــا تاکید بر اینکه بودجــه فیلم   هایش را 
خودش تامین می کند، ادامــه داد: یک درصد از 
بودجه من به جایی متکی نیســت. تیم بازیگران 
ما کم پرســوناژ بودنــد و نیاز نبــود در بودجه 

صرفه   جویی کنیم.
این تهیه   کننده درباره واکنش یکی از بازیگران 
بــه دلیل حذف تصویرش از روی پوســتر فیلم، 
توضیح داد: خواسته شــده بود که تصویر خانم 
هنگامه قاضیانی روی پوســتر نباشد اما ممکن 
است در پوستر جدید، عکس ایشان را روی جلد 

داشته باشیم.

 حضور سارا بهرامی در سریال »کوری«
سارا بهرامی دارای سیمرغ بلورین و سه نامزدی 
بهترین بازیگر در جشــنواره فیلم فجر قرار است 
نقشــی متفاوت را در »کــوری« ایفا کند. پیش 
از این مریــلا زارعی و امیر جعفــری به عنوان 
دیگر بازیگران نقش های اصلی سریال »کوری« 
معرفی شــده بودنــد. »کوری« بــه کارگردانی 
ســجاد پهلوان زاده، تهیه کنندگی کاظم دانشی 
و نویســندگی امیر ابیلی برای پخش از فیلم نت 
در حال فیلمبرداری است. بزودی دیگر بازیگران 
این سریال که ســوژه ای اجتماعی دارد، معرفی 
می شوند. در خلاصه داســتان این سریال آمده 

است: »و عدالت برای همه...!«

 جایزه جشنواره عکاسی فلوریدا  برای 
»نماز عید فطر« 

جوایز سالانه بین المللی موزه هنرهای عکاسی 
فلوریدا در آمریکا برندگان خود را در بخش   های 

مختلف اعلام کرد.
در این رویداد سالانه عکاسی، مجید حجتی با 
عکس »نماز عید فطر« برنده بهترین عکس بخش 
رقابتی و رتبه اول بخش »مردم/ پرتره« شــد و 
عکــس دیگری از وی با عنوان »جریان زندگی« 
نیز رتبه اول بخش »مکان   ها/ چشــم   انداز« را به 

خود اختصاص داد.
این جایزه ســالانه، یکی از رویدادهای معتبر 
رقابت   های عکاسی در آمریکا به شمار می رود که 
تمرکز آن بر نوآوری بصری، تکنیک   های معاصر 

و روایت   های فرهنگی است.
موزه هنرهای عکاسی فلوریدا، یکی از ۱۰ موزه 
تخصصی عکاسی در ایالات متحده آمریکاست که 
تمرکز آن به   طــور کامل بر ترویج و نمایش هنر 

عکاسی در ابعاد گوناگون است.

در حالی که شورای رقابت فرآیند قیمت گذاری را به سازمان حمایت واگذار کرده و 
قیمت های جدید نیز بر اساس فرمول این شورا تدوین شده، اما این سازمان تاکنون 
در برابر مخالفت  سیاستگذاران خودرو موضع شفافی اتخاذ نکرده است. در این 
شرایط و با توجه به نگرانی پیش خریداران، »دنیای اقتصاد« دو سناریوی محتمل 

درباره نحوه صدور مجوز فروش خودرو با قیمت های جدید مطرح کرده است.
ماجرای اعلام قیمت   های جدید خودروسازان، بار دیگر ناهماهنگی نهادهای 
تصمیم گیر در صنعت خودرو را عیان کرد. ناهماهنگی تا جایی که ایران   خودرو 
همراه با افزایش ۲۲.۳ درصدی قیمت محصولات خود، نخستین فروش فوری و 
پیش فروش ۱۴۰۴ را برگزار و حتی اسامی برندگان قرعه کشی را نیز اعلام کرده 
را به رسمیت نشناخته و آن را  این شرکت  اما وزارت صمت هنوز قیمت   های 

»برخلاف رویه« عنوان کرده است. 
اما سورپرایزهای امسال ظاهرا تمامی ندارد، چراکه شورای رقابت نیز برخلاف 
رویه قبلی، این بار به صف خودروسازان پیوسته است. در اتفاقی کم   سابقه، این 
شورا که همواره در نقش ناظر و محدودکننده قیمت   ها ظاهر می شد، حالا در کنار 
تولیدکنندگان قرار گرفته و عملًا وزارت صمت را در جایگاه مخالف قرار داده است. 
وزارتخانه   ای که باید هماهنگ   کننده میان تولید، نظارت و حمایت از مصرف   کننده 

باشد، حالا در مواجهه   ای آشکار با هر دو طرف دیگر، ایستاده است.
این رویه نگرانی   های جدی ایجاد کرده است؛ نگرانی درخصوص اقدام سیاستگذار 
خودرو که با پافشاری بر افزایش قیمت از مسیر مورد نظر خود، ممکن است در روند 
عرضه اختلال ایجاد کند یا با ایجاد موانع، خودروساز را در مسیر فروش با مشکل 
مواجه سازد. این نگرانی دقیقاً در نامه اخیر دبیر انجمن خودروسازان به معاون 
اول رئیس   جمهور نیز بازتاب یافته، جایی که صراحتا از »استنادهای غیرقانونی 
وزارت صمت« در مخالفت با اصلاح قیمت محصولات ایران   خودرو انتقاد شده و 

درخواست شده بود که دولت مانع از دخالت   های فراقانونی این وزارتخانه شود.

در چنین شرایطی، این پرسش کلیدی مطرح است که آیا وزارت صمت به 
لحاظ قانونی می تواند در صورت عدم تبعیت خودروساز از قیمت   های اعلامی این 
وزارتخانه، اقدام تنبیهی یا محدودکننده   ای انجام دهد؟ این سوال زمانی اهمیت 
بیشتری می   یابد که بدانیم مدیریت ایران   خودرو بهمن   ماه سال گذشته رسماً به 
بخش خصوصی واگذار شده و این شرکت دیگر در زمره شرکت های دولتی قرار 
هیات   مدیره   ای  با  نهادی مستقل  امروز  ایران   خودرو  اگر  دیگر  به   بیان  نمی گیرد. 
خصوصی محسوب می شود، الزام آن به تبعیت از دستورالعمل   های قیمت   گذاری 

دولتی، مغایر با اصل رقابت و آزادسازی بازار نیست؟ 

عرضه خودرو با طعم مخالفت سیاستگذاران 
اعلام قیمت   های جدید از سوی شرکت خودروساز در کنار فروش فوری و اعلام 
اسامی برندگان قرعه   کشی با بلوکه   سازی ۳۵۰ میلیون تومان در ظاهر نشان داد 
که این خودروساز بزرگ تصمیم خود را برای عبور از تایید صمت گرفته است. در 
حالی که افکار عمومی درگیر تحلیل رشد قیمت   ها بودند، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در موضعی رسمی، مخالفت خود را با قیمت   های جدید اعلام کرد. به 
گفته برخی از مسوولان صنعتی این شرکت خودروساز باید قیمت   ها را از مسیر 

قانونی و تاییدشده پیگیری می   کرد، نه به صورت مستقل.
بدون مجوز بوده   اند؟ چند روز پیش، دبیر انجمن  اما آیا این قیمت   ها واقعاً 
خودروسازان در نامه   ای رسمی خطاب به محمد مخبر، معاون اول رئیس   جمهور، 
از »استنادهای غیرقانونی وزارت صمت« برای ممانعت از افزایش قیمت خودرو 
انتقاد کرد. او صراحتا اعلام کرد که طبق ماده ۲ دستورالعمل تنظیم بازار خودرو، 
تنها مرجع دارای صلاحیت برای تعیین ضوابط قیمت   گذاری، شورای رقابت است. 
حمایت  سازمان  که  کرده  تاکید  تلویحا  نامه  این  در  خودروسازان  انجمن 
مصرف   کنندگان و تولیدکنندگان به عنوان زیرمجموعه وزارت صمت، باید صرفاً 

بین  این  قیمت   ها.در  مستقل  تنظیم   کننده  نه  باشد،  رقابت  دستورالعمل   های شورای  مجری 
همسویی بی   سابقه شورای رقابت با خودروسازان نیز نکته قابل تامل بود چرا که در سال   های 
گذشته، این شورا همواره به عنوان مانعی در برابر افزایش قیمت   ها و حافظ حقوق مصرف   کننده 

شناخته می شد، اما حالا با خودروسازان در یک جبهه قرار گرفته است.
برخی تحلیل   گران معتقدند این چرخش شورا ناشی از فشارهای پنهان برای واقعی   سازی 
قیمت   ها و خروج صنعت از زیان انباشته است. شورای رقابت اخیراً تاکید کرده که نقش قیمت 
گذاری خودرو را به سازمان حمایت تفویض کرده و حالا بار سنگین تصمیم گیری به دوش 
نهاد زیرمجموعه وزارت صمت افتاده است؛ نهادی که هم اکنون در مظان مخالفت با تصمیمات 

خود قرار گرفته است.
اما مهم ترین سوال در این میان همچنان این است که مجوز فروش محصولات ایران   خودرو 
با قیمت   های جدید دقیقاً از سوی کدام نهاد صادر شده است؟ آنچه مسلم است، طبق رویه   های 
اجرایی، تمام مجوزهای فروش خودرو چه در قالب فروش فوری، چه پیش   فروش یا قرعه   کشی 
باید با تایید نهایی وزارت صمت انجام شود؛ فروش ها با تخصیص کد رهگیری، صدور حواله و 
در نهایت شماره   گذاری خودروها، همگی زیرنظر نهادهای دولتی از جمله سازمان حمایت، دفتر 

خودرو و پلیس راهور  صورت می گیرد.
با این حال، آغاز فروش توسط شرکت خودروساز نشان می دهد یا تایید ضمنی از سوی 
وزارتخانه دریافت شده و اکنون مخالفت ها صرفاً جنبه نمایشی و رسانه   ای دارد، یا اینکه فرآیند 
فروش بدون اخذ مجوز طی شده که در این صورت، اقدامی خلاف رویه مصوب بوده و وزارت 

صمت می تواند از مسیرهای قانونی نظیر جلوگیری از تخصیص شماره   گذاری اقدام کند.
بدین ترتیب می توان دو سناریو در این زمینه مطرح کرد در سناریوی اول شرکت خودروساز 
با این استدلال که خصوصی شده و اکنون با مدیریتی غیر   دولتی اداره می شود، خود را ملزم به 
دریافت مجوز از وزارت صمت ندانسته و بر اساس اختیارات هیات مدیره اقدام به فروش کرده 
است. در این سناریو، عملکرد وزارت صمت در ظاهر تنها برای کاهش فشار اجتماعی ناشی از 

گرانی خودرو است.اما سناریو دومی هم مطرح است .
 مطابق این روایت وزارت صمت در هماهنگی با سازمان حمایت مجوز افزایش قیمت و فروش 
را صادر کرده، اما اکنون در مواجهه با انتقادات عمومی، تلاش دارد با موضع   گیری  خود را مخالف 
جلوه دهد. این نگاه با ساختار تفویض اختیار شورای رقابت به سازمان حمایت سازگارتر است.

نقش خاکستری سازمان حمایت
در این بین اما سازمان حمایت مصرف   کنندگان و تولیدکنندگان که طبق دستورالعمل شورای 
رقابت، مرجع کارشناسی و اعمال دستورالعمل   های قیمت   گذاری است این روزها نقشی خاکستری 
دارد. هیچ موضع رسمی از سوی این سازمان در قبال اعلام قیمت   های ایران   خودرو منتشر نشده، 

در حالی   که انتظار می   رفت به عنوان مسوول نهایی، موضع شفافی اتخاذ کند.
وزارت صمت مخالفت  تایید کرده، چرا  را  قیمت   ها  این سازمان  اگر  اینجاست که  سوال 
می   کند؟ و اگر تایید نکرده، چگونه شرکت خودروساز اقدام به فروش کرده است؟ به نظر می   رسد  
سیاستگذاران خودرو از یکسو با تایید ضمنی سازمان حمایت، راه را برای فروش خودروها با 
نرخ جدید باز کرده و از سوی دیگر با اظهارنظرهای انتقادی، خود را حامی مصرف کنندگان 

معرفی می   کند.
حمایت  سازمان  عملکرد  است  مشخص  آنچه  می رویم.  حمایت  سازمان  سراغ  به  بازهم 
مصرف   کنندگان و تولیدکنندگان، نه   تنها موجب سردرگمی در بازار شده بلکه شائبه   هایی را در 
این زمینه تقویت کرده است. از یک   سو، طبق دستورالعمل رسمی شورای رقابت، این سازمان 
موظف است با دریافت اطلاعات مالی، هزینه   ای و تولیدی از شرکت های خودروساز، قیمت نهایی 
را بر اساس فرمول مصوب شورا استخراج کرده و به وزارت صمت اعلام کند. این قیمت مبنای 
ابلاغ و اجرای فروش خواهد بود. از سوی دیگر، اگر سازمان حمایت واقعاً قیمت   های اعلام   شده 
توسط ایران   خودرو را تایید نکرده، نحوه اجرای فروش و آغاز عرضه بر اساس این قیمت   ها چه 
توجیهی دارد؟ آیا این یعنی خودروساز بدون هماهنگی با نهاد ناظر، فروش را آغاز کرده؟ و اگر 

چنین است، چرا وزارت صمت برخورد قانونی انجام نمی دهد؟
این ناهماهنگی در عملکرد قیمت گذاری سازمان حمایت را با شبهاتی روبه رو کرده است 
به   ویژه آن   که سکوت معنادار آن در برابر تصمیمات وزارت صمت و شورای رقابت، بی   ثباتی در 
نظام تصمیم گیری خودرو را جدی کرده است. بنابراین اگر این سازمان واقعاً نقش محوری در 

قیمت   گذاری دارد، چرا از شفاف   سازی خودداری می   کند؟

یکشنبـــه 29تیر    ماه 1404  شمــاره 721 

گزارش تصویری

گزارش تصویری

  

نشست خبری 
رییس جمعیت 

هلال احمر

  

آغاز پیاده روی 
زائران اربعین از 

مسیر »رأس البیشه« 
عراق

دو فیلم سینمایی 
»پیر پسر« و »سلام 

علیکم حاج آقا 
«از زمان اکران 

روی پرده سینما تا 
صبح امروز، عنوان 

پرفروش ترین 
فیلم ها را برای 

خود ثبت کرده اند. 
همچنین در 

طول یک هفته 
گذشته چهار 

فیلم سینمایی 
روی پرده نیز آمار 

پرفروش ترین های 
هفته گذشته را از 

آن خود کردند. 
به دلیل وقوع 

جنگ تحمیلی 
12 روزه در کشور، 

آمار فیلم های 
گیشه از 1۰ هفته 

 
اینفوگرافیک 

بیش از ۳۰ شــرکت فعال در زمینه تولید محتوا، 
ســینمای خانگی و خدمات اینترنت خواستار توقف 
مصوبه موسوم به »سند تسهیم درآمد محتوا« به جهت 

جلوگیری از فساد و رانت دستگاه های دولتی شدند. در 
این بیانیه آمده است:»سند اقتصاد محتوا، تصویب شده 
در شــورای عالی فضای مجازی نه تنها برای صنعت 
محتوای کشــور مفید نیست، بلکه رویکرد، ساختار و 
اجرایی ســازی آن به طور جدی بــه زیان این صنعت 
خواهد بود. این سند با طراحی نادرست و پیچیده اش، 

به ویژه در نحوه جمع آوری درآمد از اپراتورها، انتقال آن 
به صندوق های مختلف و تخصیص سلیقه ای منابع، 
به وضوح منجر به بروز رانت، فساد و انحصار در صنعت 
محتوا خواهد شد. این روند که کاملا مبهم و غیرشفاف 
است، برخلاف وعده های مکرر مسوولان مبنی بر عدم 
دخالت بخش غیرخصوصی در اقتصاد بخش خصوصی 

جلوی فساد و رانت را  بگیرید

یک برنامه محبوب تلویزیونی به خاطر انتقاد از ترامپ بعد از سال ها کار به ایستگاه پایانی 
فعالیت   هایش رسید. ترامپ که ماه   های اخیر به شکلی جدی با منتقدانش وارد دعوا شده و 

تلاش کرده تا صدایشان را خاموش کند ماجرای جدیدی به وجود آورده است.
 قضیه از این قرار است که چند روز پیش استیون کولبر مجری برنامه محبوب »برنامه 
آخر شب با استیون کولبر« که از شبکه »CBS« پخش می شود از کمپانی پارامونت به دلیل 
پرداخت ۱۶میلیون دلار به دونالد ترامپ در قالب تسویه   حساب یک پرونده حقوقی انتقاد کرد. 

در این پرونده، ترامپ مدعی شده بود که شبکه 
»CBS News« مصاحبه   اش با کامالا هریس را به   گونه   ای گمراه   کننده و تقطیع   شده 
پخش کرده است. این اتفاق در حالی افتاد که پارامونت گلوبال شرکت مادر سی   بی   اس است 
و قصد دارد در چند ماه آینده ادغام خود را با اسکای   دنس نهایی کند. این شرکت دادخواست 
ترامپ را حل و فصل کرده تا شانس ادغام را که باید با تایید توسط FCC در دولت ترامپ 

صورت بگیرد، بالا ببرد ولی کولبر در برنامه   اش این تسویه را یک رشوه بزرگ و چاق خواند. 
از این رو شبکه »CBS« اعلام کرده این برنامه دیگر ادامه پیدا نمی کند. 

استیون کولبر که از سال ۲۰۱۵ مجری این برنامه گفت   وگومحور شبانه بود، خبر 
پایان برنامه اش را هنگام ضبط قسمت جدید آن اعلام کرد و گفت که تازه از این تصمیم 
مطلع شده است. وقتی تماشاگران برنامه با صدای اعتراض واکنش نشان دادند، کولبر 
گفت من هم احساس شما را دارم. او توضیح داد: »این فقط پایان برنامه من نیست، 
بلکه پایان کل این برنامه در شبکه CBS است. کسی جای من را نمی گیرد، همه چیز 

در حال تمام شدن است.« 
کولبر در سال ۲۰۱۵ جایگزین مجری پیشین، دیوید لترمن شده بود که از ۱۹۹۳ به 
مدت ۲۲ سال اجرای این برنامه را برعهده داشت.این برنامه در تمام این سال ها آمار بیننده 
بالایی داشت و اغلب پربیننده   ترین برنامه شبانه تلویزیون بود. نکته مهم ماجرا این است 
که بعد از اعلام این خبر ترامپ اظهار خوشحالی کرد و دو مجری مشهور دیگر را هم مورد 

انتقاد شدید قرار داد. او در شبکه تروت نوشت: »من کاملا خوشحالم که کولبر اخراج شد. 
استعداد او حتی از رتبه   بندی   هایش هم کمتر بود. شنیده   ام جیمی کیمل نفر بعدی است. 
حتی از کولبر هم استعداد کمتری دارد! و همین طور احمق برنامه ان   بی   سی که برنامه 

زمانی عالی »شوی امشب« را خراب کرد!«
جیمی کیمل و جیمی فالون مجریانی که ترامپ مورد اشاره قرار داده به شدت از این 
تصمیم شوکه شده اند و احتمالا منتظر هستند تا ببینند آیا برنامه های آنها هم چنین 
سرنوشتی پیدا می کند یا نه. البته شبکه سی   بی   اس گفته ادغام در این تصمیم نقشی 
نداشته و صرفا به دلیل مشکلات مالی چنین تصمیمی اتخاذ شده است. اما همزمانی 
این اتفاق ها نتوانسته مخاطبان برنامه محبوب را متقاعد کند و آنها معتقدند ترامپ در 
تعطیلی این برنامه نقش جدی داشته است. هالیوود ریپورتر نوشته دلایل رسمی و شواهد 
دو چیز متفاوت هستند و اگر مسوولان سی   بی   اس از شواهد مطلع نبودند، بیانیه   ای صادر 
نمی   کردند که تاکید کند آنچه ما می   بینیم و از آن نتیجه می   گیریم، لزوما حقیقت نیست.  

ردپای ترامپ در تعطیلی شوی  محبوب 


